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Genel Başkan Şevket Yılmaz ın yaptığı işko lla rın ı 20 ye ind iıen  ve SSK kanunundaki d eğ iş ik lik le  
ıi konu alan basın top lan tısı

TÜRK-İŞ teklife büyük tepki gösterdi. 
Şevket Yılmaz, düzenlediği basın toplantısın
da, Komisyondan geçen tasarının bu yıl 
TBMM Genel Kurulu’na götürülmeyeceği ko
nusunda söz verildiğini söyledi.

Di

Ö ZA L ’IN SÖZÖ

TÜRK-İŞ Genel Başkanı Şev
ket YILMAZ ve TÜRK-İŞ Yönetim 
Kurulu üyeleri, bu gelişme üzerine
22 Mayıs günü Başbakan Turgut 
ÖZAL’la bir görüşme yaptılar.

YOL-İŞ Sendikası Genel Baş
kanı Bayram MERAL’in hazır bu
lunduğu bu görüşmede, TÜRK-İŞ 
Genel Başkanı Şevket YILMAZ, “İş- 
kolları sayısını 28’den 20’ye indi
ren ve dün Komisyonda kabul edi- 
en teklifin yasalaşması halinde, 
azı sendikaların yok yere bölünüp 

parçalanacağını, bu girişimin Kon
federasyonu ve işçileri sıkıntıya so
kacağını, başlamış olan toplu iş 
sözleşmelerinde tıkanıklıklar ola
cağını” söyledi.

Genej Başkan YILMAZ, “Bu 
konuda TÜRK-IŞ’in bir talebi yok
ken, bu hususta uygulamada da 
herhangi bir tıkanıklık, şikayet ve 
sıkıntı bahiskonusu değilken, ani
den işkolları sayısını azaltmaya 
kalkışmak, yarar yerine zarar geti
recektir" dedi.

Bu izahat üzerine Başbakan 
ÖZAL, konunun taşıdığı önem iti
bariyle işkolları sayısını azaltan 
teklifin, 1986 yılı içinde görüşül
memesi gereğine tamamen katıldı
ğını söyledi.

Başbakan ÖZAL, TÜRK-İŞ Yö
netim Kurulu Üyeleriyle yaptığı gö- 
rüşmede daha sonra şöyle dedi:

“Bu teklifi kesinlikle bu yıl 
içinde ele almayacağız. Ancak bu 
konuyu 1987 yılında taraflar bir 
araya gelerek etraflıca görüşüp tar
tışalım ve ondan sonra gündeme 
getiririz.”

Bazı milletvekilleri tarafından hazırlanan, 2821 
sayılı Sendikalar Yasasının işkollarıyla ilgili 60. 

maddesini tadil tasarısı, TBM M  Sağlık ve Sosyal İş
ler Komisyonunda benimsendi ve 28 olan işkolu sa
yısının 20’ye indirilmesi kararlaştırıldı.

2822 Sayılı Toplu Sözleşme, Grev ve Lokavt 
Yasasının da bazı maddelerinin değiştirilmesini ka

bul eden Komisyon, S SK  Kuruluş yasasını da tadıl 
ederek genel kurulların her yıl yerine üç yılda bir 
yapılmasını uygun buldu.

Bu gelişmeler üzerine Türk-İş Genel Başkanı 
Şevket Yılmaz, 21 Mayıs tarihinde düzenlediği ba
sın toplantısında şu açıklamayı yaptı:



Türkjve Büyük Millet Meclisi Sağlık ve 
Sosyal İşler Komisyonu’nun yaptığı 
toplantıda kabul ettiği yasa değişiklikleri 
jle ilgili olarak Türk-İş’in görüşlerini açık
lamak istiyorum.

Konfederasyonumuzun; çalışma haya
tıyla ilgili yasalarda bazı değişiklikler ya
pılması isteğinin, demokratik parlamenter 
rejime geçildiği ilk günlerden itibaren or
taya koyduğu bilinmektedir.

Geçtiğimiz yasama döneminde, o gün
lerin gereği olarak acil çözüm istediğimiz 
ve başta iktidar partisi olmak üzere parla
mentoda temsil edilen siyasi parti yöneti
cilerine, Bakanlıklara ve TBMM Başkanlı
ğına 1984 yılı Mayıs ayında sunduğumuz 
değişiklik önerileri, parlamentonun çalış
ma dönemi içinde gündeme getirilmemiş 
ve kadük olmuştur.

Türk-İş, gerek ikili görüşmeler ve ge
rekse zirve toplantılarında ortaya koydu
ğu, hür ve güçlü sendikacılığın yerleşme
si için önerdiği çözüm yollarının Hükümet
çe dikkate alınmaması üzerine, diyalog po
litikasını terk etmiş, bir dizi eylem prog
ramı uygulamaya başlamıştır.

21 Aralık 1985 tarihinde Ankara’da 
düzenlenen “ Parlamento (İyelerine Çağrı” 
toplantısında da açıklandığı üzere, çalışma 
hayatıyla ilgili değişiklik isteklerimizde es
ki tekliflerimizle bağlı olmadığımız bildiril
miştir.

15 Ocak 1986 tarihinde de Anayasa’- 
nın çalışma hayatıyla ilgili maddeleri, yi
ne doğrudan çalışma hayatını ilgilendiren 
yasaların tümünde köklü değişiklikler is
tediğimiz açıklanmış, bu isteğimiz gerek
çeleriyle birlikte TBMM Başkanı, Başba
kan, Siyasi Parti Liderleri, Sağlık ve Sos
yal İşler Komisyonu üyeleriyle tüm parla
menterlere birer dosya halinde verilmiştir.

Bu kısa hatırlatmayı yaptıktan sonra,
I bMM Sdyiık ve Sosyal Işleı Komis
yonunda kabul edilen ve üç yasada yapılan 
değişiklikle ilgili olarak görüşlerimi açık
lamak istiyorum.

Bazı milletvekilleri tarafından yapılan; 
2821 Sayılı Sendikalar Yasasının Işkolla- 
rını düzenleyen 60. maddesinde değişikli
ği öngören teklif TBMM Sağlık ve Sosyal 
işler Komisyonu gündemine getirilmiş 28 
olan mevcut işkolu sayısı 2 0 ’ye düşürül
müştür.

Bu karar Meclis’te niyabeten görev ya
pan 21 kişilik Komisyonda, 5 ’i teklif sa
hibi 7 üyenin katılmasıyla alınmıştır.

“ üye sayısının daha fazla olması ha
linde değişik bir tablo çıkar mıydı?” soru
sunun cevabını aramadan, muhalefetin top
lantıya niye katılmadığını sormadan konu
nun temeline inmek istiyorum.

Türk-İş olarak, işkolları sayısının azal
tılması yolunda görüşlerimiz uzun yıllar ön
ce ortaya konulmuştu.

Dünkü değişiklik TCİRK-İŞ’in isteği ya 
da duyulan ihtiyaç sonucundan kayn aklan- 
mamıştır.

2821 Sayılı Sendikalar Yasasında pek 
çok değişiklik isteğimiz karşısında duyar
sız kalındığı bir dönemde, işkolları sayısı
nı azaltmak istemenin “güçlü sendikacılık” 
arayışından ötede başka maksatlara yöne
lik olduğunu bazı örneklerle ortaya koya

cağım.
1986 yılı toplu sözleşmeler ve kong

reler yılıdır.
Sendikalarımız işyerlerinde delege se

çimlerini yapmış, bazı genel merkez kong
releri tamamlanmış pekçok şube kongre
si bitirilmiş pekçoğu da ilanlarını vermiş 
ve kongre tarihlerini belirlemişlerdir.

Toplu sözleşmelerin bir kısmı tamam
lanmış, büyük bir kısmı da müzakere saf
hasındadır.

Komisyonun benimsediği değişiklik 
aynen yasalaştığı takdirde:

— Aynı işkolunda faaliyet göstermek 
zorunda kalacak sendikalar arasında top
lu iş sözleşmesinde (Yetkili taraf kargaşa
sı çıkacaktır.)

— Büyük işçi çoğunluğu bulunan iş
koluna aktarılan bazı sendikalar % 10 ba
rajı aşamama durumuyla karşı karşıya ka
lacaklardır.

İşkolunda birleşmenin prosedürü ve 
şekli beliı lenmediği için bu değişiklik hu
kuki sorunlar ortaya çıkaracaktır.

— Gündeme, yeni kuruluşların yöne
ticilerinin kimler olabileceği tartışması ge
lecektir. Zira, profesyonel yöneticilerin iş
kolu değişikliğinde kurucu olmaları bugün
kü mevzuata göre mümkün değildir. Bir ör
nek verilmesi gerektiğinde, yeni işkolu ola
rak ortaya çıkarılan Köy Hizmetleri işko
lunda, YOL-İŞ’ten kopacak işçilerin yeni 
sendika kurmalarında eski yöneticiler yer 
alamayacaklardır.

— Bu değişiklik sendikaların mali gü
cünü olumsuz yönde etkileyecek büyük 
harcamaları gerektirecektir.

Hür sendikacılığa indirilmek istenen 
ağır bir darbe böylelikle komisyonca be
nimsenmiştir.

Bütün sakıncaları ortaya koyduk. Ko
misyon toplantısına Konfederasyo
numuz adına katılan Genel Eğitim Sekre
teri arkadaşım da gerekli uyarılarda bulun
muş, bunlara rağmen değişiklik teklifi Ko
misyonda 5*i teklif sahibi 7 üye tarafından 
benimsenmiştir.

Değerli Basın Mensupları,
Bu değişiklik üzerine Çalışma ve Sos

yal Güvenlik Bakanı Sayın Mustafa KA
LEMLİ ile iki defa görüştüm.

İlk görüşmemde bu değişikliğin orta
ya çıkaracağı sorunları kendisine anlattım.

Sayın KALEMLİ’nin Sayın Başbakan 
ile görüşmesi ve bu değişiklik konusunun 
TBMM Genel Kuruluna bu yıl içinde geti- 
rilmiyeceği yolunda mutabakat sağladığı
nı bildirdiği ikinci görüşmeyi de akşam 
yaptım.

Şu anda, Hükümetin ilgili Bakanının, 
Başbakandan aldığı yetkiyle verdiği bir te
minat sözkonusudur.

Bu söz, Hümümet adına verilmiştir ve 
itibar etmek durumundayız.

1987 yılında çalışma hayatında kar
gaşaya yol açmadan, sendikaları birbirine 
düşürücü tuzaklar kurulmadan, işçi-işveren 
-hükümet-üniversite kesimlerinin görüşle
rinin benimsenmesiyle uygun bir zaman
da düzenleme yapılabileceğini bugün de ifa- 
de> ediyorum.

2822 SAYILI YASA  
DEĞİŞİKLİĞİ

Yapılan ikinci değişiklik ve 2822 Sa
yılı Toplu İş Sözleşmesi, Grev ve Lokavt 
Yasasındadır.

Bu değişiklikler, 1984 Mayıs’ında 
açıkladığımız değişiklik isteklerimizden ba
zılarını kapsamaktadır.

Bugünkü çıkmazlar tablosu içinde 
önemi giderek azalmış, pekçoğu toplu söz
leşmelerle ve yargı kararlarıyla çözümlen
miş konuları içeren bu değişiklik, bizim
15 Ocak 1986 tarihinde yaptığımız teklif
lerimizi etkilememektedir.

1984 yılındaki taleplerimizle bağlı ol
madığımızı muhtelif vesilelerle açıklamış 
bulunuyoruz.

Hükümet, gerçekten çalışma barışının 
korunması yolunda girişimlerde bulunmayı 
arzuluyorsa, öncelikle sorunu bir bütün 
olarak ele almalı ve 15 Ocak 1986 tarihin
de yapılan tekliflerimizin kabulü için hare
kete geçmelidir.

Şu anda, 2821 ve 2822 sayılı Yasa
ların dokunulmaz yasalar olduğu imajı or
tadan kalkmıştır.

Sayın Başbakanın, eski parti liderle
riyle ilgili açıklamasında da belirttiği gibi, 
Anayasa’mn değişmezliği gibi bir görüşün 
geçerli olamayacağı artık Hükümetçe de 
paylaşılan bir yargı halini almıştır.

Bütün bu gelişmeler, hür ve güçlü sen
dikacılık hareketinin yeniden egemen kılın
ması için şartların müsait olduğunu, me
selenin, bu konuda Hükümet ve parlamen
tonun samimiyetinde düğümlendiğini or
taya koymaktadır.

4792 SAYILI YASA  
DEĞİŞİKLİĞİ

Sosyal Sigortalar Kurumunun kurulu
şunu düzenleyen 4792 sayılı Yasada deği
şikliği öngören Hükümet teklifi de TBMM 
Sağlık ve Sosyal İşler Komisyonu tarafın
dan kabul edilmiştir.

Bu değişiklik teklifi ile Sosyal Sigor
talar Kurumu genel kurullarının her yıl ye
rine, üç yılda bir yapılması istenmektedir.

Hükümet, Sosyal Sigortalar Kurumu*- 
nun her yıl altı ay öncesinden çalışma ra
poru hazırlamaya başladığını ve bunun bü
yük iş kaybına sebep olduğunu gerekçe 
olarak göstermektedir.

Ancak, Komisyonca kabul edilen ta
sarı incelendiğinde, işçi ve işveren kesimi
nin etkinliği ortadan kaldırılmakta, tama
men istişari bir genel kurul yapılması he
deflenmektedir.

Genel kurulun denetim yetkisi bile 
“takip” adı altında anlaşılmaz bir yapıya 
dönüştürülmektedir.

Bu konu, belirlenen eylem programla
rımız çerçevesinde yetkili kurullarımızda 
değerlendirilecektir. Bu arada, Komisyo
nun benimsediği tasarının genel kuruldan 
geçirilmesini engellemek için Parlamento
nun tüm üyelerine gereken uyarı yapılacak
tır.
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Şide’nin yaptığı basın toplantısından bir görünüş

TÜRK-İŞ Genel Sekreteri M.Sadık Şide, 13 Ma
yıs Salı günü iki önemli konuyu içeren bir ba

sın toplantısı yaptı.

Bu konulardan biri, işkolları sayısını 28’den 
20’ye indirmeyi amaçlıyan kanun değişikliği ile il
giliydi. Toplu sözleşmelerin yapılmaya başlandığı 
bir dönemde, “Sendikaları güçlendirmek” yuttur- 
macasıyla yapılmak istenen işin altında aslında sen
dikaları bölüp, parçalama fikrinin yattığını belirten 
Şide, “Ortada bir ihtiyaç yokken, kanuni bir sakın
ca bulunmazken, sendikaların bir şikayeti de m ev
zubahis değilken sendikalar geçmiş yılların şokun
dan az çok kendilerini kurtarmaya, derlenip topar
lanmaya başlamışken, çıkarılmış olan tepki kanun
larının üstüne tuz biber ekercesine, işkolu sayısını 
azaltmak da neyin nesi? Durup dururken sendika
ları bölme gayreti nereden çıkıyor?” dedi.

Şide, bu konudaki amacın özetle, sendikaları 
ve işçileri birbirine düşürmek, yapılmakta ve yapı
lacak olan toplu sözleşme görüşmelerini işvereni 
muhatap değişikliği güçlüğü ile başbaşa bırakarak 
aksatmak ve engellemek olduğunu belirtti.

M.Sadık Şide’nin basın toplantısında ele aldı
ğı ikinci konu ise, Sosyal Sigortalar Kanununda ya
pılmak istenilen değişikliklerdi. Sosyal güvenliği

iyileştirmek yerine, bir işçi kuruluşu olan SSK’yı 
özerk olmaktan çıkararak devlet dairesi yapmayı 
amaçlayan Özal hükümetinin acayip ve gereksiz iş
ler yaptığını belirten TÜRK-İŞ Genel Sekreteri M.Sa- 
dık Şide, “ Hükümet SSK ’yı emrine almayı tasarlı
yor. Ama bunu başaramayacak” dedi.

Şide’nin basın toplantısında yaptığı konuşma 
özetle şöyle:

“ Dünyanın hiç bir yerinde TÜRK-İŞ kadar ulu
sunu seven bir başka işçi Kuruluşuna sendikaya 
rastlayamazsınız. Bunu samimiyetle söylüyoruml. 
Dünyladaki mevcut sendikalar, sadece kendine ai
dat ödeyen üyelerinin hakkını savunur. Diğer işçi
lerin, emeklilerin veya işsizlerin hakkını savunan 
bir başka işçi kuruluşu daha göremezsiniz. Bizim 
Türklüğümüzden ve Islami inanışlarımızdan kay
naklanan bir takım hasletlerimiz var. Biz, komşu
muz aç dururken tok uyuyamayacak kadar hüma
nist bir milletiz. Biz TÜRK-İŞ olarak, dünyadaki di
ğer sendikalar gibi “Bizim üyelerimizin dışındaki
ler kalsın da, siz bizim işçilerimize bir yerine beş 
verin” diyemeyiz, diyemiyoruz...

Biz, ülkemizin ve tüm insanlarımızın sorunla
rının çözülmesi gereğine inanmış, iyi niyetli ve ül
kesini seven bir işçi kuruluşuyuz.

TÜRK-İŞ

GENEL SEKRETERİ
M.SADIK ŞİDE 

BASIN TOPLANTISI YAPTI
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"EYLEMLERİMİZ 
GİDEREK 

SERTLEŞECEK,,
şevket Yılmaz, ICFTU Yönetim Kurulu 

Toplantısında Türkiye'de çalışma 
hayatındaki olumsuzlukları ve 
TÜRK-iŞ'in politikasını anlattı

ICFTU DAN TÜRK-İŞE 
TAM DESTEK

tığı konuşmada, Türkiye’de çalışma haya
tıyla ilgili gelişmeler ve Türk-İş’in izlediği 
politika konusunda bilgi verdi.

Şevket Yılmaz konuşmasında şunları 
söyledi:

Uluslararası Hür İşçi Sendikaları Konfe- 
darasyonu (ICFTU) Yönetim Kurulu 

toplantısı 14-15 Mayıs tarihlerinde Brük
sel’de yapıldı.

Türk-İş Genel Başkanı Şevket Yılmaz, 
ICFTÜ Kurul üyesi olarak toplantıda yap

ICFTÜ Genel Kurul Çalışmalarından bir görüntü

“ Türkiye’deki gelişmeler hakkın
da bilgi vermek üzere söz almış bulu
nuyorum.

Önce, Türkiye’deki sendikal du
rum ve eylem programımız üzerinde 
duracağım.

Belirtmeliyim ki, sendikal durum
da ve şartlarda, Yönetim Kurulumu
zun son toplantısından buyana çok 
şey değişmiş değildir.

Önümüzdeki raporda da belirtil-, 
diği gibi;

— İşçi haklarını çiğneyen mev
zuat hükümleri hala yürürlüktedir.

— Türkiye Başbakanı Sayın 
Özal, sermayenin çıkarlarını korumak 
için tüm gücünü kullanmaktadır.

—  Hükümetin işçilere karşı izle
diği politika değişmemiştir. Tabii ki, 
buna karşılık olarak başlattığımız mü
cadele de aralıksız devam etmektedir.

Hatırlayacağınız gibi, Türk-İş bu 
durumun değişmesi için bir eylem 
proğramı kabul etmiştir. Bu yönde ilk
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Geçen Aralık ayında Türkiye'ye gelerek TÜRK-İŞ'in "PARLAMENTOYA ÇAĞRI TOPLANTISI'hda ko
nuşan ICFTCI Genel Sekreteri tanınmış sendikacı John Vanderueken, "Hür sendikacılık yolundaki ICIRK- 
İŞin Lüm eylemlerini ICFTCI olarak destekliyeceğiz" demişti. Resimde. Türkiye'de bulunduğu sııada. Van- 
deıueken’i, yanında ICFTCI dan Peter De Jong'la düzenledikleri basın toplantısında görüyorsunuz.

adım, Ankara’da sendika yöneticileri
nin katıldığı geniş bir toplantı ile atıl
mıştır.

21 Aralık 1985'de Ankara’da 
2500 sendika yöneticisi biraraya gel
miştir. Bu toplantıda kardeşimiz Van- 
derveken uluslararası hür sendikacı
lık hareketinin mücadelemizde sürekli 
desteğini ve dayanışmasını teyiden 
temin etmiştir. Bu vesile ile kardeşi
miz Vanderveken’e ve Pieter de 
Jong’a ilgileri, mücadelemizde des
tekleri bakımından en kalbi teşekkür
lerimizi ve şükranlarımızı sunmak is
tiyorum.

Ankara toplantısını iki açıkhava 
toplantısı izlemiştir.

Bunların birincisi Balıkesir ilinde 
yaklaşık 6 bin işçinin katılmasıyla Şu
bat 1986’da yapılmıştır. İkinci açık
hava toplantısı 22 Şubat 1986’da İz
mir’de yapılmıştır. Burada 100 bin 
dolayında işçi, hükümete karşı duydu
ğu hoşnutsuzluğu dile getirmiş ve iş
çi haklarına saygı gösterilmesini iste
miştir.

15 Ocak 1986*da Hükümeti ve 
tüm siyasi partilerin yönetim kadro
larına ve TBMM üyerine, temel iş ya
salarına ilişkin değişiklik önerilerimizi 
sunduk.

Bu önerilerimiz ILO ilkeleri isti
kametindedir.

23 Nisan 1986’da ILO’nun söz
leşmelerin tatbiki ile ilgili konferans 
komitesinin geçen yıl yaptığı tavsiye 
uyarınca, Türk hükümeti tarafından 
Türkiye'ye davet edilen iki ILO uzma
nı ile toplantı yaptık.

Konferans komitesi, mevcut ya
saların Türkiye tarafından tasdik edil
miş bulunan 98 sayılı sözleşmeye ay
kırı yönlerinin tadil edilmesini tavsi
ye etmişti. Türk hükümeti, yaptığı ha
zırlığın bu isteğe uygun olduğu iddia- 
smdaydı. Komite, bu bakımdan deği
şiklik öncesinde Türk hükümetinin 
ILO’nun yardımını istemesini öner
mişti.

Hemen belirtmeliyim ki, Türk hü
kümetinin sözünü ettiği değişiklikler 
mevcut problemleri giderecek nitelik
te değildir. Gerçekte, bu değişiklik gi
rişimleri şartları daha da arttıracaktır.

Bu sebepledir ki, ICFTCI’nun her 
çeşit girişimi ve baskıyı yaparak, kon
ferans komitesi gündeminde ele alına
cak ülkeler arasına Türkiye’nin dahil 
edilmesinin sağlanmasını talep ediyo
rum.

Eğer Türkiye dahil edilmezse, 
Bay Özal bunu propaganda amacıyla 
kullanacak ve hükümetin hazırladığı 
değişikliklerin ILO tarafından tatmin
kar bulunduğunu iddia edecektir.

Bu konu ile ilgili olarak kardeşi
miz Oskar Defriz ile temasa geçmiş 
bulunuyoruz.

Sayın Başkan,
Hemen bu noktada, büyük bir 

hayretle dün öğrendiğim bir olaya dik
katinizi çekmek istiyorum.

Bu aynı zamanda içinde bulundu
ğumuz şartlara da ışık tutacaktır.

PSI Genel Sekreteri kardeşimiz 
Engelbertş, gelecek hafta içinde İz
mir’de PSİ ve Türk-İş üyesi sendika
ların “ İş Yasasının yürürlüğe girişinin 
50. Yıldönümü” münasebetiyle dü
zenlediği sempozyuma katılmasına 
yetkililerce izin verilmediği bildiril
miştir.

Bu defa karşımızdaki sorun Sen
dikalar yasası değil, Dernekler Yasa
sıdır. Buna göre, dış ülkelerden sen
dika yöneticilerinin daveti izine bağ
lıdır. Bu izin, hiçbir sebep gösteril- 
meksizin verilmemektedir.

Bu şartlar altında Türk Hüküme
tinin “ Demokrasiye geçiş...”  sözü ile 
gerçek uygulamayı takdirlerinize bıra
kıyorum.

Yönetim Kurulumuz bu tutumu 
en şiddetli şekilde kınamalıdır.

Özal hükümetinin bu davranışı 
demokrasiden yana tüm uluslararası 
kurumlar önünde şiddetle protesto 
edilmelidir.

Sayın Başkan,
Az önce belirttiğim gibi, Türkiye’

nin çeşitli illerinde protesto toplantı
larına devam edeceğiz. Önümüzdeki 
ilk toplantı 22 Haziran 1986 tarihin
de Eskişehir’de yapılacaktır^ Bu böl
gede yaklaşık 30 bin işçi biraraya ge
lecektir. Ayrıca, 10 ilde daha bu çe
şit protesto toplantıları yapılacaktır.”

Yılmaz, siyasi partilerin liderleri 
tarafından çalışma hayatıyla ilgili ya

saların ağır şekilde eleştirildiğini de 
sözlerine ekledi ve konuşmasını şöyle 
tamamladı:

“ Teşkilatımız ve tüm Türk işçile
rinin Ekmek-Barış-Özgürlük mücade
lesinde ICFTü’nun ve Uluslararası hür 
sendikacılık hareketinin sürekli des
tek ve dayanışmasına güvenle bak
makta olduğunu tekrarlıyorum.

Yeniden biraraya geldiğimizde, 
sîzlere daha olumlu haberler verebile
cek durumda olma umuduyla teşek
kür ediyorum.”

VANDERVEKEN’İN 
KONUŞMASI
ICFTCJ Genel Sekreteri John Vander- 
veken de, toplantıda yaptığı konuşma
da, Türk-İş’in uyguladığı eylem politi
kasını sonuna kadar desteklemelerinin 
bir görev olduğunu söyledi.

İcra Kurulu tarafından hazırlanan 
raporda Türkiye’ye ayrılan bölümde şu 
görüşlere yer verildi:

— Türkiye’de demokrasi ve sen
dikal hak ve özgürlüklerin yeniden te
sisi konusundaki gelişmelerin hala 
tatminkar bir düzeyde olmadığını Yö
netim Kurulumuz tesbit etmektedir.

— Türkiye’deki siyasi yaşamın 
demokratikleşmesinin teşviki için 
Türk-İş tarafından talep edilen Anaya
sa ve iş yasaları değişikliğinin bundan 
sonra da desteklenmesini kararlaştır
mıştır.

— Yönetim Kurulumuz, Avrupa 
kuruluşlarının ve özellikle AET ve Av
rupa Konseyi tarafından Türkiye’ye 
karşı alman ılımlı tavrın, insan hak ve 
özgürlükleri konusunda menfi yönde 
etkilenmeasinden endişe eder.

ICFTCJ Yönetim Kurulu toplantı
sından sonra Yılmaz ile Vanderveken 
bir süre özel görüştüler.



6

İ.Ü. İktisat Fakültesi 50. Yılında

ENDÜSTRİ İLİŞKİLERİ ve ÇALIŞMA BARIŞI
semineri yapıldı

Şevket Yılmaz “Barışı, politikamızın 
temel kuralı olarak daima 

korumaya çalıştık,, dedi.
“ Cesaret ve gücümüzü göstermeye 

zorlandığımız bu ortamda, barışı daha faz
la koruyamayacağımızı anladığınız an, ça
relerin tükendiği noktada bu konudaki 
merakları gidermekten başka çaremiz 
kalmayacaktır.”

• • •

I I  I  İktisat Fakültesi nin 50. yıl kutlama töreni
• v J  • nedeniyle düzenlediği “ İ9 8 6  Türkiye’sin

de Endüstri İlişkileri ve Çalışma Barışı,, konulu se
miner 24 Mayıs’ta İstanbul’da yapıldı.

TÜRK-İŞ Genel Başkanı Şevket Yılmaz’ın da 
katıldığı konferansta, çalışma barışı konusunda Ge
nel Başkanımız özetle şunları söyledi.

“ Barış diyoruz...
Bunu her zaman ve ısrarla söyledik. Barışı, 

politikamızın temel kuralı olarak daima koruma
ya çalıştık.

En karanlık günlerde işyerlerine, tezgahları
mıza sahip çıktık. Devletin herşeyden önce geldi
ğini söyledik.

Hiç kimsenin kuşkusu olmasın ki, cesareti
mizi ve gücümüzü gösterm eye zorlandığımız bu 
ortamda, barışı daha fazla korumayacağımızı an
ladığımız an, çarelerin tükendiği noktada bu ko
nudaki meraklan gidermekten başka çaremiz kal
mayacaktır.”

Şevket Yılmaz’ın seminerde yaptığı konuşma 
şöyle:

Sayın Başkan, Değerli Konuklar.
İstanbul Üniversitesi İktisat Fakülte

sinin 50. yıl kutlama töreni nedeniyle dü
zenlediği “ 1986 Türkiye’sinde Endüstri 
İlişkileri ve Çalışma Barışı” Seminerinde 
TÜRK-İŞ Genel Başkanı olarak bana da 
söz verilmesini teşekkürle kaydederek; 
Türk işçileri adına hepinizi saygıyla selam
lıyorum.

Bugün bana ayrılan süre içinde, ülke
mizin ekonomik ve sosyal yapısına, gide
rek siyasal ve kültürel durumunu yakın
dan ilgilendiren çalışma barışı üzerinde gö
rüşlerimi açıklamaya çalışacağım.

Bu konuda söyleceklerim, bütün mil
letimizin gözleri önünde cereyaneden, salt 
gerçekleri yansıtacağı için, konuşmamın 
bazı çevrelerce beğenilmeyeceğini sefalet 
edebiyatı yapmakla suçlanacağımı da pe
şinen belirtmek isterim.

Yorum ve suçlamaların şekli ne olur
sa olsun, Türk-İş’in kuruluşundan bugü
ne kadar izlediği yurtsever politikayı ya
kından bilen büyük çoğunluk, sözlerimiz

de art niyet olmadığını, her zaman oldu
ğu gibi uyarı görevimizi yaptığımızı kabul 
edeceklerdir.

Çünkü; TÜRK-İŞ’in temel parolası 
Ekmek-Barış-Özgürlük’tür.

Dilerim, çalışma hayatıyla yakından 
uzaktan ilgili herkes işçi kesiminin sesi
ne kulak versin ve üzerine düşeni yapmak 
için harekete geçsin.

Artık günümüzde sosyal sorunlar sır 
olmaktan çıkmıştır.

Çağdaş bilim, eskiden sır sayılan bü
tün yolları açmış, işin püf noktalarını gös
termiştir.

Bu nedenle, sosyal huzurun sırrı yok, 
açık ve seçik çözüm yollan vardır. O da 
hür sendikacılığın bütün kurallarıyla işletil
mesi ve bu yolla barışın geliştirilip korun
masıdır.

Yine İstanbul üniversitesi İktisat Fa
kültesinin bir seminerinde konuşmuştum. 
O konuşmam da, ülkemizi yönetmekle 
görevli siyasal kadroların başlarını kaldı

rıp, sosyal siyaset okumalarını, teknik ki
taplardan ve bazı teorilerden biraz uzak
laşmalarını istemiştim.

ülkemizin sorunlarını çözmek için 
yurt dışındaki kuruluşlardan, uzmanlardan 
yararlanma yerine, bu konuları en iyi bi
len kurumun burası olduâunu hatırlatmış
tım. Konulara en ziyade yakın olan bilim 
adamları bu Fakültededir.

Sayın Orhan TÜNA hocamızın sosyal 
siyaset kitabının 261. sayfasındaki bir 
cümleyi hatırlatarak konuya girmek isti
yorum.

Cümle aynen şöyle:
“ ...Günümüzde sosyal siyasetin va

zifesi artan beşeri emeğin prodüktivitesi
ni sadece daha çok mal istihsaline değil, 
fakat geniş halk yığınlarının yaşama ve ça
lışma şartlarının ıslahına tahsis etmektir.”

Bu cümle büyük harflerle yazılıp her 
kademedeki yöneticinin başucuna asıla
cak kadar önem taşımaktadır.

Türkiye’de bugün çalışma barışı he
nüz bozulmamışsa, bunun tek sebebi işçi
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kesiminin fekadarlığıdır.
Yurt sevgisidir,
Bayrak ve millet sevgisidir.
Ancak, tek taraflı fedakarlıkların uzun 

süre yapılamayacağı gerçeği tüm ilgililer 
tarafından paylaşılmazsa, hiç temenni et
mediğim halde, bu gibi toplantıların konu
su değişir ve “yeniden çalışma barışı na
sıl sağlanır” arayışının içine girilir.

Parolamızın ilk kelimesi Ekmek’tir.
Sadece işçi için değil, memurun, 

emeklinin, küçük esnafın, çiftçinin, yeti
min, malülün kısaca tüm dar ve sabit ge
lirlilerin mutfağının genişlemesini istiyo
ruz.

Hiç şüphesiz ki, mutfak derken sade
ce gıdayı kastetmiyorum. Eğitimden sağ
lığa, konuttan çalışma şartlarına kadar bü
tün bir muhtevayı amaçlıyorum.

Sanıyorum ki; yurdunu seven herke
sin ve her kuruluşun da hedefi budur.

Bu ortak hedef için siyasal iktidarın 
izlediği ekonomik ve sosyal politika aca
ba olumlu bir rol oynamakta mıdır?

Her yıl başında yıl sonu enflasyon he
sapları yapılmakta, maalesef her defasın
da da büyük yanılgılar ortaya çıkmaktadır.

İyimser tahminlere dayanarak toplu 
sözleşmelerle sağlanabilen ücret artışla
rı, son üç yıl içinde reel ücretlerde büyük 
tahribat yapmıştır.

Enflasyonun üzerinde ücret artışı sağ
landığı iddiaları temelden yanlıştır.

Ele geçen gerçek ücretlerdeki geliş
meye baktığımızda ve 1983’ü 100 ola
rak baz aldığımızda, 1985 reel ücreti yüz
de 85 .6  dır.

Maliyet içindeki işçilik payı yüzde 23 
lerden 7*ye düşmüştür.

Gelir vergisinde yapılan indirimin iki 
katı katma değerle geriye alınmıştır.

Veresiye yaşayan dar ve sabit gelirli 
kitleler, vergi iadesinden son derece dü
şük oranda yararlanabilmektedir.

Toplu sözleşme düzeni müdahale al
tındadır.

Siyasal iktidar, ekonomik kalkınma 
için kaynak olarak sadece ve sadece va
tandaşı görmektedir.

Tüketilen mallardan sağlanan fonla
rın sayısı artık insan hafızasına sığmaz ha
le gelmiştir.

Gazeteleri birlikte okuyoruz. Rüş\ ît, 
fuhuş, içki ve kumar toplumumuzu kemir
mektedir.

Yoksulluktan hırsızlık yapanlar, cina
yet işleyenler bizim insanlarımız.

Bunları inkar etmek mümkün müdür?

Bunları söylemek sefalet edebiyatı 
mıdır?

Biz, bu gidişin, bir gün sosyal patla
malara sebep olacağını söylüyoruz.

Ülkemizin başına gelen her felaketin 
öncesinde olaylara ve gazete küpürlerine 
bakarsanız, TÜRK-İŞ’in daima iyi niyetli 
uyarılarını görürsünüz.

Maalesef de her seferinde haklı oldu
ğumuz sonradan anlaşılmıştır.

Çalışma barışının muhafaza edilmesi
nin ilk şartı olarak “ Ekmek** dememizin 
sebebi budur.

Barış diyoruz...
Bunu her zaman ve ısrarla söyledik.
Barışı, politikamızın temel kuralı ola

rak daima korumaya çalıştık.

En karanlık günlerde işyerlerine tez
gahlarımıza sahip çıktık.

Devletin herşeyden önce geldiğini 
söyledik.

Bu anlayışımızın gereği olarak, de
mokratik parlamenter rejime geçildikten 
sonra, Hükümetle dialog içinde sorunla
rımızı çözümlemeye çalıştık.

İkili toplantılarda, zirve toplantıların
da içinde bulunduğumuz sıkıntıları anlat
tık.

Demokratik parlamenter sistem için
de hür ve güçlü sendikacılığın hiçbir tar
tışmaya yer vermeyecek şekilde bulunma
sı gerektiğine dikkati çektik.

Türk-İş Yöneticileri olarak, ağır eleş
tirilere muhatap olmamıza rağmen, diya
log politikamızı ısrarla sürdürdük.

Maalesef, sorunlarımıza yeni sorun
lar eklendi.

Maalesef, garip bir cesaret anlayışı ile 
“ne yaparlarsa yapsınlar ben bildiğimi ya
parım politikası” ile muhataplarımız bizi 
anlamak istemediler.

Oysa; ceraset duygusu, Türk olan 
herkesin karakterinde'vardır.

Hükümetlerin cesur olmalarının te
mel şartı, bu cerasetlerini adaletle bütün- 
leştirmelerindedir.

TCİRK-İŞ Yöneticileri cesaretten mi 
yoksunlar da çalışma barışının bozulma
ması için durmadan fedakarlık yapmakta-
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Hiç kimsenin kuşkusu olmasın ki, ce
saretimizi ve gücümüzü göstermeye zor
landığımız bu ortamda, barışı daha fazla 
koruyamayacağımızı anladığımız an, çare
lerin tükendiği noktada bu konudaki me
rakları gidermekten başka çaremiz kalma
yacaktır.

Barış isteyenler, adalet ekmek zorun
dadırlar.

Vergide adalet, milli gelirde adalet, 
sendikal hakların kullanılmasında adelet, 
sosyal yapıda adalet istiyoruz.

Özgürlük istiyoruz.

Çalışma barışını ulusal barışın teme
li olarak görüyoruz.

Toplumun bütün kesimleri için özgür
lük istiyoruz.

Özgürlük, demokrasinin temel kura
lıdır.

Ara rejimlerin kendi karakterine uy
gun şekilde getirdiği katı kuralların de
mokratik parlamenter sistemde yeri olma
dığını söylüyoruz.

Sendikal özgürlük istiyoruz.
işçilerin, kendi yöneticilerini her türlü 

kısıtlamanın ötesinde serbest iradeleri ile 
seçemedikleri ortamda özgürlükten söz 
edilemez.

Denetim adı altında sendikacıları hal
kın gözünden düşürmek, sendikaları ka
ralamak için oyunlar oynanan, denetim ra
porlarının basına sızdırıldığı, adaletle bağ
daşmayan raporlar düzenlenen bir ortam
da özgürlükten söz edilemez.

Yıllar süren mücadele sonucu kazanıl
mış haklarımızın çeşitli kurumlar tarafın
dan budandığı ortam özgürlük ortamı de
ğildir.

Kamu kesiminde sedikacılığm kökü
nü kazımak amacıyla yüzbirlerce liralık ay

İslanbul Üniversitesi İktisat Fakültesi nin 50. Yılı nedeniyle yapılan Konferansa katılanlardan bir grup. 
Sırasıyla Çalışma Bakanı Kalemli, Prof. Sabahattin Zaim, TİSK Genel Başkanı Halil Narin ue TÜRK- 
İŞ Genel Başkanı Şevket Yılmaz.



lık ücretlerle sözleşmeli personel çalıştı
rılmak istenirken, işçiye daha para verir
sek enflasyon artar diyen anlayışın ege
men olduğu ülkemizde sendikal özgürlük 
tehlike altındadır.

Serbest bölgeler adı altındaki yerler
de grev yasağı getiriliyorsa, özgürlükten 
söz edilemez.

Hakemlik görevi ile yükümlü bir ku
ruluşta, kesimler adil temsil edilmiyorlar- 
sa özgürlük lafta kalır.

İşçilerin, bütün kurumlarda yönetim
den uzaklaştırılması yolunda düzenleme
ler yapılıyorsa demokrasi ve onun temeli 
olan özgürlükten söz etmek güçleşir.

Kısaca; TÜRK-İŞ, özgürlüklerin ek
siksiz uygulandığı bir toplum düzeninin 
arayışı ve bekleyişi içindedir.

Ülkemizde demokrasinin bütün kural
larıyla işlemesini istediğimizde “daha na
sıl olacak, bu gibi tartışmalar doğru değil
dir** gibi bir tepkiyle karşılaşıyoruz.

Anayasa’nın çalışma hayatıyla ilgili 
bazı maddelerinin değişmesi gerektiğini 
söylediğimizde radyo ve televizyonda do
laylı suçlamaların hedefi oluyoruz.

Oysa amacımız sadece ve sadece ül
kede barışı ve huzuru sağlamaktır.

Memnuniyet verici bir gelişmeyi he
men kaydetmek istiyorum.

Sayın Başbakan eski siyasi parti li
derleri için geçtiğimiz günlerde televizyon
da da yayınlanan konuşmasında, “demok
ratik düzenin oturması için” eski liderle
rin konuşmalarının sakıncalı olmadığını 
söylerken, rejimin tüm kurallarıyla otur
madığını da ifade etmiştir.

Yine Sayın Başbakan, Anayasa’nın 
aksayan maddelerinin değiştirilebileceğini 
beyan buyurmuşlardır.

Bu önemli bir gelişmedir.
Değerli konuklar,
Bana ayrılan zamanı israf etmemek, 

benden sonra konuşacak olan Türkiye İş
veren Sendikaları Konfederasyonu Başka
nı Sayın Halit Narin’in süresine sarkma
mak için konuşmamı toparlamak istiyo
rum.

Çalışma barışının korunabilmesinde 
dört kesimin mutlak işbirliğine ve daya
nışmasına ihtiyaç vardır.

İşçi, Hükümet, İşveren ve üniversi
te...

Bu kesimler arasında birbirine güven
me ortamını yaratmak zorundayız.

Bu tür toplantılarda benim konuşma
larımı izleyenler, her konuşmanın sonun
da aynı cümleyi ısrarla kullandığımı bilir
ler.

Bunu yine tekrarlayarak sözlerimi bi
tirmek istiyorum.

50 milyon kişi aynı gemideyiz, bu ge
miyi sağlıklı şekilde limana ulaştırmak gö
revimizdir.

Gemi batarsa, bundan kurtulanımız 
olmaz.

Hepinize işçiler adına engen sevgi ve 
saygılar sunuyorum. Teşekkür ederim.

3279 SAYILI KANÜN’DA YAPILAN
DEĞİŞİKLİK O.NÜRİ TEKMAN

T.B.M.M.nin 29 Nisan 1986 günü kabul ettiği “ 506 Sayılı Sos
yal Sigortalar Kanununun Bazı Maddelerinin Değiştirilmesi ve Bu Ka
nuna Ek Maddeler Eklenmesi Hakkında Kanun”  Resmi Gazete'nin 6 
Mayıs 1986 gün 19099 sayılı nüshasında 3279 Kaiıun No. ile yayın
lanarak, 11 inci maddesi hükmü gereğince yayımlandığı günden itiba
ren yürürlüğe girmiştir.

Bu kanunla yapılan değişiklikleri şöyle sıralayabiliriz:
1) Sigortalıların er olarak si

lah altında geçen süreleri ile yedek 
subay okulunda geçen sürelerinin 
tamamını sigortalı olarak çalışır
ken veya isteğe bağlı sigortaya ya
hut topluluk sigortasına prim öde
mekte iken borçlanmaları yerine; 
borçlanmak için, diğer sosyal gü
venlik kuruluşları mevzuatına gö
re sigortalı veya iştirakçi olmama
ları halinde, Sosyal Sigortalar Ka
nununa göre sigortalı olarak tescil 
edilmiş olmak yeterli görülmüş; 
ayrıca sigortalının ölümü halinde, 
hak sahiplerinin de bu borçlanma
yı yapmasına olanak sağlamıştır.

2) Yaşlılık aylığı bağlandıktan 
sonra, sigortalı olarak bir işte ça
lışmağa başlayanların'yazılı talep
te bulunmaları halinde yaşlılık ay
lığı kesilmeden çalışmaları sağlan- 
mıtır.

Yaşlılık aylığı kesilmeden si
gortalı işte çalışmak isteyen emek
lilerin ücretlerinden, prime esas ta
van kazancı aşmayan kısmından 
%6  sosyal güvenlik destek primi 
kesilecek, onlar için işverenleri de 
%  18 oranında sosyal güvenlik des
tek primi ödeyecektir.

Maddenin son fıkrası, Emek
liye talepte bulunmak şartı ile ister
se zaman zaman yaşlılık aylığını 
kestirip tam sigortalı olarak çalış
mak yine isterse zaman zaman da 
yaşlılık aylığını kestirmeden sosyal 
güvenlik destek primi ödeyerek ça
lışmasına imkan vermektedir.

3) Zaman aşımı başlığını taşı
yan maddede yapılan değişiklik ile 
de, iş kazalarıyla meslek hastalık
ları ve ölüm sigortalarından hak 
kazanılan gelir ve aylıkların hakkı 
doğuran olay tarihinden itibaren 
beş yıl içinde istenmemesi halinde, 
bu süreden sonra talepte bulunu
lursa, yazılı istek tarihini takip 
eden aybaşından itibaren gelir ve- 
va aylık ödenmesi getirilmiştir.

Geçici 1 inci madde ile de, ka
nunun yürürlük tarihi 6.5.1986’dan 
önce, iş kazaları ile meslek hasta
lıkları ve ölüm sigortasından gelir 
veya aylık hakkı düşen ve kanunun

yürürlük tarihinden sonra hak sa
hibi durumuna girenlere de yazılı 
talepte bulunmak kaydı ile müra
caat tarihini takip eden aybaşından 
itibaren gelir veya aylıktan yarar
lanmalarına olanak sağlanmıştır.

4) Sigortalıların, yaşları ne 
olursa olsun evli olmayan ve sos- 
yaL güvenlik kuruluşlarına tabi ola
rak çalışmayan veya bunlardan ay
lık yahut gelir almayan, kız çocuk
ların, hastalık sigortası yardımları- 
dan yararlanması sağlanmıştır.

5) Yürürlükten kaldırılmış 
olan 2454, 3575, 5417, 6900 sayı
lı kanunlar ile 506 sayılı Kanun ve 
bunların ek ve değişikliklerine gö
re prim ve aidat iadesi veya toptan 
ödeme yapılarak hizmetleri tasfiye 
edilmiş bulunanlardan;

— Yeniden bu kanuna tabi iş
lerde çalışmış yahut bu Kanunun 
85 veya 86 ncı maddelerine göre 
prim ödemiş olanlar ile,

— Tasfiye edilmiş veya edile
cek hizmetlerin, varsa kanunla ku
rulmuş diğer sosyal güvenlik kuru
luşlarında geçmiş hizmetler ile top
lanarak ölüm sigortasından aylık 
bağlanmasına yeterli olması halin
de ölenlerin hak sahiplerinin,

Yazılı olarak müracaat ederek, 
hizmetin tasfiyesinde ilgililere iade 
edilen prim ve aidat veya toptan 
ödeme tutarının tamamını alındık
ları tarihten yatırılacağı tarihe ka
dar hesaplanacak kanuni faizi ile 
birlikte bir defada kuruma ödedik
leri takdirde, bu hizmetlerin ihya 
edilmesi sağlanmıştır.

6) Sigortalılar ile Kurumdan 
sürekli işgöremezlik geliri, malül- 
lük veya yaşlılık aylığı almakta 
olanların geçindirmekle yükümlü 
oldukları çocuklarının ve Kurum
dan hak sahibi olarak gelir veya ay- 
lık alan çocukların, iyileşmelerine 
yarıyacak yahut işgöremezliklerini 
gidermeleri için gerekli görülen 
protez araç ve gereçleri, Kurumca, 
32 inci maddede belirtilen sağlık 
yardımları süreleri ile bağlı olmak
sızın sağlanması, onarılması ve te
spit edilen süre ve şartlarla yenilen
mesi getirilmiştir.
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7li rk işçi hareketinin içinde bulunduğu şartlar onu daha çok 
bütünleşmeye, saflarını sıklaştırmaya, dirsek temasını art

tırmaya ue kendi kendisini yenilemeye zorlamaktadır. Yenili
ği kişileri değiştirmek gibi, yöneticileri yenilemek gibi telakki 
eden belli ue malum düşünce çevreleri kişinin kendi kendisi
ni yenilemesini, zamana ue şartlara uygun bir hale getirme
sini anlayamazlar kaurayamazlar, 1986 yılı kamu ue özel ke
simde toplu iş sözleşmelerinin yenileceği, işçi hareketini bu
naltan, sıkıntıya sokan kanunlarla ilgili değişikliklerin günde
me getirilmesi için ilgililerin zorlanacağı hatta bir dizi şube ue 
genel merkez kongrelerinin yapılacağı yıl olmasına rağmen 
bazı heueskarlar kolları erken sıuayarak Türk-İş'de hizmete 
talip olma yarışını çok erken başlattılar. Basının ue kamuo
yunun dikkatleri şimdi kanunlarda yapılacak değişiklikler, par
lamentoda ele alınacak konular, enflasyon ue ücret münase
betleri yerine akıl almaz bir biçimde Aralık ayında yapılacak 
Türk-İş Genel Kurulunda Yönetimde kim göreu alacak, kim 
alamayacakla meşgul edilmeye, anlamsız bir gerginliğin ser
gilenmesine ue özellikle suni ihtilafları körüklemeye meraklı 
bazı kimselerin ekmeğine yağ sürülmesine sebebiyeı 
uerilmiştir.

Belli çeurelerin yıllardır Türk-İş topluluğundaki birlik ue 
beraberliği, dayanışma ruhunu içine sindiremedikleri Türk-İş'i 
sürekli yıpratmaya uğraştıkları, iç ue dış kamuoyu yaratarak 
Türk-İş içinde hizipleşmeler, guruplaşmalar yaratmak istedik
leri bilinen bir gerçektir. Türk-İş'in bütünlüğü, birlik ue bera
berliği kimleri rahatsız eder önce kısaca bir bakmak lazım.

Türtk-İş'in bütünlüğü ue topluluğu kendi siyaset arenala
rına çekmek isteyip başaramayanları ue Türk-İş Yöneticile
rinden umdukları tabiyet halini hazmedemeyen, ukala tipli bü
rokratları rahatsız eder, yaptığı yanlışlıkların faturasını sen
dikacılara çıkarmak isteyen bazı bakanları rahatsız eder ue 
daha da önemlisi emeğin kutsal hakkını sauunarak bazı çı
kar çeurelerinin uykularını kaçırdığı için çıkarları zedelenecek 
olan menfaat guruplarını rahatsız eder. Kuralı iyi bilenler Türk- 
İş topluluğunun yapısını ciddi olarak değerlendirenler yani de
mokrasiyi içine sindirebilenler, demokrasilerde hür sendika
ların siyasi partiler gibi yeri olması gerektiğini kabul edenler 
Türk-İş'ten tedirgin olamazlar. Hatta meşru kazanç sahiple
ri, uergi kaçırmayanlar, kaçak işçi çalıştırmayanlar Türk-İş'ten 
tedirgin olmazlar. Olamazlar.

İYİLİK 
ZANNEDİLEN 
KÖTÜLÜKLER

Türk-İş'in yönetimine kim gelirse gelsin değiştiremeye
ceği belli prensipleri yerleşmiş ue kökleşmiş inanışları ue ka
muoyunun tartışmasına rağmen büyük çoğunlukça benim
senen felsefesi uardır. Türk-İş emekten ue deuletten yana bir 
kuruluştur.. Türk-İş demokı asiden yana bıı kuruluştut. Türk- 
İş maceracı, hayalci ue doktriner yapıdaki sendikacılığa iti
bar etmemiştir. Atatürkçü düşünce yapısı Türk-İş'in temel dü
şünce yapısıdır.

Türk-İş egoist bir kuruluş değildir. Millet bütünlüğünü ue 
milletin bölünmezliğini sürekli korur. Türk-İş'de bölücü, par
çalayıcı, ayırımcı düşünceler genellikle yer bulmaz. Macera 
heueslileri deuleti deulet yapan temel fikirlere karşı olanlar Türk 
deuletinin yerine başka deuletler ikame etmek isteyenler Türk- 
İş topluluğunda payüdar olamazlar. Dışarıdan da talimat al
salar içerden de yönlendirilmeye çalışsalar bu gerçek böyle 
deuam edecektir.

Sendika içi demokrasiyi Türkiye'de en çok yaşayan ku
ruluş Türk-İş'tir. Türk-İş'e bağlı kuruluşlardır. Böyle olması la
zımdır. Demokrasiyi kendi içinde yaşamayanlar, başkaların
dan demokrasi isteyemezler, bekleyemezler. Elbette demok
rasilerde hizmet mahallerine adaylar çıkacaktır ue bu aday
lardan ipi göğüsleyenler, yarışı kazananlar işbaşına gelecek
lerdir. Ama bu yarış bana göre zamanında ue zemininde ya
pılır. Türk-İş topluluğunu genel kurula 7-8 ay kala hatta 1 yıl 
öncesinden seçim sathı mailine sokmaya, kamuoyunun bü
tün dikkatlerini oraya teksif etmeye, bunca sıkıntı uarken ue 
yapılması mümkün olupta yapılmayan hiç birşey kalmamış
ken, yapılacaklar içinde planlama, programlama ue birlikte 
hareket etme konusunda elden delen her sp»/ uanılırlcon hu 
seçim sathı mailine girmek niye? dünü gelince tartışmalaı
elbette yapılır, doğrular gerçekler açıkça gözönüne serilir, de
ğerlendirme milletin hakemliğinde yapılır, kazanan kazanır, 
kaybeden nöbeti deureder. Ama bu erken telaş niye?

Yeniden guruplaşmaları tahrik etmek yeniden bunalım
lara sebebiyet uerecek dauranışlar içine sürüklenmek niye? 
Kongreye kadar günlük basına malzeme olmadan serinkan
lılıkla, birlik ue bareberlik içinde, zorlukları aşmaya çalışsak, 
parlamentoyu etkilemeye çaba harcasak, olumsuzluklarda bi
le yanyana gelebilsek fena mı olur? Aslında insanoğlunun ta
bında uardır. Kişisel ihtirasları uğruna bazı ihtiras sahipleri
nin yapamayacakları yoktur. Böylesi kişiler iyilik yaptıkları
nı zannederek kötülüklerin bataklığına sapa Mr. Asıl olan ki
şisel hırsları'aşmak, ikbal adına kitle menfaaıterini heder et
memektir. Bunu yapabilenler kitlelerin önünde rahatlığa ue 
huzu ra ererler. Sendikacılık ise huzur, inanç ue güuen duy- 
gusana dayalı bir meslektir. Anlayabilenlere aşkolsun...
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GENEL BAŞKAN YILMAZ, 
“BELEDİYE-İŞ’İN YAPACAĞI 
GREVİ SONUNA KADAR 
DESTEKLERİZ” DEDİ.

TÜRK-İŞ Genel Başkanı Şevket Yılmaz, Türkiye Belediye-İş 
Sendikası ile Ankara Büyükşehir Belediyesi arasındaki an

laşmazlığın grev safhasında olduğunu, ancak dosyanın YHK’na 
sevkedilmesi karşısında, bu sendikanın grev yapamaz duruma 
düşürüldüğünü söyledi.

Belediye-İş Sendikası Genel Başkanı Hüseyin Pala’nın TÜRK- 
İŞ Genel Merkezinde düzenlediği basın toplantısı sırasında bu 
kısa açıklamayı yapan TÜRK-İŞ Genel Başkanı Yılmaz, daha son
ra şöyle devam etti:

“Ankara Büyükşehir Belediyesinin yanlış bir değerlendir
mesi sonucu, grev yasağı kapsamına girmeyen işyerlerini içine 
aldığı halde, sözleşme dosyası TÜHİS tarafından Yüksek Hakem 
Kuruluna gönderilmiştir.

Belediye-İş Sendikası, bugün 150 bin üyesiyle dördüncü bü
yük sendikalmızdır ve bu yıl için yetki aldığı 500’ün üstünde çe
şitli belediye başkanlıklarıyla sözleşme yapmaktadır. Bu sözleş
melerin yüzde 90’ı halen anlaşmayla neticelenmiştir. Bu bele
diyeler, TÜHİS üyesi olmadığı için, kolay anlaşma olmuştur. An
cak, kamu kesimi işveren sendikası olan TÜHİS üyesi olan An
kara, İstanbul ve İzmir’in Büyükşehir Belediye işyerlerindeki söz
leşmeleri çıkmaza sokmaktadır. Belediye-İş Sendikamız da, An
kara Büyükşehir Belediyesinde çalışan ve grev dışı işyerlerinde 
bulunan 3 bin 332 işçi için grev kararı almış olmasına rağmen, 
dosyanın YHK’ya şevki karşısında, bu kararını uygulıyamaz du
ruma düşmüştür. Aslında bu dosya YHK’ya gitmez. TÜRK-İŞ, 
Belediye-İş Sendikasının grev kararını ve ileride yapacağı grevi 
sonuna kadar destekliyecektir."

Hüseyin Palanın konuşması ise özetle şöyle.

Bünyesinde 120 bin belediye işçisini üye 
olarak bulunduran TÜRKİYE 
BELEDİYE-İŞ Sendikası, başta Hükümetin 

tutumundan kaynaklanmak üzere, Kamu 
Kesimi Koordinasyon Kurulu ve onun em
rinde kurulan Kamu İşverenleri Sendikası 
TÜHİS’in kanun ve nizam tanımazlığı yü
zünden yer yer toplu sözleşme yapamaz ol
du.

Kısa adı TÜHİS olan, “TÜRK AĞIR SA 
NAYİİ ve HİZMET SEKTÖRÜ KAMU İŞVE
RENLERİ SENDİKASI”, Kamu Kesimi Top
lu İş Sözleşmeleri Koordinasyon Kurulun
dan aldığı emirlerle hareket ederek, 5 yıl 
sabrettikten sonra “Kavuşuyoruz” ümidiyle 
başlattığımız hür toplu sözleşme düzenini 
adeta katletmektedir.

YHK “Ben ne verirsem onu alır gider
sin.. daha doğrusu, hükümet daha önce ne 
kadar verileceğini açıklamış ise, ondan faz
lasını vermem ve sen de kuzu gibi verdiği
mi alır gidersin, fazlasına karışamazsın..” 
diyor.

Biz bu Koordinasyon kurulundan na
sıl kurtuluruz, Yüksek Hakem Kurulunun 
yanlı yapısını nasıl düzeltebiliriz, diye ça
balarken, kurulan Kamu İşverenleri Sendi
kaları, onlardan da baskın çıktı.

Ankara Büyükşehir Belediyesine ait 
toplu sözleşme müzakerelerinde durum 
özetle şöyledir:

Sendikamız, bu yıl 88 bin işçi için, 
yaklaşık 500 ayrı belediye ile toplu sözleş
me müzakeresine oturmaktadır. Bunlardan 
bir kısmı, anlayışlı davranan Belediye Baş- 
kanlarının «plumlu tutumlarıyla sonuçlan
mıştır. TÜHİS adı verilen kuruluşa üye olan 
İstanbul, Ankara ve İzmir’in sadece Büyük
şehir Belediye Başkanlıkları sözleşmelerin
de güçlükle karşılaştık. Örneğin, TÜHİS 
üyesi olmayan Ankara’daki beş belediye ile 
dört saat gibi çok kısa bir sürede sözleş
meleri karşılıklı rıza ile imzaladık.

Ankara Büyükşehir Belediyesi sözleş
mesinde, yukarıdan direktif alan TÜHİS’in 
marifetiyle anlaşmazlık çıktı, arabulucu 
prosedüründe de anlaşma sağlanamayın
ca, Sendikamız yasal hakkını kullanarak 
grev kararı aldı ve bu kararımız 22 Mayıs
1985 günü muhatap belediyeye ve TÜHİS’e 
tebliğ edildi. Şimdi bizim yapacağımız şey, 
daha doğrusu hukuk kurullarının iyi işle
mesi halinde yapacağımız şey, kanuni sü
re sonunda greve gitmektir.

Sendika olarak grev kararı almışız ve

uygulayacağız... Bu grevi, grev yasağı bu
lunmayan işlerde çalışan işçilerle yapaca
ğız. Yani, grev yasağına tabi olmayan An
kara Büyükşehir Belediyesi işyerlerindeki 
3 bin 332 işçi üyemizle yapacağız.
2821 ve 2822 sayılı Kanunların ve diğer il
gili mevzuatın aleyhimize işlemesine rağ
men, biz bu grevi yapacağız. Neder Çün
kü hakkımıza ambargo konmuş da ondan..

Ama, “Size grev de yaptırtmıyacağız..” 
diyenler, sanki grev yasağı bulunan yerle
re ait sözleşme imişcesine, dosyayı TÜHİS 
kanalıyla YHK’na sevkediyor.. YHK İSE 
“ Kararı ben vereceğim.. Siz de greve gide
mezsiniz” diyor.

Öyle bir kurul ki bu YHK, kimseye şi
kayet edemiyor, hangi kanun yoluna baş
vuracağınızı bilemiyorsunuz. Çünkü Ka
nunlarda boşluk var.. Kanunların açık ka
pısından yararlanan TÜHİS ve YHK, işçi 
haklarını dilediklerince kesip biçiyorlar.

Biz işçiler de, ismi kağıt üzerinde ka
lan “Greve Hakkf’mızı bile kullanamıyoruz.

İşte bu çarpık örnek, TÜRK-İŞ’in ve 
ona bağlı sendikaların “Bu kanunlarla hür 
sendikacılık olmaz..” eleştirisine, bir kez 
daha haklılık kazandırmış oluyor.
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YOL-İŞ’İN DÜZENLEDİĞİ 
“İŞ YASASININ 50. YILINDA 
TÜRKİYE’DE İŞÇİ HAKLARI 

“SEMPOZYÜMÜ ANKARA’DA YAPILDI

Bayram MERAL: Parlamenter demokrasi işledikçe sendika
larda örgütlü ve bilinçli işçilerin toplumsal hayata ağırlıklarını 
koymaları veya en azından etkilerini hissettirmeleri mümkündür”

Behzat AKDOĞAN: Biz, işçi olmamız, sendikacı olmamız do
layısıyla ve ayrıca bir yurttaş olarak dış politikadan eğitim poli
tikasına kadar, her konuda bilmek, görüş sahibi olmak ve görüş
lerimizi özgürce ortaya koymak hakkına sahip olmak zorundayız.

1 ürkiye Yol-İş sendikası 22-24 Mayıs tarihleri ara
sında Ankara’da Türk-İş salonlarında ‘‘İş yasasının 
50. yılında Türkiye’de İşçi haklan” konulu bir se
mpozyum düzenledi.

Sempozyumun açış konuşmasını yapan Yol-İş 
Genel Başkanı Bayram Meral, ayrıca ‘‘Türkiye’de 
işçi haklan” konulu birde bildiri sundu.

Genel Başkan Bayram Meral bildirisinde 1936 
yılından günümüze işçi hakları ve çıkan yasaları de
ğerlendirerek özetle şunları söyledi: ‘‘1936 tarihli

3008 sayılı ilk iş kanunu kuşkusuz bugünün çağ
daş gereklerine ve uluslararası alanda geçerli norm
lara cevap vermek bakımından bazı eksiklikler ta
şımaktaydı. Ancak unutmamak gerekirki iş haya
tını düzenlemeye ve çalışma ilişkilerinde işçilerin 
hak ve çıkarlarını korumaya yönelik böyle bir dü
zenleme ülkemizde henüz sanayileşmenin başlan
gıcında bulunduğumuz ve işçi hareketinin bu yön
de güçlü taleplerle ortaya çıkabilecek bir varlık ka
zanmadığı bir dönemde yürürlüğe konulmuştur” 
dedi.

Bayram meral daha sonra sözlerini 
şöyle sürdürdü:

Batı ülkelerin tarihleri bir gerçeği 
göstermektedir. Parlamenter demokrasi iş
ledikçe, sendikalarda örgütlü ve bilinçli iş
çilerin toplumsal hayata ağırlıklarını koy
maları veya en azından etkilerini hissettir
meleri mümkündür. Parlamenter demok
rasi askıya alındıysa, demokrasiyi askıya 
alanların gücüne ve niyetlerine bağlı ola
rak, işçiler açısından genellikle olumsuz ve 
ancak çok özel bazı durumlarda olumlu so
nuçlar doğabilir” dedi.
* 27 Mayısta elde edilen kazanımların, 

demokrasiden uzaklaşmanın bir karşılığı 
olmadığını belirten Bayram Meral kazanım- 
ların sınırlıda olsa çok partili hayyatta olu
şan demokratik birikimin sonucu olduğu
nu belirtti.

24 Ocak 1980 tarihinden bugüne ka
dar çok tecrübeler edinildiğini belirten Bay
ram Meral “Sorunlarımızın çözümlenme
sinde ve çözümlenmesi doğrultusunda 
önemli bir çaba gösterilmediğini” sözleri
ne ekledi.



Sempozyumun açış konuşmasını ve 
“Türkiyede İşçi Haklan” konulu bildirisini 
sunan Yol-İş Gene Başkam Bayram Meral’- 
den sonra “Çalışanların Ekonomik Duru
munun Evrimi ve Gelir Dağılımı” konulu 
bildirisini sunan Gazi Üniversitesi Öğr. üye
si Dr. Mete Törüner’de yaptığı konuşmada 
geçmişten günümüze çalışanların ekono
mik durumunu istatistiki bilgiler ışığı altın
da değerlendirdi.

Sempozyumun ilk gününün öğleden 
sonraki oturumun ilk konuşmasında geli
şine önce yasak konulan daha sonra izin ve
rilen PSI Genel sekreteri Hans Engelberts’ti 
Engelberts “Ekonomik gelişmeler ve Sen
dikacılık” konulu tebliğinde şu görüşlere 
yer verdi:

İNSANLARI BİRİNCİ 
SIRAYA KOYUN

“Ekonomik bunalımın dünya ölçeğin
deki niteliğini abartmak mümkün değildir 
Kuzey-Güney iklimi, yani dünyanın kuze
yindeki endüstrileşmiş ülkeler ile güney ya
rımküredeki gelişmekte olan ülkeler ara
sındaki büyüyen fark. Dünyanın bu bölü
münde uygulanan ekonomik politikaların 
gözönünde tutmadan edemiyeceği bir fak
tördür. Eğer politikaları oluşturanlar kar
şılıklı ekonomik bağımlılık kavramını tam 
anlamıyla kavramazlarsa, üretimde Güney 
in düşük ücretli ülkelerine doğru kontrol 
dışı bir kaymamh olma olasılığı yüksektir. 
Bu ise buradaki işçilerin sömürülmesini ar 
tıracak ve kendi ülkelerimizde ise endüst
rinin çöküşüne yol açacaktır.”

Bu ekonomik gelişmeler doğrultusun
da sendikacılık ve sendikalara düşen görev- 
lerede değinen Hans Engelberts “Eğer sen
dikalar davalarında İsrarlı davranmazlarsa 
ve işçilerin iyiliği için mücadele etmezler
se, içinde yaşadığımız bu çıkmazlardan 
gerçek bir çıkış yolu olmadığına inanıyo
rum dedi.

Sendikaların, yalnızca kendi üyeleri
nin ücretlerini artırmakla ilgilenmedikleri
ni, aksine, tüm insanların yaşamlarını ve 
içinde yaşadığımız toplumu daha iyileştir
meye kendilerini adadıklarımda kaydeden 
Engelberts “ABD, Danimarka ve İngiltere 
gibi bir çok ülkede sendikalar ve temsil et
tikleri insanlar, eğer hükümetler politika
larını değiştirmezse, değiştirmenin zama
nının geldiği gerekçesiyle karşı karşıyalar. 
Sendikalar seçimlerde giderek daha fazla 
etkin oluyor. Bunun sonuçlarını da alıyor
lar. Herhangi bir demokratik ülkede hükü
met halkın görüşlerini kaale almama tav
rını sürdüremez. Sendikaların söylediği şu
dur: “ İnsanları Birinci sıraya koyun “Ano
nim şirketlerin bilançolarını ve istatistikle
rini değil.”

Yol-İş federasyonu eski genel başka
nı Halit Mısırlıoğlu’nun oturum başkanlığını 
yaptığı öğleden sonraki oturumun son ko
nuşmacısı Türkiye Ortadoğu Amme İdaresi 
Enstitüsü öğretim görevlisi Dr. Mesut Gül- 
mez’de Türkiye’de İşçi haklarının tarihsel 
gelişimi içerisinde 1936 öncesinde işçi hak

ları konusunda bilgiler verdi. 1936 tarihli 
iş yasasından öncesinde, işçi işveren iliş
kilerine “genel bir yasal çerçeve” çizilme
diğini de sözlerine ekliyen gülmez “Bunun
la birlikte bireysel iş ilişkileri alanında, te
mel amacı başka türden ilişkileri düzenle
mek olan kimi yasalarda yer alan bazı ku
rallara raslanmaktadır” dedi.

Seminerin 2. günü olan 23 Mayısta, 
Oturum Başkanlığını Türkiye Yol-İş Sendi
kası Genel Eğitim Sekreteri Cengiz Çerez- 
cioğlu’nun yaptığı oturumda ise Türk-lş Ge
nel Başkanı Şevket Yılmaz’da bir konuşma 
yaparak son zamanlarda güncel bir konu 
olan iş kolları sayısının azaltılmak istenme
sinin sendikacılığı bütünleştirmek değil 
parçalamak amacına yönelik olduğunu be
lirtti. Şevket Yılmaz daha sonra Günümüz
de işçi sorunlarına değinerek çalışma ve 
sosyal güvenlik bakanlığının tutumunu 
eleştirdi.

Sempozyumun 2. günü ikinci konuş
macısı olarak Yol-İş Sendikası Eğitim ve 
Araştırma Müdürü Yıldırım Koç 
“ 1936-1960 döneminde işçi haklarını ko
nularına değindi.

Öğleden sonraki oturumda da Türk-İş 
eski Genel Başkanı Halil Tunç’un başkan
lığında eski çalışma bakanlarının katıldık
ları günümüzde işçi hakları konulu panel 
yapıldı. Panele Çalışma eski bakanlarından 
Cahit Talaş, Seyfi Öztürk, Ali Naili Erdem 
ve Ahmet Tahtakılıç kat İdi la r, Bakanlar 
dönemleriyle ilgili bilgileı vererek bu gün
kü çalışma hayatını düzenliyen yasalar ve 
Anayasayla sendikacılığın yok edilmek is
tendiğini belirttiler.

Sempozyumun son gününde oturum 
başkanlığını Yol-İş Genel Sekreteri Behzat 
Akdoğan yaptı. Prof.Dr. Alpaslan Işıklı 
1960-1986 dönemlerinde işçi haklan ko
nusunda bilgiler vererek sorulan cevapladı.

Sempozyumun son oturumu ve pane
lini Türk-lş gene! eğitimi sekreteri Kaya Oz- 
demir yönetti. Siyasi partilerin çalışma ya
şamına ilişkin görüşlerinin tartışıldığı pa
nelde Cahit Talaş (SHP) Baki Tuğ (AYP) Rı
za CJlucak (RP) temsil ediyorlardı. Önceden 
panele katılacaklarını bildirmelerine rağ
men son anda panele katılmıyan konuşma
cılarda şunlardı. Necat Hamzaoğlu (DSP) 
Mustafa Taşar (ANAP).

Sempozyumun kapanış konuşması ve 
basın açıklamasını sunan Yol-İş Genel Sek
reteri Behzat Akdoğan da yaptığı konuşma
da sempozyumun genel bir değerlendirme
sini yaparak “Özgür sendikacılığın önünü 
tıkayan yasal engellerin asıl kaynağı Ana
yasadır. Diğer yandan ağırlaşan ekonomik, 
sosyal ve ahlaki sorunların ancak sosyal 
devlet ve sosyal adalet temelinde biçimle
necek politikalarla çözüme kavuşacağını 
kabul etmek ve kabul ettirmek zorundayız” 
dedi. Genel sekreter Behzat Akdoğan sen
dikalar açısından önemle üzerinde durul
ması gereken konulanda şöyle özetledi:

Uluslararası Çalışma Örgütü Söz
leşmelerinden bugüne kadar onaylanma
yanlar onaylanmalıdır.

— Sendikaların uluslararası ilişkileri 
üzerindeki engellere ve kısıtlamalar kaldı
rılmalıdır.

— Emeklilere sendika hakkı tanınma
lıdır.

— Asgari ücret insanca yaşanabile
cek bir düzeyde saptanmalıdır.

— Şirketlerin iflas ve tasfiyelerinde iş
çilerin hakları öncelikle korunmalıdır.

— Çalışma hayatına ilişkin mevzua
tın gereklerini yerine getirilmemeleri du
rumunda işverenlere uygulanan yatırımlar 
arttırılmalıdır.

HAVA-İŞ 
TEŞK. SEK. ERSÖZ 

VEFAT ETTİ

Hava-iş sendikası 
Ankara Şubesi Teşkilat
landırma ve Eğitim  
Sekreteri M.Yaşar Er- 
söz, geçirdiği bir böb
rek rahatsızlığı sonucu 
vefat etti. Geçen ay, 40 
yaşında vefat eden Er- 
söz'ün ani vefatı, TÜRK- 
İŞ camiasında üzüntü 
yarattı.
Uzun yıllar USAŞA.Ş. iş
yeri Temsilciliği ve Baş 
Temsilciliği yapan Er- 
söz 25 Mart 1982 tari
hinden 7.5.1986 tarihi
ne kadar bu görevi yü
rütmüştü.

TÜRK-İŞ Dergisi Er- 
söz'ün ailesine yakınla
rına ve sendikası men
suplarına başsağlığı di
ler, kendisine rahmet 
niyaz eder.



TÜRK-İŞ 
DERGİ EKİDİR

GÖKOVA KEMERKÖY 
TERMİK SANTRALİ

işçi
Sağlığı
ve Iş

Güvenliği
- 2-

Hazırlayan 
Turgay Ç ERŞİL

İÇİNDEKİLER
• GÖKOVA TERMİK SANTRALİ 

TEPKİLER VE BELGELER

• İŞÇİ SAĞLIĞI VE İŞ GÜVENLİĞİNİN 
ÇEVRE SAĞLIĞI VE GENEL 
SAĞLIKLA İLİŞKİLERİ

• ÇEVRE SAĞLIĞINI BOZAN 
ETKENLER VE ÇÖZÜM YOLLARI

• İŞÇİ SAĞLIĞI VE İŞ GÜVENLİĞİNİN 
ULUSLARARASI BOYUTLARI

• ÜRETİME TERS TEPKİ YAPAN 
BAZI FAKTÖRLER

• İSİG UYGULAMALARI VE ÖZEL 
SEKTÖRDEN BİR ÖRNEK (Röportaj)

• “3. ULUSAL İŞÇİ SAĞLIĞI VE İŞ 
GÜVENLİĞİ KONFERANSI” NIN 
ARDINDAN

• SOSYAL SİGORTALAR AÇISINDAN 
İŞ KAZALARI

Tepkiler ve Belgeleri

Muğla’nın Gökova körfezinde yapımı planlanan Kemerköy Termil 
Santralinin hakkında bir çok kişi ve kuruluş, bilim adamları hattc 

Başbakanlık Çevre Müsteşarlığı ve Bayındırlık ve İskan Bakanlığı gib 
bazı devlet kuruluşlarıyla üniversitelerin de karşı çıktığı bu proje, ka 
muoyunda da büyük tepkilere sebep oldu.

TBMM içindeki tepkiler, ilk 
önce gündem dışı bir konuşmayla 
başlamıştı. Muğla Milletvekili Dr. 
İdris Gürpınar tarafından hazırla
nan bir sözlü soru önergesi daha 
sonra iki meclis araştırması istemi 
takip etti. Fakat bunlar her seferin
de iktidar partisi üyelerince redde
dildi, bilimadamlannm uzmanların 
ve ilgili devlet kuruluşlarının rapor
ları kaale alınmadı. Hatta daha 
sonra Özal’ın işe el koymasıyla Gö
kova konusunda başta olumsuz ra
por veren kuruluşlar, daha sonra fi
kirlerini aksi yönde değiştirdiler.

Turizm yönünden çok önem
li bir bölge olan, ayrıca tarımsal 
açıdan da çök değerli alüviyal top
raklara sahip olan bu bölgede, Gö
kova Körfezi konusu daha önce 
Ulusu Hükümeti zamanında ortaya 
çıkmıştı.

TEK, o zamanlar kimseye da

nışmadan santralin şimdiki yerine 
4-5 km uzaklıktaki Ören Köyünde 
sosyal tesis kurmak amacıyla Ana 
yasa’nm 46. maddesine dayanarak 
köylülere ait 2.590 dekarlık tarınr 
arazisinin istimlakine başlıyor. Ası 
amaç, sosyal tesisler yapmaktır 
Fakat, Anayasaya göre istimlal* 
için kamu yararı gerekmektedir 
Bunun için de sosyal tesis talebi 
nin yanına bir de yükleme ve bo 
şaltma için iskele eklenmişti.

Gökova’nın ve kurulmak iste 
nen Kemerköy Termik Santralinir 
başından bu güne hikayesini anla 
tabilmek için Muğla Milletvekil 
Dr. İdris Gürpınar ile Meclistek 
odasında bir görüşme yaptım. B l 
röportajı, Meclis araştırması öner 
gesinin bazı bölümleri ile belgele 
ri yayınlıyoruz.

Sayın Okuyucularımıza...
/ ki sayıdır devam eden “ İşçi Sağlığı ve İş Güvenliği”  ekimizin 

amaĞı, bu konuda bilinen ve bilinmeyenleri biraraya getirerek 
kamuoyuna aktarmaktır.

İşçiden, işverenden, konuyla ilgili devlet görevlilerinden, iş
çi sağlığı ve iş güvenliği ile ilgili sorunlarını, görüşlerini, ve öne
rilerini alacağız.

Çıraktan ustaya; ustabaşından mühendise, işverenden sen
dikacıya eğitimci, bilimadamı, hekimden bürokrata kadar herke
sin görüş ve önerilerini sorunlarını bir araya getirerek TÜRK-İŞ 
olarak böyleşine önemli bir konuda şimdiye kadar yapılmamış 
bir çalışmayı ve araştırmayı gerçekleştireceğiz.

Bu konuda okuyucularımızın yardımlarını ve yazılarını 
bekliyoruz. Saygılarımızla...

YAZIŞMA ADRESİ : TÜRK-İŞ Dergi Eki
TÜRK-İŞ Genel Merkezi Kızılay-ANKARA



RÖPORTAJ

Dr. İdris Gürpınar:

SORU — Sn. Gürpınar, Gökova
Körfezi konusu daha önce, Ulusu 
Hükümeti döneminde gündeme 
gelmişti. Bunu biraz anlatır mısı
nız?
CEVAP — TEK  Santral Daire Baş
kanı Yahya Işıtan’ın bir sözüyle ko
nuya görmek istiyorum. Doğal gü
zellikler açısından, Türkiye’de hat
ta dünyada önemli bir yer tutan 
Gökova Körfezi ile ilgili bu zatın bir 
sözü var. Aynen şöyle: “ Eğer bu 
bölgede sosyal tesis yapmadan 
ölürsem, gözlerim açık gider.”

Sayın Işıtan, Ulusu Hükümeti 
döneminde o bölgede sosyal tesis
ler kurabilmek için çalışmalara 
başladı. Köylülerin arazisini istim
lak edebilmesi için Anayasa ya gö
re kamu yararının olması gereki
yordu ve bu amaçla projeye bir de 
iskele ilave etti. Ve araziler istim
lak edilmeye başlandı.
SORÜ — Köylüler buna nasıl tep
ki gösterdiler?
CEVAP — Anlatayım efendim.

Bu ani ve acil istimlak girişi
mi karşısında şaşkına dönen köy
lüler, ile Milas Ziraat Odası, Sn. 
Devlet Başkanı Kenan Evren’e ve 
zamanın Başbakanı Sn. Ulusu’ya 
şikayette bulunmuşlardı. Ulusu, 
bunun üzerine ivedi olarak uzman
ların fikirlerini aldı ve 9 bakanlığın 
üst düzey yönleticilerinin katılaca
ğı bakanlıklararası bir kurul oluş
turdu.

Bu kurulun vardığı sonuçlar 
özetle şöyleydi.

1— Yatağan ve Yeniköy sant
ralleri için deniz yolu ile gelen mal
zeme, mevcut GüllüK Limanından 
boşaltıldığına göre yeni bir iskele
ye gerek yoktur. Güllük iskelesi 
yeterlidir. Bu işe sarfedilecek mil
yarlara yazık olacaktır.

2 — İstim lakine başlanan 
2.590 dekar arazi birinci sınıf alü- 
viyal tarım arazisi olduğu için

Uzmanların ve 
yetkililerin 
raporlarına önem 
verilmedi. İşin 
altında başka 
şeyler var...

amaç dışı kullanımına izin verilme
si mümkün değildir.

3— Bu nedenlerle, istimlake 
girişilen arazi sosyal tesis kurulma
sına uygun değildir.

İSKELE YERİNE TERMİK 
SANTRAL

Fakat iş bunla bitmedi. T E K ’- 
te bazı olaylar meydana geldi. Se 
çim telaşından yararlanarak 
15.9.1983 tarihinde yani seçimler
den 50 gün önce iskele yerine bu 
defa “ termik santralin” Ekonomik 
İşler Yüksek Koordinasyon Kuru
lundan geçirildiğini hayretle gör
dük.

İki üç ay önce sosyal tesis ve 
iskele gibi çevreye fazla zarar ver
meyecek bir projeyi kabul etme
yen Ulusu Hükümetinin, “Termik 
Santral” gibi Gökova’yı mahvede
cek bir girişime evet demesi müm
kün değildi. Böyleçe “Sen misin is
keleyi kabul etmeyen?... Ben de 
termik santralle geleyim de gör...” 
dercesine Kemerköy Termik Sant
rali tepeden inme gündeme geldi.
SORU — Basindan izlediğimize 
göre inşaat çalışmaları halen de
vam ediyor. Bu konudaki son ge
lişmeler nelerdir?
CEVAP — Şu anda inşaat bölge
sinde fay çatlakları, dağ kaymala
rı ve yarılmalar var. Bu nedenle ko
ca dağın önüne istinat duvarları çe
kiliyor. Yan tarafta yapıma elverişli 
düz araziler dururken koca bir dağ,

yapımcı firma tarafından yok edi
lip haritadan siliniyor.

AMAÇ BAZI ÇEVRELERE ÇIKAR 
SAĞLAM AK

SORU — 25 sene gibi kısa bir 
ömrü olan santral için bu kadar uğ
raşılıyor. Bu sizce ekonomik bir 
olay mı?... Sadece bu yapılanlar 
için harcanan para ne kadar?...
CEVAP — Yapılan işlerin ekono
mik olduğunu hiç sanmıyorum. 
Amaç, Hükümete yakın çevreler
den olan bir inşaat firmasına, EN- 
KA Holding’e çıkar sağlamak.

Yasalarda şöyle bir hüküm 
var: “Bir devlet müessesesinde gö
rev yapan kişiler, o müessesenin 
ilişkide olduğu özel şirketlerde iş
ten ayrılmalarından itibaren 3 yıl 
süreyle görev alamazlar.” Fakat 
T E K ’te böyle olmadı. 1983’te 
T EK ’in Genel Müdürü olan Kamil 
Toktaş ve Devlet Planlama Müste
şarı Yıldırım Aktürk ENKA firma
sının ortağı olan bir Polonya firma
sında çalışıyorlar.

Ne kadar para harcandığı ko
nusuna gelince. Bunu Özal Hükü
metine çeşitli defalar sorduk. Fa 
kat şimdiye kadar hiç bir cevap 
alamadık. Yazıktır bu milletin pa
rasına. Bunun sorumluları er geç 
hesaplarını vereceklerdir. Konuyla 
ilgili olumsuz raporlar ve araştırma 
önergeleri Meclis tutanaklarına ge
çiyor.

Dr. İdris Gürpınar
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MECLİS 
ARAŞTIRMASI 

METNİNDEN 
ALINTILAR 

BELGELERDEN 
BAZI ÖRNEKLER

Sayın Başkan
Yüce Meclisin Değerli üyeleri,

Öncelikle hükümet Gökova Ke- 
merköy Termik Santralı olayını bir ol
du bittiye getirmiştir. Olaya fevkala
de büyük bir hassasiyet gösteren ka
mu oyu, basın, bilim adamları ile mu-

Mu£'la V a li l iğ i  Kültür 
K ol/ ’lvTD/'730-426 s a y ı l ı

9R4-

LİLİĞİNE

Mödı./iüejünüıı 2o.Mart.1984 tarih ve 
yaa ı.îi.

lığ ıcu za  i le t i l e n  i l g i  ya z ıc ı ekinde, 
S lı Bodrum Sualtı A rkeolo ji Llüzesi

yazıa ı i l e  LTilac Üren
16 Mart 1984 ta r ih l i

Belgelerin Açıklaması^

Belge 1: Bu listede TEK'in(İ981-1986)dönemi için inşa halindeki ve 

ramlanmış termik santralleri«rgös t eriyor. Burada Keraerköy 

diye b ir yatırım düşünülmemiştir.

Belge 2: Polonya Elektrim firması i le  TEK arasında imzalanan anlaşmanın
gilizce metninde Yeniköy Termik Santralının suyunun Geyik Barajı' 
dan temin edileceği’ açıkça yaz ılıd ır. Yeniköy*de yeterli su yok 

soğutma suyunu denizden alacağız gerekçesini yaratmak için  6'ncı 
belgede görüldüğü gib i TEK Santraller Daire Başkanı Yahya Iş ı  

tarafından Yeniköy'de 5 üniteye yeterli kömür yok diye 

tur. Halbuki 7 nolu belgedeki kömür haritasında toplam 384 milyon 

ton kömür bulunduğunu gösteren haritanın altında da Yahya Işıtan ' 
imzası var.

[ Belge 3; Yatağan santralının A Yeniköy*Un ise 5 ünite olduğu açıkça görülü 

yor.

i Belge 4-5: Santral yerinin Yeniköy olması gerektiğine ilişk in  faktörler 

ça belirlenmiş olu? Kemerköy'de bu şartlar yoktur ve fay hattı 
rindedir.

[ Belge 6: Geyik Barajı inşaatının Yahya Işıtan tarafından kasıtlı olarak ( suj  
yok gerekçesi yaratmak) için nasıl durdurulduğunu bildiren belge

Belge 7: Yeniköy çevresinde toplam 384 milyon ton kömür bulunduğunu göstereni 
TEK haritası. Bu haritanın altında da imzası bulunan Yahya Işıtan.J  

Yeterli kömür yok diye Geyik Barajı inşaatını durdurmuştur.

[Belge 8: Muğla vilayetinden Ulusu Hükümetine arzedilen Bakanlıklar arası
kurulun Muğla'da yaptığı toplantı sonujlannı değerlendiren raoor.] 
Kadde: 5-7 Üren'de iskele yapımına gerek olmadığı 
Madde: 9 (2 'nci kısım czeti) Konut yapmak için  tarım arazisi i s 
timlak edilemez diyor.

halefet partilerinin uyarıcı ve yol gös
terici tüm eleştiri ve çabalarına en 
ufak bir değer verilmemiş: “ Karar ve
rilmiştir santral yapılacaktır” denil
miştir. Yapılacak bu santralın anaya
saya ve çevre yasasına aykırı olduğu
na ait Yüce Mecliste ve basında yazı
lıp söyleneni ere aldırış edilmemiştir.

Bütün bunlardan daha elim ve va
him olm ak üzere Gökova Kemerköy 
Termik Santralı hakkında Bakan, Yü
ce Meclise, Sayın Cumhurbaşkanına 
yanlış bilgi vermekten de kaçınmadı. 
Bunları yeri geldikçe açıklayacağım. 
Bütün söyleyeceklerimin kamu kuru- 
luşlarından alınmış belgelere 
dayandığını, bunlardan 10 adedinin 
Yüce Meclisin tetkikine sunduğumu
zu önemle bilgilerinize arzederim.
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Santral haberini duyan tüm kamu 
oyu ayağa kalkmıştır. Yöre halkı bin
lerce imzalı dilekçeler vermiştir. He
yetler halinde Ankara’ya taşınmıştır.

Köy kadınları Kemerköy’de direnişe 
geçmişlerdir. Buna karşı başbakan ve 
ilgili bakan devamlı şekilde: “ Karar 
verilmiş santral yapılacaktır*’ demiş
lerdir. Bakan ve Başbakan santral 
mutlaka yapılacaktır derken: Başba
kanlık Çevre Müsteşarlığının, Sağlık 
Bakanlığının, Turizm, Tarım ve İmar 
İskan Bakanlığı uzmanlarının Kemer
köy’de termik santral olmaz dedikle
rini de bilmektedirler. (BELGE 9-10) 
Ğayın Başbakan ve bakan tüm yasa
ları, uzman raporlarını ve kamu oyu
nu hiçe sayarak görevleri gereği ola
ya karşı çıkması doğal olan tüm ka
mu görevlilerini susturmuştur. Bu- 
nunlada yetinmeyerek başlangıçta 
santrala olmaz diyen tüm kamu kuru
luşlarını baskı altına alarak santrale 
olabilir dedirtmişlerdir.

TEK Santraller Dairesinin başında bu
lunan bu şahıs Gökova olayında suç 
mahiyetinde pekçok sorumsuz işler 
yapmıştır.

Sayın Milletvekilleri; bakınız bu 
bürokrat neler yapabiliyor.

1. İstimlak ve santrale karşı çı
kan 2 kişiye açıkça rüşvet teklif edi
yor.

2. Bakanlıklararası kurulun sos
yal tesisler için en uygun yer olarak 
seçtiği Milas ilçesine bitişik Tavşan 
Tepesi mevkiini gündeme bile getir
miyor. Çünkü gayesi sahile inmektir.

3. Ören istimlak girişimi redde
dilince köylüleri tehdit ederek merak 
etmeyin buraya yine geleceğiz diyor 
ve geliyor. Hemde termik santralle 
beraber.

4. Bakana dolayısıyla Yüce Mec
lise gerçek dışı bilgiler vermekten 
çekinmiyor.

5. Sahile gelebilmek ve Yeni- 
köy’den sahile yeniyol yaptırabilmek 
vede bazı çevrelere hizmet edebilmek 
için gözünü kırpmadan Gökova’yı 
mahvedecek santral kararını gündeme 
getiriyor.

6. Yeniköy’de su yok onun için 
sahile iniyoruz diyebilmek için bir 
emirle Geyik Barajının inşasını durdu
ruyor. (BELGE 6)

7. Yeniköy çevresinde 273 mil
yon ton kömür bulunduğunu gösteren 
haritanın altında imzası bulunan bu

zat yörede yeterli kömür yok diye ya
zı yazabiliyor. (BELGE 6-7) Eğer kö
mür yoksa Kemerköy’e ne diye,sant
ral kuruluyor?

Kemerköy’ün son durumunu gi
dip gördüm, 10 aydan beri durmadan 
taşındığı halde halen dağın ancak ya
rısına gelinebilmiştir, üstelik hafriyat 
esnasında yarılma görülen komşu da
ğın da bir kısmınında kaldırılmasına 
başlanmıştır. Harfiyatm bu gidişle 
çok uzun süreceği ifade edilmektedir. 
ENKA işi % 30 kârla 2’nci bir firma
ya devretmiştir. Oda yüzde muaylen 
bir kârla başkalarını devreye sokmuş
tur. Köylüler bu şekilde işin 3-4 el de
ğiştirildiğini söylüyorlar ve soruyor
lar. Hükümet bize acımasız bir kemer 
sıkma politikası uygularken bizden 
topladığı paraları neden harvurup har
man savuruyor? Yüce Meclis bu su- 
istimal füryasına neden dur demiyor? 
Halkın büyük fedakarlık ve sıkıntıla
ra katlanarak verdiği paraları sarfeder-

ken neden dikkat edilmiyor? Bu soru
lara ben de katılarak Yüce Meclise arz 
ediyorum. Kemerköy’de hafriyatın 
derhal durdurulması ve sorumlular 
hakkında yasal işlem yapılması 
lazımdır.

Muhalefet olarak biz Yüce Mecli
sin vazgeçilmezliğine inanıyoruz. 
Meclisi dışlamaya yönelik her türlü gi- 
rişimede karşıyız. İşte bu sebeplerden 
Yüce Meclisin bu Meclis Araştırması 
önergemizi kabul ederek gerçeklerin 
gün ışığına çıkmasına yardım edece
ğine inanıyoruz. Bu dilek ve düşünce
lerle Yüce Meclise saygılar sunarım.

10.3.1986 
Dr. İdris GÜRPINAR 

Muğla Milletvekili

T.C.
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İşçi Sağlığı ve İş Güvenliğinin 
Çevre Sağlığı ve Genel Sağlıkla İlişkileri

•

İşçi sağlığı ve iş güvenliği artık günümüzde yalnız
ca çalışanları etkilemiyor. Endüstrileşmenin yayıl

dığı ve teknolojinin geliştiği dünyamızda her geçen 
gün sorunlar da büyümekte, sağlık ve güvenlik ko
nularının toplumların sorunu olma özelliği de büyü
yerek uluslararası bir sorun haline gelmektedir.

Fabrikaların bacalarından çıkan zehirli gazlar ve 
tozlar soluduğumuz havaya karışıyor. Bitki örtüsü
ne büyük zararlar verdiği gibi, yiyeceklerimiz yoluy
la bu zararlı maddeler vücudumuza giriyor. Dere, göl 
ve denizlere akıtılan fabrika artıkları, iştiğimiz sular 
ve yediğimiz su ürünleriyle bedenimizde zararlı biri
kimler yaparak, insan sağlığında telafisi zor olumsuz 
etkiler meydana getiriyor.

Endüstrileşmenin, çevre sağlığına ve genel sağ
lığa olumsuz etkilerinin yurdumuzdaki en önemli ör
nekleri ise şunlar:

•
— Murgul Bakır İşletmeleri.
Basında “Murgul elden gidiyor.” “Burası Hiroşi

ma mı? Nagazaki mi?” başlıkları altında yayınlanan 
resimler herkes tarafından hala hatırlanıyor. Fabri
ka bacasından tüten zehirli gazlar, insanlarla birlik
te tabiat örtüsünü de mahvedecek halge gelmiş.

— Haliç’in eski hali ve İzmir körfezi. Bununla 
berebar, Haliç’in kazandığı şimdiki güzel görünümü. 
Demek, yapılınca oluyor.

— İzmit körfezinin içler acısı durumu.
Buralarda hala denize girmek ve balık tutmak

yasak.

— Yurdumuzun bir çok yerinde sırf gösteriş ve 
oy toplama çabasıyla uygun olmayan yerlerde kuru
lan çimento fabrikaları en önemli örneklerden. En ve
rimli tarım alanlarının bulunduğu bölgelere, hatta şe
hirlerin hemen yanına kurulmuş, bir iki yıl sonra şeh
rin içinde kalan bu fabrikaların çevreye verdikleri za
rarlar.

Hükümetler bu konuda ne yaptı, şimdi neler ya

pıyor? Bu işletmelerde gerekli sağlık örnekleri almı
yor mu? Hayır! Bu konuda sadece zarar gören çiftçi
lere uğradıkları zarar kadar, tazminat ödemekle ye
tiniyor. Sanki herşey parayla ölçülürmüş gibi...

A.A.’nın bir haberi

ÜLÜBAT GÖLÜ’NDE KEREVİT 

İSTİHSALİ 80 TONA DÖŞTÖ

üretimdeki düşüşe göle karışan kimya
sal artıkların neden olduğu öne sürülü
yor

Bursa, 24 Mayıs (A.A.)
(Jlubat Gölü’ndeki kerevit istihsalinin son 

yıllarda giderek azaldığı ve 1000 tondan 80 to
na düştüğü bildirildi.

DSİ yetkililerinden alınan bilgiye göre, 156 
kilometrekare genişliğinde ve 4 metre derinli
ğinde olan (Jlubat Gölü nde kerevit dışında sa
zan ve yayın balıkları da üretiliyor. İlgililer Mus
tafa Kemalpaşa ilçesi Kestelek Bor işletmele
rinden çıkan artıkların Kırmastı çayı sularıyla 
ülubat Gölü ne karıştığını belirterek, bunun ön
lenmesi için gerekli önlemlerin alınmakta ol
duğunu bildirdiler.

Yetkililer, 4 yıl önce CJlubat Gölü’nde 1000 
tonun üzerinde kerevit istihsal edildiğini, bunun 
büyük bölümünün de ihraç edildiğini belirte
rek, bor işletmelerinden göle karışan artıklar 
yüzünden kerevit üretiminin 80 tona düştüğü
nü kaydettiler.

BÜRSA ’NIN İÇMESÜYÜ KAYNAĞI
Bursa Valisi Zekai Gümüşdiş, ülubat Gö- 

lü’nün 2000’li yıllarda Bursa’nın içmesuyu ih
tiyacını karşılayacağını söyledi ve “gölün kim
yasal artıklardan kirlenmemesi için gerekli ön
lemler almıyor. ” dedi.
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Çevre Sağlığını Bozan Etkenler 
ve Çözüm Yollan

Her köşesiyle bir Dünya Cenneti olan ülkemiz, çev
re sağlığını bozan etkenlerle hergün biraz daha 

bozuluyor. Çünkü önleyici tedbirler uygulanmıyoı.

Hükümetlerin umursamazlığı ve “ İş yeri kurul
sun da nasıl olursa olsun” mantığını benimseten oy 
kavalları nedeniyle qüzel yurdumuzun içine düştü
ğü insan sağlığını etkileyen bu kötü durum ortaya 
çıkmadan önce neler yapılabilirdi?

İş Kanunu’nun 74 ve 75’inci maddeleri iş yerleri 
kurulmadan önce devletçe yapılması gereken işler 
den söz ediyor. İş yerleri projeleri için, (Sağlık ve gü 
venlik yönünden) Çalışma Bakanlığından izin alınma 
sı gerektiği, kurulduktan sonra da çalışma belgesi 
alınması gerektiğini hükme bağlayan bu maddeler
de, durumun Çalışma ve Sağlık Bakanlıklarınca 
çıkarılan bir tüzükle belirlendiğinden söz ediliyor.

Mevzuat ayrıca, bu tüzüğe uymayan işyerleri, iş
letmeye açılmış olsa dahi gerekli sağlık ve güvenlik 
şartları yerine getirilene kadar, kısmen veya tama
men kapatılır diyor.

Çevremize ve olup bitenlere baktığımızda, tü
züklere ve kanunlara ilk önce resmi kuruluşların ve 
kamu sektörünün uymadığı görülüyor.

Kurulan bu fabrikaların projeleri uzmanlarca ön
ceden incelenip, gerekli düzeltmeler ve ilaveler ya
pılsa fabrika yer seçimlerinde daha titiz davranılsa 
veya hükümetlerce, uzmanların önerileri ve haklı tav
siyeleri zamanında dikkate alınsaydı, bu gün durum 
her halde böyle olmazdı.

Sağlık ve güvenlik şartlarına uygun olmayan, 
çevreyi kirleterek insan sağlığına zarar veren kuru
luş ve fabrikalar, hem kamu, hem özel sektöre ait.

Başta önemsenmeyen küçük küçük bir çok ima
lathane ve işletmelerin, çevre ve insan sağlığına ver
diği zararlar da en az diğerleri kadar büyük.

Bu küçük işyerlerinin kuruluşunda hükümetler
ce uygulanan yol ise içler acısı. Belediyelere verilen 
yetkiler bu konuda hiç bir bilgi ve eğitimi olmayan 
memurların elinde işlemez hale geliyor. Açıkçası, bu 
yasaklar işlemiyor, işletilmiyor.

Bir çok 
tartışma ve 

karşı çıkmaya 
rağmen 

Gökova’da 
kurulacak 
Kemerköy 

Termik 
Santralinin 

bir benzeri olan

YATAĞAN TERMİK 
SANTRALİ

0
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S ilil
UMUT VERİCİ 

BİR  
ÇALIŞMA

Su ürünleri 
Yasası 
Nihayet 
Değiştirildi

Su ürünleri Yasası’nda yapılan değişiklik nihayet 
Resmi Gazetede yayınlanarak yürürlüğe girdi.

Bu yasaya göre, atıklarını, akarsu, göl ve deniz
lere boşaltan.sanayi kuruluşları ve işyerleri için arıt
ma tesisleri kurulması zorunlu hale getirildi. Buna gö
re sanayi kuruluşları ve iş yerleri kananun yürürlük 
tarihinden itibaren bir yıl içinde arıtma tesisleri kur
mak ve bunları işletmek zorunda bırakılıyor. Yasaya 
uymayanlara verilen cezalar da arttırılıyor.

Akarsu ve göllere toprak ve çöp gibi kirletici 
maddeler atanlar 20 bin liradan 100 bin liraya kadar

ceza ödemek zorunda kalacaklar. Aynı şeyi denizde 
yapanlara ve izinsiz kum çıkaranlara uygulanacak ce
zalar da 500 bin ila 5 milyon liraya çıkarıldı.

Bu, devletin çevre sağlığına önem vermeye baş
ladığını gösteren önemli bir olay. Yeter ki yasa işle
tilsin, kontroller düzenli yapılsın. Çünkü, bu yasa de
ğişikliği yapılmadan önce de büyük sanayi kuruluş
larına projelerine arıtma tesisleri eklemeleri zorun-
luğu vardı. Arıtma tesisleri yapılıyordu fakat, bu te
sisleri işletmek pahalı olduğundan cezayı verip kur
tulmak daha ucuza geliyordu.

lerde yer alan hükümlere uymaları gerekir.

Özel sektörce kurulacak küçük sanayi işletme
lerinde ise, kuruluş ve çalışma izinlerinin sadece be
lediyelere bırakılmaması, konunun Çalışma ve Sağ
lık Bakanlıkları uzmanlarınca da incelenmesi gere
kir kanısındayız.

Ayrıca, sağlığımızı ve doğayı tehlikeli boyutlar 
da kirleten işyerlerinin caydırıcı bir biçimde ceza - 
landırılması gerekir. Bu konuda görev yapan ülke
miz Çevre Sağlığı Teşkilatına daha byyük yetki ve 
sorumlulukların verilmesi, her türlü hukuki, teknik 
ve maddi olanaklarla desteklenmesi gerekir.

Çünkü, çevreyi kirletmek ve buna devam etmek, 
kamuya karşı işlenmiş bir suçtur. Suçun karşılığı ise, 
hoşgörü değil ceza olmalıdır.

Ne yapılmalı?...

Mahalli idarelerle, ilaili resmi kuruluşların kuru
lacak fabrikaların plan ve projelerini çevre sağlığı ve 
iş güvenliği uzmanları başta olmak üzere, yetkili uz
manlarına inceletmesi ve o uzmanların raporuna 
önem vermesi gerekir.

Hükümetlerin, kuracakları fabrika ve işletmele
rin proje ve yer seçimlerinde politik davranmayı bı
rakarak daha bilimsel Jıareket etmeleri ve İş 
Kanununun 74 ve 75 inci maddeleriyle ilgili tüzük-

: \
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Yapılanlar

Çevre sorunları ile ilgilenen kuruluşlar, DPT Müs
teşarlığınca, 5’er yıllık kalkınma planları çerçe

vesinde koordine ediliyor.

Ancak çevre sorunlarının son yıllarda ulaştığı bo
yutlar ve taşıdığı önem nedeniyle, yurdumuzda bu 
konuda yeni stratejilere gerek duyuluyor.

1978 yılında Bakanlar Kurulu kararıyla kurulan 
Çevre Müsteşarlığının, Türkiye’nin çevre sorunları
nı bölgelere göre saptayıp, alınması gerekli önlem
leri hükümetlere önermesi ve konuyla ilgili strateji
lerin uygulanmasında yine hükümetlere yol göster
mesi grekirken; durum böyle olmuyor.

Yasalarla kurulmuş Çevre Sağlığı ile ilgilenen ve 
bu konuda çalışan kuruluşların görevlerine müdahale 
etmemek için aktif bir çalışmaya girmiyorlar!...

2872 Sayılı Çevre Kanunu çıkarıldıktan sonra ça
lışmaların bu yönde düzenlenebilmesi, bazı yönetme
liklerin çıkarılmasını gündeme getirdi. Bu yönetme
likten halen Çevre Müşteşarlığfnca hazırlanıyor!... 
Daha doğrusu konuyla ilgili kişi ve kuruluşların be-

Endüstriyel kuruluşların çevreye verdiği zararlar, 
sadece kendi ülkelerini değil, diğer ülkeleri de et

kisi altına almaya başladı. Bir Akdeniz kirlenmesi, 
bu denizde kıyısı olan tüm ülke insanlarını sağlık yö
nünden etkiliyor.

Çernobil Atom 
Reaktörü Kazası...

Geçenlerde Rusya’da meydana gelen atom santrali 
kazası tüm dünyanın korku ile izlediği bir olaydır.

lirttiklerine göre 9 Eylül Cİniversitesi’ne hazırlatılıyor.
Ne amaçladır bilemiyoruz ama bu kuruluş, Baş

bakanlığa bağlı bir Genel Müdürlüğe dönüştürülüyor. 
Yeterli ve aktif bir çalışma yapamayan Çevre Müste
şarlığında böyle bir değişikliğe gidilmesi, bu konu
da yapılması gerekenler yönünden acaba yeterli mi? 
Genel Müdürlüklerin yapıları gereği aktif, yapıcı ve 
uygulayıcı olmaları lazım gelir.

Çevre sağlığı ile ilgili görevler ve uygulamalar, 
mevcut yasalarla bazı devlet kuruluşlarına verilmiş.

Bu kuruluşlar ise şunlar:

•
• Çalışma Bakanlığı
• Sağlık Bakanlığı
• Bayındırlık ve Iskan Bakanlığı
• Kültür ve Turizm Bakanlığı
• Toprak Su Genel Müdürlüğü
• Devlet Su İşleri

Bu devlet kuruluşlarının dışında, çevre sağlığı ile 
ilgili çalışmalar yapan bir çok dernek ve kuruluşlar 
var. Bunların başında Türkiye Tabiatını Koruma Der
neği, Ormancılar Derneği gibi derneklerle üniversi
telerimizi sayabiliriz.

Binlerce hatta yüzbinlerce kilometre uzaklıkta
ki ülkeleri, Japonya’yı bile etkileyen bu olay, çalış
ma haylatındaki sağlık ve güvenlik sorunlarının ar
tık uluslararası düzeyde ele alınması konusunu bir 
kez daha gündeme getirdi.
Verdiği zararlar ortada ve bilim adamlarının belirtti
ğine göre, vereceği zararlar daha 10 yıl sürebilir. Re
aktör yangınıyla açığa çıkan ve bir ölüm bulutu ha
linde dünyayı dolaşan radyoaktivite, acaba kaç bin 
kişinin hayatını etkileyecek?

Rusya’nın Çernobil kentinde meydana gelen bu 
iş kazası, ülkemizin bir bölümünü de etkisi altına al
dı. Şükür ki, çabuk ve tahribatsız atlatıldı.

İşçi Sağlığı ve İş Güvenliğinin 
Uluslararası Boyutları

i  I I I I .......  —... ■ II I ■ II I .......... ...........  ............III............ ............. .
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Reaktör kazasından 

çıkarılacak sonuçlar...

Rusya’nın Çernobil kentinde meydana gelen bu 
büyük iş kazası, tüm insanlığa 30 yıl süreyle ödeye
ceği büyük faturalara malolan önemli bir ders verdi.

Bu atom kazası, uluslararası düzeyde bir sağlık 
ve güvenlik teşkilatının kurulmasını ve ortak önlem
ler alınması gereğini bir kez daha gündeme getirdi.

Dünyada konumuzla ilgili çalışmalar bu aşama
lara varırken, ülkemizde bu konu daha iş yeri boyut
larında bile halledilemiyor. Çeşitli kişi ve kuruluşla
rın uyarı ve önerilerine rağmen ilgili makamlar ge
rekenleri yapmakta pek ilgili davranmıyorlar.

Yıllardan beri, konuyla ilgili Kuruluşların öneri 
ve baskılarına rağmen, Başbakanlık nezdinde, Çalış
ma, Sağlık ve diğer ilgili bakanlıklarla, MPM, DİE, 
gibi kuruluşlardan, işçi ve işveren temsilcilerinden 
oluşacak “ ÜLÜSAL İŞÇİ SAĞLIĞ I VE  İŞ GÜVENLİĞİ 
KURÜLCTnun kurulması yolunda hükümetçe yapılan 
hiç bir çalışmanın olmaması gibi...

Üretimi ters etkileyen bazı faktörler

İnsan, Makina ve İş 
İlişkileri: Ergonomi

Dünyada, 19601ı yıllarda önceleri tarımla 
başlayan ergonomi ilmi, 1970 yıllarından son
ra ülkemizde de önem kazanmaya başladı. Er- 
gpnomi, her sektörde verimi doğrudan etkiler, 
insanın fizyolojik kapasiteleri ve yetenekleri sı
nırlıdır. Makinalar, operatörün iş verimini, bir
takım yan etkilerle azaltmlaktadırlar. Bu etki
ler uzun dönemde, işçiler üzerine daha önce
den tahmin edilmeyen bazı olumsuz, psikolo
jik ve fizyolojik tesirler bırakabilirler.

Ergonomi, insanla iş çevresi arasındaki 
ilişkinin bilimsel bir incelemesi olarak tanım
lanabilir. İş çevresi deyince; iş esnasında mey
dana geleni sıcaklık, gürültü, titreşim, toza da
yanıklılık, kullanılan araç ve gereç, malzeme, 
işin yapılış yöntemi gibi faktörler akla gelir.

Gürültünün etkisi:

Gürültü, makina ve ekipmandan çıkan birtakım 
seslerden meydana gelir. CJzun süre gürültüye 
maruz kalmak, çalışanlarda fiziksel ve biyolo
jik olumsuz etkilere yol açar. Dolayısıyla da üre
timde verimi etkiler.

Desibel (dB), sesin şiddetini ifade eden bir 
birimdir ve sessiz bir çevre içinde insan kula
ğının duyabileceği en hafif ses veya iki ses şid
deti arasında insan kulağı tarafından ayırt edi
lecek en küçük farktır. Ses dalgaları yansıtıla- 
bilir, emilebilir veya yöneltilebilir.

Gürültünün etkisi kişilere göre değişir. Ge
nelde sinirlilik, tedirginlik, bezginlik, uykusuz
luk, mide rahatsızlıkları vb. gibi psikolojik ve 
patalojik rahatsızlıklar yapmaktadır. Gürültülü 
yerlerde çalışanları bu gibi olumsuz etkilerden 
kurtarmak ve gürültünün etkisini azaltmak için 
kabin kullanmak, kulaklık takmak vs. gibi ted
birler almak gerekir.

Toz ve ısı etkisi:

MPM tarafından yapılan bir araştırmaya göre, 
titreşim ve gürültü gibi toz ve aşırı ısının çalı
şanların sağlığına olduğu gibi üretime de olum
suz etkileri vardır. Toz, çalışanların göz burun 
ve kulak deliklerini kapar, görüşü nefes alma
yı ve duymayı engellediğinden iş Kazalarına ne
den olur. Çalışma başarısını azaltır.

Tozdan korunmak amacıyla, kulaklık, toz 
maskesi, gözlük gibi özel koruyucuların kulla
nılması gereklidir.

Makineler ısı yönünden izole edilmeli, ve
ya çalışılan yer ısı etkisinden korunmalıdır.

TÜRK-İŞ Dergi Eki
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RÖPORTAJ

İşyerlerinde İşçi Sağlığı ve İş Güvenliği Uygulamaları 

« s \  S ^ ' . c v U -
Bossa 1. Dokuma Fabrikası 

ADANA

Adana’da sorup, görüp öğrendiğim kadarıyla İşçi 
Sağlığı ve İş Güvenliği konularında en iyi çalışan 

işyerlerinden biri BOSSA-I Dokuma Fabrikası,

Amacımız, ̂ bu konuda iyi çalışan işyerlerinden 
bahisle bu uygulamalardan elde edilen kazançları iş
verenlerin ağzından dergimize aktararak, bu güzel ça
lışmaların diğer işyerlerine de örnek olmasını sağla
maktır.

Sabancıların ilk kuruluşu, çekirdeği olan bu iş
letme, fabrika binası olarak yapılmamış. Bazı sağlık 
ve güvenlik gereklerinin yerine getirilmesinin bu yüz
den çok zor olduğu bu fabrikada, buna rağmen işve- 
renlerce uygulanan örnek çalışmalara şahit olduk.

Çalışma Bakanlığındaki iş müfettişliği görevin
den sonra BO SSA  I’de göreve başlayan Makina Mü
hendisi Mehmet Çetinkaya işletmenin İşçi Sağlığı ve 
İş Güvenliği Kurulunda şef olarak görevli. Ayrıca Çe- 
tinkaya’nın yönetiminde ve işyeri bünyesinde, bir İş 
Güvenliği Mühendisliği birimi de oluşturulmuş.

Konumuzla ilgili bir röportaj yapmak ve bazı do
kümanlar almak amacıyla fabrika yöneticileriyle yap
tığım ve ilk görüşmede, TÜRK-İŞ Dergisinden görevli 
olarak geldiğimi, konunun işçi sağlığı ve iş güvenli
ği olduğunu söyledim.

Düşüncemizi olumlu karşılayan B O SSA  l yetki
leri, gereken ilgiyi göstererek ellerinden geleni ya
pacaklarını söylediler. Zamanın ilerlemesi ve konuyla 
ilgili hazırlıkları yapabilmek için bir gün sonraya ran
devu verdiler.

Ertesi gün kapıdaki güvenlik görevlileri beni kar
şılayarak Mehmet Çetinkaya’nın bürosuna götürdü
ler ve kendisiyle şunları konuştuk:
SORÜ — Sayın Çetinkaya, bir süre önce burada gö

reve başladığınızı söylediniz. O zamandan bu yana 
neler yaptınız?

ÇETİNKAYA — İşçi Sağlığı ve İş Güvenliği Şefliği 
kadrosunu oluşturdum. Geçmiş senelerin tecrübele
rine, dayanarak bir takım istatistikler çıkardım. Bun
ların sonucunda, işyerinde ne gibi tedbir ve tavsiye
lerin alınacağı belirlendi ve bu ön hazırlıkların ışığın
da çalışmalarımıza başladık. İş kazalarının sayısında, 
kazalardan doğan iş günü kayıplarında büyük azal
malar gözlüyoruz. Son beş yılın verilerine baktığımız
da, yarı yarıya bir iyiye gidiş var.

SORÜ — İşyerinizde, iş kazalarının oluş sebepleri ne
lerdir? İncelediniz mi?
ÇETİNKAYA — fevet. İş kazalarının sebepleri arasın
da çalışanların tehlikeli davranışları yüzde 77’lik bir 
oranla başta geliyor. Geri kalan yüzde 23 ise, tehli
keli durumlardan doğuyor.

SORÜ — Kaza sebeplerinin önemli bir bölümünü 
oluşturan tehlikeli davranışları önlemede ne gibi ça 
lışmalar yapıyorsunuz? Sadece işçiyi uyarmakla m 
yetiniyorsunuz, yoksa tehlikeli davranışlarda bulu 
nan, örneğin koruyucu malzemelerini, uyanlara rağ 
men kullanmamakta ısrar eden işçiye bazı cezalar 
veriyor musunuz?

ÇETİNKAYA — İşyerimizde, yapılan işlerin niteliği
ne göre gerekli her türlü kişisel koruyucular var. Hat
ta makiria gürültüsünün işçi sağlığına olumsuz etki
lerini azaltan kulak tıkaçlarından gelen şikayetler 
üzerine, bunları, yurt dışından getirttiğimiz kulağı 
tahriş etmeyen ve işçiye rahatsızlık vermeyen yeni
leri ile değiştirdik.

Bu kişisel koruyucuları işçilerimize dağıtarak, 
üzerlerine zimmetledik. Ayrıca her makinanın başı-
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na da birer tane astık. İşletmemiz bünyesinde bir de 
İkaz Kartı sistemi oluşturduk. Dağıtılan kişisel koru
yucuları kullanmayan işçilerin kartlarına bu durum 
her seferinde işleniyor. Kullanmamakta ısrar eden iş
çiler, disiplin kurullarına veriliyor. Bunun sonu, iş
ten uzaklaştırmaya kadar gider. Fakat işçilerimiz ola
yı hiç bir zaman bu aşamaya vardırmadılar.

SORU — İşçilerin sağlık muayeneleri ile beslenme 
kreş ve benzeri sağlık hizmetlerini nasıl yürütüyor
sunuz? Toplam çalışma kadronuz ne kadar?

ÇETİNKAYA — İşyerimizde, işyeri hekimimiz, b ir 
hemşiremiz ve üç hemşire yardımcımız var. İşçilerin 
periyodik muayeneleri düzenli olarak yapılıyor.

Ayrıca, altı kişiden oluşan bir kreş ve bakım sağ
lık ekibimiz var.

İşyeri mutfağımızda, gıda işlerinde çalışanlarda 
portör muayeneleri ve röntgenleri, İş Kanunu gereği 
düzenli olarak yapılıyor.

İşyerimizde çalışan toplam kadromuz ise, (1985 
sonu itibariyle) 2 bin 544 kişiden ibaret.

Bu işyerinin İşçi Sağlığı ve İş Güvenliği Şefi Meh
met Çetinkaya ile yaptığımız görüşme sırasında ba
na verdikleri bazı dokümanları da aşağıda sunuyoruz:

BOSSA I DOKUMA FABRİKASINDA 
YILLARA GÖRE İŞ KAZASI 

VE KAYBEDİLEN İŞ GÜNÜ SAYISI

YILLAR İŞ KAZALARI KAYBED İLEN
İŞGÜNÜ

1981 543 2.560
1982 382 1.620
1983 242 1.643
1984 221 2.210
1985 185 1.965

KAZA TEKRAR VE AĞIRLIK ORANLARI

YILLAR
1981
1982
1983
1984
1985

KAZA TEKRAR
ORANLARI
67
53.7 
37
36.7
30.2

KAZA AĞIRLIK
ORANLARI
351
245
268.9
382
343.2

KAZALI YAŞ GRUPLARI 
(Sadece 1985 yılı verilerine göre)

YAŞ İŞ KAZASI G EN EL  MEVCCIDA
GRUPLARI SAYISI GÖRE DAĞILIMI

25-30
(% )

70 2,37
31-35 50 1,69
36-40 30 1,01
41-45 22 7
46-50 13 0,44
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“3. Ulusal İşçi Sağlığı ve İş 
Güvenliği Konferansı’nın ardından...

•  Konferansa Hükümet, bazı Bakanlık temsilcilerinin dışında 
katılmadı...

•  Basının ilgisi yetersizdi...
•  Çok önemli bir konuda, ulusal düzeyde yapılan toplantılar 

böyle olmamalı...

TCİRK-İŞ, hemen her hafta ayrı bir ilimizde “ İşçi sağ
lığı ve İş Güvenliği konusunda bir seminer düzen

liyor.
29-30 Nisan tarihleri arasında TCİRK-İŞ salonla

rında, ulusal düzeyde “ İşçi Sağlığı ve İş Güvenliği” 
konferansının 3’üncüsü yapılmıştı.

Geçen ayki dergi ekimizde bu konferansı haber 
olarak yayınlamıştık. Bu "sayıda ise 3. Ulusal Konfe
ransın kritiğini yapacağız.

Gerekli ilgi gösterilmiyor...

AAFLI ile ortaklaşa düzenlenen bu Seminerlerin, 
ülkemiz çalışanları ve ulusal ekonomimiz açısından 
ne kadar önemli olduğu tartışılamaz.

Her yıl 2.500 ila 3 bin kişinin sürekli iş göremez 
hale geldiği, ortalama günde 4 kişinin iş kazaların
da öldüğü bir ülkede, yetişmiş insan gücü kayıpları
mızın dışında, ekonomimiz 80 Milyar liralık bir za
rara uğruyor. (Bu rakama S S K ’nın harcamaları dahil 
değildir.)

Çalışanlarımız, çalıştıranlarımız ve ülkemiz için 
bu kadar büyük önem taşıyan bir soruna devlet ne
den gereken önemi vermiyor? İşçi işveren ve ülke çı
karlarının İşçi Sağlığı ve Iş Güvenliği yönünden bi
limsel olarak tartışıldığı böyle önemli bir toplantıya, 
sendikacılar, sağlık uzmanları, hukukçular, işveren 
temsilcileri ve işçiler katıldılar.

Ankara’da düzenlediğimiz bu son konferansa ka- 
tılanlar, konuyu kendi uzmanlık dallan yönünde in
c e l e y e n  tebliğler sundular, öneriler getirdiler. Konu
lar tartışıldı, nelerin yapılması gerektiği açık seçik ve

bilimler olarak bir kez daha gözler önüne serildi.
Konferansa katılan herkese TÜRK-İŞ olarak te

şekkür ederiz.

Hükümet neredeydi?...

Bunlar yapıldı, edildi, konuşulup tartışıldı da, ko
nuyu esas sahiplenmesi gereken, soruna çare bul
makla yükümlü olan hükümet neredeydi?

Başbakan başta olmak üzere, devletin üst yöne
tim kadrolarına ve ilgili bakanlıklara davetiyeler gön
derilmişti.

Bu toplantıda İŞÇİ-İŞVEREN-DEVLET sacaya
ğından biri, hem de en güçlüsü olan hükümet, üzü
lerek belirtiyoruz ki, bir iki bakanlık yetkilisinin dı
şında katılmamıştı.

Hükümet Başkan ve bakanlar mesleki kuruluşların 
toplantılarına katılıyorlar, durmadan temel atıyorlar, 
kurdeleler kesiyorlar, ellerinde makas gazetecilere 
poz veriyorlar da, böylesine önemli bir konudaki bir 
toplantıya katılmak gereğini neden duymuyorlar? 
Anlamak güç.

İş kazalarında ölen binlerce işçi ve çalışamaz du
ruma düşen daha fazla sayıdaki sakat, onlar için faz
la önem taşımıyor mu acaba?

“Ekonomi, dış ticaret, verimlilik... Büyüyoruz, 
büyüdük... Mutlu insanların Türkiye’si...” lafları edi
liyor da, ölenlerin, sakat kalanların ve S S K ’nın har
camalarının dışında ekonomimize yılda 80 milyar li
ralık zarar veren “ İşçi sağlığı ve iş güvenliği” soru-
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nuna neden tam olarak önem verilmiyor? _______________________________
Geçen yıl düzenlenen bu konferansın İkincisin- 

de, Genel Başkanımız Şevket Yılmaz şunları söyle- B a S l I l i n  İ l g İ S İ Z İ İ ğ İ

‘‘3. Ulusal İşçi Sağlığı ve İş Güvenliği Konferan
sımın ilk günündeki açılış konuşmalarında çeşitli ga
zetelerden gelen değerli basın mensupları vardı. Da
ha sonra ise, bu arkadaşlarımızı aramızda göreme
dik. Gazetelerde ise, bir iki satır halinde “TÜRK-İŞ ve 
A A FU ”nın ortaklaşa düzenledikleri 3. Ulusal İşçi Sağ
lığı ve İş Güvenliği Konferansı, Ankara’da yapıldı” 
başlığı altında ufak tefek bir iki habere rastladık.

Yabancı gazetelerle ülkemiz gazeteleri arasında, 
ülkelerin sosyal ve kültürel farklılıklarından kaynak
lanan önemli farklılıklar var. Batılı gazeteler haber
ciliğe büyük önem verdikleri halde, ülkemizde du
rum daha değişik. Gazetelerimiz, haberin yanında çe
şitli konularda eğitici yayınlara da büyük önem veri
yorlar. Bu, ülkemiz açısından çok güzel ve olumlu 
bir şey.

Sayfalarında her türlü eğitici ve öğretici yazıya 
yer veren basınımız, ülkemiz açısından büyük önem 
taşıyan bir soruna, İşçi Sağlığı ve İş Güvenliği konu
suna neden gereken önemi vermiyor? Neden, bu ko
nu sadece büyük bir iş kazası meydana geldiğinde 
gündeme geliyor da, sair zamanlarda hiç konu edil
miyor?

Dileğimiz, basınımızın bundan sonra, konuya ge
reken önemi vermesi ve işçi sağlığı ve güvenliği ko
nusunda da eğitici yazılara geniş yer vermesidir.

Geçtiğimiz bu konferansta, oturum başkanlığı 
yapan ve konferansa bir tebliğ sunan TÜRK-İŞ Basın 
Danışmanı Burhan Dodanlı, basında yerleşmiş bir ha
bercilik kuralı olan “Bir köpeğin insanı ısırması de
ğil, bir insanın köpeği ısırması haber olur” esprisin
den hareketle şunları söyledi:

“Dünyanın uzak bir köşesinde önceki gün bir 
insan köpeği ısırmış. Bir büyük gazetede bu habe
re rastladım ve ilginçtir diye kesip sakladım. Bu ha
bere sayfalarında yer veren basınımız, her yıl bin
lerce ölü ve sakatla, milyarlarca liralık ekonomik 
kayba yol açan iş kazalarının gerçek nedenlerine 
eğilmek suretiyle bu soruna pek ilgi göstermiyor. 
Gazetelerimizdeki habercilik, bir tiraj ve ilan konu
su haline dönüşmüştür. Bu sözlerin bir suçlamadan 
çok samimi eleştiri mahiyetindedir. Türk-İş Dergi
si olarak, işçi haklarının savunucusu olarak bizim 
ilan-tiraj diye bir derdimiz ve endişemiz yok. Yayın
larımızda her zaman yer verdiğimiz bu konuya, bun
dan böyle daha büyük bir ağırlıkla eğilebilmek için 
yayın kadromuzu genişlettik. Dergimiz bu konuda 
bir atılım içerisindedir.”

“Bu toplantının ismi ulusal olduğuna göre bu 
kadar ilgisiz kalınmamalıydı. Burada Hükümetin de 
en az bir bakanının bulunmasını canı gönülden arzu 
ederdik. Fakat teşrif etmemişler, Demek ki gereken 
ilgiyi göstermemişler.

Vakıa burada belki bir iki bakanlığın yetkili uz
manları var. Ama bu kâfi değildir. Bu derece önem
li olan bir sorunun görüşülmekte olduğu ve adı “Ulu
sal” olan bir konferansta, mutlaka Hükümet de üst 
düzeyde temsil edilmelidir.”

Yıl 1986 ve konferansın üçüncüsü. Manzara ve 
görüşler yine aynı. Bakalım gelecek yıl bir değişik
lik olacak mı?

Ümitle bekliyeceğiz.

TURK-İŞ Genel Başkanı 
Şevket YILMAZ, geçen yıl yapılan 

konferansta konuşurken.
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Resimde 
“3. Ulusal 
İşçi Sağlığı 
ve İş Güvenliği 
Konferansına 
katılanlardan 
bir grup 
görülüyor

o

Konferansta varılan 
sonuçlar

3. Ulusal İçi Sağlığı ve İş Güvenliği Konferansı
na sunulan tebliğler ve konferans sonu yapılan pa
nelde özet olarak şu sonuçlara varıldı.

— işçi sağlığı ve iş güvenliği konularında çalış
malar yapan tüm kuruluş ve kişilerin arasındaki iş bir
liği noksanlığı ve bunun noksanlığın acilen gideril
mesi,

— Şu anda yürürlükte olan, konuyla ilgili mev
zuatın artık yetersiz kaldığı; değişen ekonomik, tek
nik ve sosyal şartlara uygun yeni mevzuat değişik
liklerine ihtiyaç bulunduğu,

Sağlık ve güvenlik şartlarına uymayan işveren
lerin daha ağır şekilde cezalandırılmaları gerektiği,

— Devletin bu konuda çok pasif kaldığı ve de
netimlerin yetersiz olduğu.

— Devletin elindeki denetim elemanlarının sa
yıca çok yetersiz olmasıyle birlikte, bu konuda gö
rev yapan elemanların bilgi ve tecrübe yönünden da
ha yeterli bilgilerle takviyeleri.

— Devletin denetim kadrolarında görev yapa
cak müfettişlerin en az beş yıllık bir meslek deneyi
mi olması,

— Hastane ve sağlık birimlerindeki sağlık per
sonelinin sadece tedavi edici hekimlikte değil, koru
yucu hekimlik konusunda da eğitim görmeleri,

— İşyerlerindeki jsağlık kurullarında görev ya
pan hekimlerin de konularında eğitim görmeleri ge
rektiği, Sağlık Bakanlığı’nın ve S S K ’nm bu olanağa 
sahip olduğu ve bu konuda yardımcı olmaları,

— Meslek hastalıklarının teşhisi yönünden, sağ
lık kuruluşlarımızın yetersiz kaldığı.

— Devletin, “ fabrikalar ve iş yerleri kurulsun da 
nasıl olursa olsun,, mantığıyla (Kanun ve tüzüklerde 
yer almasına rağmen) kuruluş projelerinin sağlık ve 
güvenlik yönünden iyi incelenmediği, kuruluşlara ça
lışma izni vermede gerekli titizliğin gösterilmediği. 
Bu kurala ilk başta devlet fabrikalarında uyulmadığı 
ve Murgul, Seydeşehir tesisleriyle çeşitli çimento fab
rikalarının en büyük örnekler olarak göz önünde bu
lunduğu,

— • İşçi sağlığı ve güvenliği konularında büyük 
tehlikeler taşıyan küçük iş yerlerinin kjuruluş ve ça
lışma izinlerinin belediyelerce verildiği ve bunun bü
yük sakıncalar taşıdığı. İş yerlerinin Bakanlıktan ge
rekli izni aldıktan sonra konunun belediyelere dev
rinin gerektiği.
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— işçi sağlığı ve iş güvenliği konularına basın 
ve TRT’nin daha çok önem vermesi, televizyonda bu 
konuda eğitici ve öğretici programların hazırlanarak 
yayına sokulması.

— TRT programlarında yer alan bazı yayınlar
da, özellikle reklamlarda, sağlık ve güvenlik yönün
den kötü örnekli görüntülerin yeraldığı. (Tezgah ba
şında çalışan işçilerin koruyucu malzeme kullanma
dan görüntülendiği, steyşın bir arabanın arkasında 
oturan çocukların pencereden el sallamaları gibi.) Bu 
tip programların kurulacak bir uzman kadroyla de
netlenmesinin gerektiği.

— İş kazaları ve meslek hastalıklarının azaltıl
masında yapılması gereken işlerin en başında ve en 
sonunda eğitimin geldiği,

— Eğitim konusunda en büyük görevin sendi
kalara ve işverenlere düştüğü. Sendikaların yaptığı 
eğitim çalışmalarının yanısıra, bu konunun işyerle
rinde işverenlerin düzenleyeceği işbaşı eğitimleri ile 
çözüme kavuşabileceği.

— İşverenlerin, çalışanları eğitme konusunda 
mecbur tutulmaları kârlarının bir kısmının eğitim 
fonu olarak ayrılması mecburi hale sokulması.

İşçi sağlığı ve iş güvenliği ile ilgili eğitimlere 
ilkokullarda başlanması gerektiği, çünkü ilkoku

lu bitiren bir çok çocuğun küçük sanayi işyerlerinde 
çalışmak zorunda olması. Bu eğitimlere ortaokul ve 
lise düzeylerinde, öncelikle meslek okullarında de
vam edilmesi, üniversitelerimizin sadece iyi bir mü
hendis, mimar ve' doktor yetiştirmek için eğitimler 
verdiği, bunun yanında işçi sağlığı ve iş güvenliği eği
timlerine de yer vermesi gerektiği. Hatta üniversite
lerimizde konuyla ilgili kürsülerin oluşturulması.

İşçi sağlığı ve iş güvenliği sorununun etkin 
bir biçimde, çözülebilmesi amacıyla DEVLET-İŞÇİ- 
İŞVEREN  üçlüsünün katılmasıyla kurulacak bir 
“ ULUSAL İŞÇİ SAĞLIĞI VE jŞ GÜVENLİĞİ KÜRÜ- 
LCT’nun acilen oluşturulması. İşte, anılan konferansta 
varılan ortak görüşler bunlar. Beklentimiz, bu hedef
lere acilen ulaşabilmek.

Baştarafı sayfa 16’da

Sosyal Sigortalar açısından 
iş kazaları...

Bu fıkra hükmü işkazasının 
ekseri Avrupa ülkeleri sosyal si
gorta mevzuatı ile doktrindeki ta
nımına çok yakın görülmektedir. 
Burada hem otorite, hem de işve
renin ekonomik yararına katkıda 
bulunma ilişkisi kesinlikle belirtil
miştir.

3— Sigortalının, işveren tarafın
dan görevle başka bir yere gönde
rilmesi yüzünden asıl işini yap
maksızın geçen sürelerde.

Sigortalı, işyeri hudutları dı
şında, başka bir göreve, işveren 
tarafından gönderilmiş ise, işyeri 
kapısından ayrılıp tekrar işyeri ka
pısına gelinceye kadar geçen za
manda maruz kalacağı kaza, işka- 
zası addedilecektir.

4— Emzikli kadın sigortalının ço
cuğuna süt vermek için ayrılan za
manlarda.

Kadın sigortalı emzikli ise ya
sa yapıcı daha anlayışlı davran

mış, emzirme izni içiVıde (veya em
zirme odasında, kreşte) bir kaza
ya maruz kalması halinde bunu iş- 
kazası olarak kabul etmiştir.
5— Sigortalıların, işverence sağ
lanan bir taşıtla işin yapıldığı ye
re toplu olarak götürülüp getiril
meleri sırasında.

İşçilerin oturdukları yerler
den uzak yerlerde bulunan işyer
lerine toplu ve mukannen bir şe
kilde getirilip götürülmeleri halin
de, iş süresi, işçinin taşıta bindiği 
anda başlayıp, taşıttan indiği an
da sona ermektedir. Sigortalıları 
işyerine götürüp getiren taşıtın iş
verence sağlanmış olması (taşıtın 
işverenin malı veya işverenin im
zaladığı nakliye mukavelesine da
yalı olması) bundan başka, taşıtın, 
toplu olarak götürülüp getirilme
ye tahsis edilmiş bir araç olması 
(otobüs, kamyon, vs. gibi) gerek
mektedir.

İşkazaları sigortası dalından 
yardıma hak kazanmak için, belli

bir sigortalılık süresine ve sigorta 
primi ödenmiş belli bir gün sayısı 
koşuluna gereksinim bulunma
maktadır.

Yani, sigorta kanununa tabi 
bir işe başladığı aynı gün içinde 
dahi uğradığı iş kazası, yukarıda 
açıklanan beş hal ve durumdan sa
dece birisine uyan sigortalıya, 
Sosyal Sigortalar Kurumunca, 
506 sayılı Yasanın 12 inci madde
sinde sıralanan yardımlar yapıl
maktadır.

İşkazası, sanayii gelişmiş ve
ya gelişmekte olan her ülkede var
dır ve tamamen önlenmesi de 
mümkün olamamıştır. Ancak her 
uygar ülkede kaza olaylarını en 
küçük rakamlara indirmek konu
sunda ciddi, devamlı, göstermelik 
olmayan çalışmalar yapılmakta
dır.

ülkemizde de işin ciddiyeti
nin idrak edildiğini görmek dilek 
ve temennisiyle, Türk Çalışanları
na saydılar sunarım.
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Sosyal Sigortalar açısından 
iş kazaları...

Selâhattin TCIRLA 
H/Cİ. Sağlık İdaresi Yüksek Okulu 

Öğretim Görevlisi

Çalışanların işkazalarına kar
şı korunması fikri, sosyal güven
liğin ilk uğraşılarından biridir. 
XIX. Yüzyılın son çeyreğinde Av- 
rupanın endüstrileşmiş ülkeleri 
fabrika ve demiryollarında gittik
çe artan işkazalarmın tazmihi için 
çareler aradılar. Önceleri benim
senmiş bir kural olarak, kazaya 
uğrayan işçinin maruz kaldığı za
rarlardan ötürü işveren sorumlu 
tutuluyordu. İş güvenliği tedbirle
rinin alınması akla bile gelmediği
o devirlerde “ İşverenin sorumlulu
ğu prensibi” basit bir hukuk kai
desi gibi görünüyor ise de pratik
te, tehlikeli işlerle tehlikesiz işler 
arasında kesin bir ayırımın yapıla
maması işkazası tanımının geniş
letilmesine yol açmıştır.

Başlangıçta, yardım ların  
ödenmesinden şahsen sorumlu 
olan işverenler (veya çoğunlukla 
onların yerine geçen ticari sigor
ta şirketleri) kaza teriminin anla
mının genişletilmesine karşı koy
dular. Buna karşılık, kazaya uğra
yan kimselerin sendikaları, aksine 
bu anlamı daha da genişletmeye 
çalıştılar. Fakat, işkazaları halinde 
yapılacak yardımları “ Sosyal S i
gortalar” kuruluşları kendi üzerle
rine aldıkça davalar ve anlaşmaz
lıklar gitgide azaldı. Bu gün dün
yada İş kazaları sisteminin kurul
madığı memleket hemen hemen 
kalmamış gibidir.

“ İş kazaları” kavramına çalış
ma hayatında gerektiği yeri vere
bilmek için, konuyu genel tazmi
nat hukuku ve sosyal güvenlik hu
kuku açısından değerlendirmekte

yarar vardır.

Genel bir deyişle İş kazası, 
“ işçinin, işverenin otoritesi emir* 
ve talimatı altında iken, işverenin 
ekonomik yararı için ifa ettiği iş
ten ötürü uğramış olduğu kaza” 
şeklinde tanımlanmaktadır.

Bu tanıma göre, bir olayın ka
za olarak nitelendirilebilmesi için 
şu koşulların gerçekleşmesi ge
rekmektedir:

a) Kaza sonucu vücut veya 
ruh bütünlüğü zarara uğramış ol
malı yahut ölüm meydana gelme
lidir.

b) Kaza, organik yapıya, ya
bancı, harici bir sebep, dıştan bir 
olay sonucu gelmelidir. Örneğin, 
düşme, kesme, ezme, vurma, 
çarpma, itme, kayma vs. şeklinde 
harici bir olay olabileceği gibi, sı
caklık, soğukluk, patlama, zehir
leme, şoke edilme gibi durumlar 
da olabilmektedir.

c) Kaza olayı ve sonuçları, ki
şi tarafından istenilmemiş, arzu 
edilmemiş olmalıdır. İstek ve ar
zu kaza kavramının özelliğine ay
kırıdır.

d) Zarara sebep olan olay, 
aniden, bir defada vaki olmalıdır. 
Bu zaman saniyenin küçük bir kıs
mında olabileceği gibi, bir kaç sa
ate kadar uzayan bir süreyi de 
kapsayabilir. Örneğin, iskeleden 
düşme veya gaz zehirlenmelerin
de olduğu gibi.

e) Kaza ile iş arasında bir il
liyet bağı bulunmalıdır. İşçi, işve

renin otoritesi altında ve onun 
ekonomik menfaatma yarar sağ
lamakla olduğu sırada kazaya uğ
ramışsa, illiyet bağı gerçekleşmiş 
demektir. Böylece işçi, işyeri ve iş- 
süresi içinde bulunduğu sırada iş
verenin hakimiyeti altında sayıl
maktadır.

Sosyal güvenlik hukukuna 
göre iş kazası ise daha sosyal bir 
içerik taşımaktadır.

506 sayılı Sosyâl Sigortalar 
Kanununun II. maddesi,, işkazası- 
nı “aşağıdaki hal ve durumlardan 
birinde meydana gelen ve sigorta
lıyı hemen veya sonradan beden
ce yahut ruhça arızaya uğratan 
olay” olarak tanımlamıştır.

•»
1— Sigortalının işyerinde bulun
duğu sırada. ,

Bu fıkraya göre, sigortalının 
işyerinde bulunduğu sırada, ister 
mesai saati içinde ister paydos, ta
til veya izinli bulunduğu sırada va
ki olacak her kaza işkazası sayıla
caktır. Görülüyor ki, yasa yapıcı
nın, illiyet rabıtasını, sadece işye
rinde bulunma şartının gerçekleş
mesine bağladığı, böylece işçinin 
korunmasına son derece önem 
verdiği anlaşılmaktadır. Bu suret
le kötü bir tesadüfe>kurban giden 
işçiyi, ekonomik yönden daha 
güçlü bulunan işverene karşı ko
rumak, emek-sermaye arasındaki 
barış ve denge fikrine de uygun 
düşmektedir.
2— İşveren tarafından yürütül
mekte olan iş dolayısiyle.

Devamı sayfa 15’te
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Röportaj

Bulgaristan’dan kaçan üç 
Türk YOL-iş Sendikasına üye

oldu...
Ankara’dan emirle Bursa D S İ’e şoför olarak gönderildi
ler fakat, göreve başlayamadılar. 
Kayıp ehliyetnamelerin teminini TCİRK-İŞ ve YOL-İŞ üst
lendi...

Dergimiz muhabiri ve Yol-İş Bölge Başkanı üç Bulgar Türkü ile beraber
Ağır Vasıta şoförü olarak tam ma

aş almalarına rağmen, her üçü de ken
dilerine verilen makinaları ehliyet ol-

“Allaha şükür, öz vatanımız Türk
iye’ye kavuştuk. Orada çektiğimiz sı
kıntılar ve uğradığımız baskılar artık 
geride kaldı. Çok mutluyuz. Orada da 
işçiydik, burada da işçiyiz. Ama hürri
yetimize kavuştuk, hürriyetin ve sen
dikacılığın ne olduğunu daha iyi anla
dık.”
SORÜ: Şu anda YOL-İŞ Sendikasının 
yeni üyeleri olarak DSİ'Bursa Bölgesi 
Makina Deposunda görev yapıyorsu
nuz. Türkiye’ye geldiğinizden beri, iki 
ülke arasındaki farklılıklardan doğan 
bir takım zorluklarla karşılaştınız mı? 
Gelmeden önce Türkiye’den neler 
umuyordunuz? Geldiğinizde neler bul
dunuz?

CEVAP: Kaçışımızın nedeni, Bulgarla
rın Müslüman ve Türk olan adlarımızı 
zorla değiştirmeye, Türk kültür, din ve 
dilimizi değiştirip yok etmeye çalışma
larıydı. Burada, Bulgaristan’dan daha 
düşük bir yaşama standardıyla karşı
laşacağımızı öğrenseydik bile, sırf Bul-
n a r  7 i ı l m ı i n H p n  k ı ı r t ı ı l a h i l m p k  i r i n

Hüseyin M estanoğlu

Türkiye’ye gelmekte kararlıydık. Ama 
Türkiye’ye geldiğimizde umduğumuz
dan daha fazlasını bulduk. Burada ra
hatız ve mutluyuz. 60 bin lira aylık üc
ret alıyoruz. Nihayet iki yakamız bir 
araya geldi. Tek düşüncemiz, geride 
bıraktığımız annelerimiz, babalarımız 
ve yakınlarımızda. Ayrıca burada bir 
sorunumuz var. Ağır vasıta ehliyetle
rimiz kayıp olduğundan esas mesleği
miz olan şoförlüğü yapamıyoruz. Aldı
ğımız parayı hak edebilmemiz için eh
liyetnameye ihtiyacımız var.
SORÜ: Ehliyetnamelerinize ne oldu?
CEVAP: Daha Yunanistan’da bulundu
ğumuz sırada HÜRRİYET Gazetesinin 
Atina Muhabiri, Bulgarların müslüman 
isimlerini değiştirdiklerini ispat için 
üzerimizdeki tek kimlik belgeleri olan 
ehliyetlerimizi alıp, haber için gazete
sine yollamıştı. Daha sonra bunların ia
desi için İstanbul’daki gazete merkezi 
ile irtibata geçtiğimizde, ehliyetlerimizi 
bulamadıklarını, kayıp olduğunu söy
lediler.

TÜRK-İŞ ve YOL-İŞ 
DEVREDE

Bulgaristan’daki zulüm yöneti
minden Türkiye’ye kaçan üç Türk Ai
lesi, geçtiğimiz Aralık ayında Bursa’- 
ya gelmişlerdi.

Bulgaristan’da Türklere yapılan 
baskılardan, dinlerini ve isimlerini de
ğiştirmeye kalkan Bulgar mezalimin- 
den bıkan BİLALOĞLU ve MESTA- 
NOĞLCI Aileleri ölümü göze alarak
1985 Nisan’ında Kırcaali’nin Rodop 
Dağlarından Yunanistan’a kaçmışlardı. 
Atina’nın dışındaki Birleşmiş Milletler 
Mülteci kampında bir süre kalan üç 
Türk ailesi daha sonra Türkiye’ye gel
miş, resmi törenle ve yurttaşlarımızın 
sevgi gösterileriyle karşılanmışlardı.

TÜRK-İŞ Dergisi Muhabiri, Devlet
çe kendilerine birer ev verilen ve iş sağ
lanarak Bursa’ya yerleştirilen bu üç 
Türk Ailesinin reisleri, Yusuf BİLA- 
LOĞLÜ, Hüseyin MESTANOĞLU ve 
kardeşi Sait MESTANOĞLÜ ile görü- 
şerek röportaj yaptı.

Bu üç Türk, dergimiz muhabirine 
şunları sövlediler:
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yu TÜRK-İŞ e de bildirdi.
YOL-İŞ’in üç yeni üyesinin sorunu

nu derhal TÜRK-IŞ üstlenerek sürücü 
belgelerinin alınması için çalışmalara 
başladı ve ilgili makamlara yazılı baş
vuruda bulundu.

Başta soruna değişik çözümler 
düşünülmüştü. İlk akla gelen çözüm, 
ehliyetnamelerin Bulgar Hükümetin
den istenmesiydi. Fakat Bulgarların bu 
konuyla ilgilenmeleri v6 yazıya cevap 
vermeleri olacak bir şey değildi. İkin
ci yol ise Türkiye’de sürücü sınavları
na girmeleriydi ki, bu konuda Yusuf Bİ-1 
LALOĞLCI şunları söyledi:

“Yol testini kolaylıkla kazanırız. 
Fakat yazılı sınavlara gelince takılırız. 
Çünkü bildiğimiz teknik terimlerin 
hepsi Bulgarca. Onun için yazılıda ba
şarılı olamayız” diyorum.

Seçilecek olan tek yol, Ankara’
dan Bursa Trafik Şubesi’ne verilecek 
bir emirden ibarettir.

YOL-İŞ’in Bursa Temsilcisi Os
man CEYLAN ise, bu konuda dergimiz 
muhabirine şunları söyledi: “Bu üç ki
şinin sorunu göründüğü kadar basit

değil. Bunlarla ilgili kararlar yukarı
dan, yani Ankara’dan veriliyor. Bu üç 
kişi, DSİ Bursa Bölgesi’ne şoför olarak 
gönderildiler. Ama Bursa Vilayeti büt
çesinden geçici işçi olarak maaş alıyor
lar.

Aslında geçici işçiler, asgari ücret
le çalışırlar ve yemek pişirmek, bekçi
lik, çay dağıtmak gibi işlerde istihdam 
edilirler.

Bu arkadaşlar işyerine şoför ola
rak değil, her türlü değişik işlerde ça
lıştırılmak üzere yollansalardı böyle bir 
durum ortaya çıkmazdı. Oysa, kendi
leri ağır vasıta şoförü, fakat ehliyetle
ri ortada yok. Biz YOL-İŞ olarak ehli
yetname sorununun çözümlenmesi 
için çalışıyoruz ve çözümleneceğini 
umuyoruz.”

Bu üç ünlü adam, YOL-İŞ çayevin- 
de çaylarını yudumlamaya devam edi
yorlar ve canları sıkıldıkça yolları öğ
renmek amacıyla diğer şoförlerle yo
la çıkıyorlar.

Son olarak, Yusuf BİLALOGLÜ 
“sadece işimize dönmek ve hayatımı
zı yaşamak istiyoruz” diyor.

Federal Almanya’dan 20 
kişilik bir heyet TCİRK-İŞ’i 
ziyaret etti.

Rheinland Pfalz Eyaleti Ekonomi Derneği tarafın
dan düzenlenen ve Meslek Odaları, Sanayi Oda

ları ve Sanayicilerden oluşan Düsseldorf üniversite
si Öğretim üyesi Doç.Dr. Willi Eggeling başkanlığın
daki 20 kişilik Alman hey’eti 26 Nisan 1986 - 11 Ma
yıs 1986 tarihleri arasında Türkiye’nin muhtelif yö
relerinde incelemelerde bulundular ve 9 Mayıs’ta 
TÜRK-İŞ’i ziyaret ederek, 2 saatlik bir görüşme yap
tılar.

Heyetin gezi amacı şöyle belirtildi:
Türk işçilerinin geldikleri yörelerde inceleme ya

parak onları daha iyi anlamak; Türkiye’nin ekono
mik, modern sanayicilik ve yatırım dallarındaki po
tansiyeli hakkında bilgi edinmek.

madiği için henüz kullanamıyorlar. Eh 
liyetname konusu, YOL-İŞ Sendikas 
üyeliğine kabul edildiğinde ortaya çık 
mıştı. YOL-İŞ Sendika olarak yeni eh 
liyet çıkarılm ası için çalışırken, konu

Yusuf B ila loğ lu  .
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TEK GIDA-İŞ  
EBK ve SEK ’e bağlı 

işyerlerinde 
toplu sözleşme 

imzaladı

Et ve Balık Kurumu ile Süt 
Endüstrisi Kurumu Genel 

Müdürlüğü’ne bağlı iş yerlerin
de çalışan yaklaşık 7 bin işçi 
için toplu iş sözleşmesi imza
landı. Türk-lş’e bağlı Tek Gıda 
İş Sendikası ile Et ve Balık Ku
rumu ve Süt Endüstrisi Genel 
Müdürlüğü arasında imzalanan 
toplu iş sözleşmesi ile, Süt Er^ 
düstrisi Kuruntunda çalışan iş
çiler için iki ilk yıl için yüzde 25 
artı 3 bin, ikinci yıl için yüzde
23 oranırfda zam öngörülür
ken, Et ve Balık Kurumu’nda 
çalışan işçiler için ise ilk yıl için 
yüzde 27 artı 3 bin ve ikinci yıl 
ise yüzde 23 artış getirildi.

Türk Ağır Sanayi ve Hiz
met Sektörü Kamu İşverenleri 
Sendikası TÜHİS’in de taraf ola
rak katıldığı toplu iş sözleşme
si, Tarım Orman ve Köyişleri 
Bakanlığı’nda dün törenle im 
zalandı. Et ve Balık Kurumu’na 
bağlı işyerlerinde çalışan 5 bin 
200 işçi ile Süt Endüstrisi Ku
rumu’na bağlı işyerlerinde ça
lışan 1.515 işçiyi kapsayan top
lu iş sözleşmesi ile ücret artışı
nın yanı sıra, işçilere çeşitli sos
yal haklar da bağlandı.

Sözleşmenin imza törenin
de konuşan Tek Gıda-İş Sendi
kası Genel Başkanı Zeki Gedik, 
getirilen ücret artışının hayat 
pahalılığı karşısında bir anlam 
ifade etmediğini belirterek, bu 
toplu iş sözleşmesi ile belirle
nen ofanın hükümet uygulama
sı olduğunu söyledi. Gedik, bu
nun bütün sendikaların başına 
geldiğini ve bütün sendikaların 
bu yoldan geçmek zorunda kal
dıklarını da kaydetti.

AVUSTURYALI GAZETECİLER 
TÜRK-İŞ'İ ZİYARET ETTİ...

• Basın Yayın’ın konuğu olarak Yurdumuza gelen 
grup çalışma ve sendikal hayatımıza ait konular
da bilgi aldılar.

Basın-Yayın ve Enform asyon Genel Müdürlüğünün konuğu o la
rak ülkem ize gelen Avustu rya ’lı 19 kişilik gazeteciler grubu, 

26 M ayıs günü TCİRK-İŞ Genel Merkezini ziyaret etti.
Bu ziyaret sırasında Genel Eğ itim  Sekreteri Kaya Özdemir 

ve Genel Mali Sekreter Ö m er E rg ü n ’le görüşen Avusturya lI ga
zeteciler, çalışm a hayatım ıza ai

Günter Ofner Başkanlığındak 
Avusturya Radyo ve TV Muhabirle 
rinin de yer aldığı gazeteciler hey’ 
eti, özellikle ülkemizdeki sendika 
lar yasası ve sendikal haklar konu 
sunda çeşitli sorular yönelttiler.

KAYA ÖZDEMİR’İN 
KONUŞMASI

Konuk gazetecilerin soruları
nı cevaplandıran Türk-İş Genel Eği
tim Sekreteri Kaya Özdemir özet
le şunları söyledi:

“Türkiye’deki sendikal haklar, 
özellikle 12 Eylül 1980 tarihini ta
kiben kısıtlanmıştır. Biz Türk-İş 
olarak, eski yıllarda olduğu gibi ye
niden çağdaş haklarımıza kavuşa
bilmenin mücadelesini vermekte
yiz. Türk-İş, sendikacısı ve işçi üye
leri olarak hiçbir zaman askeri yö
netimlerden yana olmamıştır. B i
zim isteğimiz, vazgeçilmez bir yö
netim biçimi olan hür parlamenter 
demokrasidir. Zira, hür sendikacı
lığın da hür parlamenter rejimler
den başka bir crtamda barınıp ge- 
lişemiyeceğini, aksine gerileyece
ğini iyi bilenlerdeniz.

Ancak, 12 Eylül öncesi Türk
iye’sinde terör olayları son safha
ya gelmişti. Günde ortalama 
20’den fazla insan terör ve anarşi
nin kurbanı olarak hayatını yitiri-

çeşitli konularda bilgi aldılar.

yordu. İnsanlaı korkusuzca sokağa 
çıkamaz hale gelmişlerdi. Parla
mento işlemiyordu ve adeta kilit
lenmişti. Cumhurbaşkanı bile seçi- 
lerniyordu. Askeri idare işte bu 
şartlar içinde geldi. Şimdi artık de 
mokrasiye geçmiş olmamıza rağ
men, gerek anayasa, gerekse iş ha
yatıyla ilgili yeni yasalar, hür sen
dikacılık yapmamızı engelliyor. İş
çi hakları büyük ölçüde kısıtlanmış
tır. Onun için biz Türk-İş olarak 
hem bu yasaların değiştirilmesini 
hem de dolayısıyla çalışma barışı
nı yeniden kuracak olan çağdaş 
sendikal hakların iadesini istiyoruz. 
Bütün mücadelemiz şimdi bu ama
ca yöneliktir. Başaracağımız^ ina
nıyorum. Zira TÜRK-İŞ büyük ve 
güçlü bir işçi kuruluşudur. Her iş 
kolunda sözleşme yapma yetkile
ri, TCİRK-İŞ’e üye sendikalara ait
tir.”

ÖMER ERGÜN’ÜN  
KONUŞMASI

Ekonomik konulardaki soru
ları ise TÜRK-İŞ Genel Mali Sekre
teri Ömer Ergün cevaplandırdı ve 
KDV’ye ilişkin görüşlerini belirtir
ken, “ Bu vergi türü, ülkemizdeki 
vergi kaçağını önlemeyi hedef al
mış ve yerleşmiş olmakla birlikte, 
daha çok mali gücü yerinde olan ve 
peşin alışveriş yapanlara yaramak
tadır. Dar gelirlilerin KDV’den ya
rarlanma oranı düşüktür” dedi.



TOLEYİS ÜYELERİNE MESKEN İMKANI
M ustafa AR AS
TOLEYİS GENEL BAŞKAMI

Günden güne büyüyüp gelişen T O L E Y İS  
Sendikam ız, üyelerine yeni ve çok önemli 

biı hizmeti sunma girişim ini tam am lam ış ve 
“ Sın ırlı Sorum lu Toleyis Konut Yapı Koopera
tifi" resmen kurulm uş bulunm aktadır.

Muhterem üye kardeşlerim, Sendikamızın 
denetim ve gözetiminde kurduğumuz bu koo
peratif, bugünden itibaren sîzlerin hizmetinde 
olacak ve size başınızı sokacak bir yuva meti
ninde önayak olacaktır.

Geliniz, kendi çatımız altında kurduğumuz 
bu kooperatifi geliştirip yaşatalım ve mutlu yu 
valarımızı kendimiz kurmaya gayrette elele ve
relim. Hizmet ve külfette en büyük payı alan To
leyis Mensupları, kendi tasarruflarıyla gerçek
leştirecekleri bu güzel teşebbüs sayesinde, ni
met ve mutluluğun tevziinde de pay sahibi ol
malıdır ve buna layıktır.

Yeter ki, kooperatifleşmeye inanalım ve 
onu hep birlikte yaşatıp geliştirirken, birer yu 
va sahibi olmak amacıyla ortaklık kaydımızı ge
cikmeden yaptıralım.

Sevgili Toleyis Mensubu üye Arkadaşla
rım. Kooperatifçilik birlik ve beraberlikten doğ
duğu gibi, inanç ve güven işidir. Birbirimize ina
nır ve güvenirsek, kooperatifimizi ehil ellere ve
rirsek, çoğa kalmaz, hayal ettiğimiz konutları
mıza kavuşuruz. Yeter ki, daha önce de belirt
tiğim gibi, her üyeye ulaşacak şekilde gönder
diğimiz üye ortaklık formlarını doldurup bir an 
evvel kooperatifimizin adresine ulaştırın.

Yabancıların bile mülk sahibi olma yarışı
na girdiği kendi yurdumuzda, bizler neden bir 
mülk sahibi olmayalım?

Hemen belirtmeliyim ki, konut yapmak 
üzere öncelikle İstanbul’un bazı semtlerinde he
men satın alabileceğimiz güzel arsalar mevcut
tur ve tarafımızdan görülmüştür. Ancak, henüz 
ortak adedimiz ve bu konuda yeterli paramız 
bulunmadığından kooperatif olarak arsa satın 
alma teşebbüsüne girişemiyoruz.

Ancak, her türlü maddi şartları zorlamak 
suretiyle evi olmayan arkadaşlarımız bu güzel 
imkandan yararlanmak için harekete geçmek
te gecikmiyeceklerini umar, zamanı iyi değer
lendirip önümüzdeki yıllar içinde mutlu bir yu
vaya sahip olmanızı candan temenni ederim.

Türk-iş Genel Sekreteri
M.sadık şiDE
Kalp spazmı geçirdi.

TÜRK-İŞ Genel Sekreteri M .Sa
dık Ş İD E ’ye, halen tedavi altın

da bulunduğu Hacettepe Hastane
sinde, tıbbi deyimiyle Ü N ST A BLE  
A N G İN A  P E C T O R İS  denilen 
“ Kalp Spazmı” teşhisi konuldu.

Bilindiği üzere, 20 Mayıs S a 
lı günü akşamı ani bir rahatsızlık 
sonucu önce S SK  Ankara Hasta
nesine kaldırılan Genel Sekreter 
M .Sadık Ş İD E, burada üç gün sü
ren tıbbi incelemeler sonucunda, 
23 Mayıs Cuma günü Hacettepe 
Hastanesi KO RO NER BAKIM  Ser
visine nakledilmişti.

Doktorların ifadesine göre, 
koroner anjiyografi uygulanan Şİ- 
D E ’nin, sol tarafında hissettiği ağ
rılı durumun devamı halinde, bir 
ameliyat geçirmesi gerekecek.

Genel Sekreterimiz Ş ide’ye 
acil şifalar dileriz.
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TÜRK-İŞ KADIN İŞÇİLER BÜROSU EĞİTİM 
ÇALIŞMALARI SÜRÜYOR

Türk-İş ile A A FL I arasında ortaklaşa düzenle
nen proje çerçevesinde sürdürülen “ Kadın İşçilerin 
Eğ itim i” programının 1986 yılı etabının ilk yarısı 
17-20 Haziran tarihlerinde Sivas’ta yapılacak semi
nerle tamamlanıyor.

Türk-İş Kadın İşçiler Bürosu koordinatörü Ra- 
hime Akdoğan, çalışmalarla ilgili olarak yaptığı 
açıklamada şunları söyledi:

“ 1986 Eğitim  proğramımız 25-28 Şubat tarih
lerinde Ankara’da 1-4 Mart tarihlerinde İzmir’de,
11-14 Mart tarihlerinde Eskişehir’de, 18-21 Mart ta
rihlerinde Çerkezköy’de, 1-4 Nisan’da Yalova’da ve 
29 Nisan ile 2 Mayıs tarihleri arasında da Afyon’da 
düzenlenen seminerlerle eksiksiz sürmektedir.

AFYON SEMİNERİ:
Afyon Em ek Otel de yapılan diğer bir eğitim 

seminerine ise Kaya Özdemir, Rahime Akdoğan ile 
birlikte S S K ’dan Özgür Özğen, İrfan Malkoç, Hur- 
şit Memiş, Nüvit Gerek, Yıldız Tümerdem eğitim 
görevlisi olarak katıldılar. Türk-İş 2. Bölge Tem sil
cisi Yüksel Türemiş’in koordinatörlüğünde yapılan 
bu seminere yöredeki 35 kadın işçimiz katılarak çe
şitli konularda bilgi sahibi oldular.

“ 17-20 Haziran tarihleri arasında Sivas’ta dü
zenleyeceğimiz eğitim semineri ile 1986 yılının ilk 
yarısı tamamlanacaktır.

“ İkinci yarı yıl için Kayseri, Diyarbakır, Zongul
dak ve İstanbul’da seminerler proğramlanmış ve ha
zırlıklarına başlanmıştır.’’

“ 1986 yılı içinde seminerlerimizden yararlana
cak kadın işçi sayısının 450 olması bekleniyor.”

YALO VA SEMİNERİ:
Teksif Sendikası Yalova Şubesi Eğitim  Salo 

nunda yapılan seminerde, 40 kadın işçi eğitim gör
dü. Türk-Iş 8. Bölge Temsilcisi Mehmet Kanca’nın 
koordinatörlüğünde ve Kadın İşçiler Bürosu Müdi
resi Rahime Akdoğan’ın yönetimindeki eğitim se
minerinde, S SK  Müfettişi Niyazi Yamaç, Doç.Dr. 
Murat Demircioğlu, Doç.Dr. Sami Güven, Prof.Dr. 
Yıldız Tümerden, çeşitli konularda kursiyerlere 
dersler yerdiler.

CEBECİ AİSKERİ 
DİKİMEVİNDE ÇALIŞAN  
KADIN İŞÇİLER, TÜRK-İŞ 
KADIN İŞÇİLER 
BÜROSUNU ZİYARET  
ETTİLER

Kara Kuvvetleri Komutanlığı Cebeci Ankara 2 
numaralı Askeri Dikimevinde çalışan Türk Harb-İş 
üyesi kadın işçiler, Türk-İş Kadınlar Bürosunu zi
yaret e.derek çalışmalar hakkında bilgi aldılar.

Ziyaret sırasında, çalışan kadınların sorunları 
üzerinde durulduğu ve daha geniş kitlelerin yarar
lanacağı eğitim sistemlerinin geliştirilmesi konu
sunda sohbet edildiği açıklandı.
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Tüketicinin korunması, çağdaşlaşmanın sonucu 
ortaya çıkan bir konudur. Gelişmiş batılı ülke

lerde bu sorun, hükümetler, sendikalar kooperatif
ler ve ilgili meslek kuruluşlarının atak ve uyumlu 
çalışmaları sonucu çözümlenmiştir.

ülkemizde yaklaşık 10 yıldır ele alınmaya baş
lanan bu önemli konuda TÜRK-İŞ’in ve bazı mes
leki kuruluşların çalışmaları var.

• Ülkemizde tüketiciler çoğunlukla aldatıl
maktadır.

• Bu konuda, devlet, hükümet ve belediye
ler gerekeni yapmıyor.

• Tüketicinin Korunması için, mutlaka bir 
yasa veya yasalar manzumesi, hazırlanmalıdır.

• Öncülük yapan TÜRK-İŞ bazı illerde kali
te kontrol laboratuvarları açmalı ve şikayet büro
ları kurmalıdır.

(JâzeLelûrde çıkan tüketicinin çaresizliği ue korunması ile ilgili haber ve başlıkları.

Geçtiğimiz Mart ayında TÜRK-İŞ Tüketicinin 
korunmasını amaçlayan ve iki gün süren ulusal bir 
konferans düzenlemişti.

Tüketicinin Korunması Ulusal Konferansı’na 
sunulan tebliğler, bu tebliğlere ilişkin olarak yapı
lan tartışmalar ve konferans sonrası değerlendirme
den çıkan bilgilere göre, katılanların ortak görüş
leri ise, şu noktalarda birleşmişti:

• TRT ve yazılı basın organları, tüketicinin 
eğitimi ve korunmasında daha aktif görevler üst
lenmelidir.

TÜRK-İŞ ve A A F U ’nın ortaklaşa hazırladıkla
rı “Tüketicinin Korunması Projesi” çerçevesinde ya
pılan ve dergimizin Mart 1986 sayısında yayınlanan 
bu konudaki araştırmaya göre çıkan sonuçlardan 
bir kısmı ise şöyle:

TÜKETİCİNİN KORUNMASI VE 
YAPILAN ÇALIŞMALAR

• TÜRK-İŞ İlki Eskişehir’de olmak üzere, bazı illerde büro açacak.
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TÜRK-İŞ TÜKETİCİ DANIŞMA VE 
ŞİKAYET BÜROLARI NASIL  

ÇALIŞACAK?..

Hüseyin POLAT
(Kooperatifler Bürosu Md.)

Sendika üyesi işçiler ile sendikalarımız öncülüğünde ku
rulmuş bulunan işçi kooperatiflerinin mensuplarını tüke- 

tici olarlak korumak amacı ile 1985 yılında Türk-İş’in baş
lattığı çalışmalar uygulama aşamasına gelmiş bulunuyor. 
Türk-İş, Haziran ayında ilk Tüketici Danışma ve Şikayet Bü
rosunu açmayı planladı. Eskişehir’de açılacak bu ilk büro
nun kısa sürede tüketicilerin hak ve çıkarlarının korunma
sında etkili olacağı beklenmekte.

Türk-İş Tüketici Danışma ve Şikayet Bürolarının çalış
ma ilke ve esaslarını belirleyen bir yönetmelik, taslak ola
rak hazırlanmış ve görüşleri alınmak üzere ilgili bilim adam
larına ve kuruluşlara gönderilmiş bulunuyor. Yönetmelik tas
lağına göre, tüketicilerin kullanmakta oldukları mal ve hiz
metlere ilişkin bilgi alabilmek için bürolara yazılı ya da söz
lü olarak başvurmaları yeterli. Şikayetler de sözlü olarak, hat
ta telefonla dahi yapılabilecek. Ancak, şikayetin takip edil
mesi ve sonuçlandırılarak, şikayet sahibine bilgi verilebilmesi 
için, şikayetçi tarafından “Şikayet Bildirim Formu” nun dol
durulması gerekiyor.

Tüketici Danışma ve Şikayet Bürolarına intikal eden şi
kayetler, Türk-İş Bölge ya da II Temsilcilerinin öncülüğün
de, sendika şubeleri ile tüketim kooperatiflerinden birer tem
silcinin görevlendirileceği üç kişilik bir “Şikayet Takip Ko
mitesi" tarafından izlenecek ve sonuçlandırılmaya çalışı
lacak.

Şikayete konu teşkil eden mal hakkında, öncelikle bu 
komite tarafından imalatçı/üretici ya da satıcısına şikayet 
bildirilerek, en kısa zamanda şikayetin giderilmesi, ya da 
malın geri alınması değiştirilmesi talep edilecek. Ayrıca, 
ilgili firmanın bağlı olduğu meslek kuruluşuna da durum bil
dirilecek. İmalatçı ya da satıcı kuruluş, şikayete konu olan 
mal ile ilgilenmediği takdirde, bürolar o mal ya da marka
dan muhtelif numuneler toplayarak, bu numuneleri tahlil 
ettirecekler. Tahlil sonucu hem ilgili kamu kuruluşlarına 
(Valilik, Belediye Başkanlığı) bildirilecek, hem de sendika
lar ve tüketim kooperatifleri kanalı ile işçilere duyurulacak. 
Mahallinde test ya da tahlile tabi tutulamayan mallar ise 
Ankara’ya Türk-Iş Genel Merkezine gönderilecek.

Türk-İş Tüketici Danışma ve Şikayet Büroları bünye
lerinde, tüketicilere götürülecek hizmetlerin geliştirilmesi 
ve şikayetlere daha gerçekçi çözümler bulunmasını temin 
bakımından, 9 üyeli Danışma Kurulları oluşturulması ön
görülüyor. Türk-İş Bölge ya da İl Temsilcilerinin doğal üye
si olacakları Danışma Kurullarında Valilikler, Belediye Baş
kanlıkları ve üniversiteler gibi kamu kuruluşları ve öğretim 
kurumlan ile Sanayi ve Ticaret Odaları gibi meslek kuruluş
ları, Sendikalar, tüketim kooperatifleri ve işçi emeklileri ce
miyeti gibi tüketici kuruluşları ve T SE ’nin birer temsilcile
rinin bulunması öngörülüyor. Danışma Kurulu Başkanlığı
nın da üniversite temsilcisi tarafından yapılması yönetme
lik taslağında yer almış bulunuyor.

Yönetmelik taslağına göre, Türk-İş Tüketici Danışma ve 
Şikayet Büroları tarafından çıkarılacak haber bülteni ve ben 
zeri neşriyata firmalardan reklam alınması, test ve tahlil so 
nuçlarının bu firmalarca reklam unsuru olarak kullanılma 
sı, bültenlerin basımında firmaların katkıda bulunmaları, ge 
tirdikleri numunelerin test ve tahlil için alınması yasaklanı 
yor. Bürolar, test ve tahlile tabi tutacakları mal numuneleri 
ni piyasadan satın almak suretiyle temin edecekler. Test ve 
tahlile tabi tutulmuş mal numuneleri ise, bürolar tarafından 
hayır kurumlarma bağışlanacak.

Tüketici Danışma ve Şikayet Bürolarının çalışmaların
da üniversiteler, tüketim kooperatifleri, sendika şubeleri ve 
ilgili kamu kuruluşlarından her aşamada destek alınması ve 
bu kuruluşlar ile sürekli ilişki ve işbirliğinde bulunulması da 
amaçlanıyor. Danışma ve Şikayet Bürolarında görev yapa
cak personelin, nöbetleşe bu işi yapmak üzere, tüketim ko
operatifleri ve birliklerinden sağlanması öngörülüyor.

Tüketici Danışma ve Şikayet Büroları nın Türk-İş Genel 
Teşkilatlandırma Sekreterliği bünyesinde kurulacak Türk- 
İş Tüketiei Danışma ve Şikayet Büroları Merkezi ile ilişki- 
lendirilmeleri ve uluslararası kuruluşlardan bürolara yapıla
cak yardımların Türk-İş Genel Merkezinin onayı ile işlem gö
receği de yönetmelik taslağında yer almış bulunuyor.

Barışçı yollar denenerek çözülemeyen şikayetler için 
kuşkusuz dava yoluna başvurulacak. İşçilerin tüketici olarak 
bu tür şikayetlerinin mahkemelerde takip edilmesinde de 
Türk-İş tarafından tayin edilecek avukatlar görev yapacak
lar. Kaiitesiz ya da bozuk mal imal eden kuruluşlar ile mü
cadelede, üniversite ve diğer öğretim kurumlarından özel
likle bilirkişilik ve laboratuvar testleri konusunda yardım alın
ması büyük önem taşıyor. Bu bakımdan, bürolar, malların 
kalite ve nitelikleri konusunda kesin bilgi edinmeden, bir ma
lın “ iyi” ya da ‘kötü” olduğuna ilişkin herhangi bir işlem 
yapmayacaklar.

ülkemizde tüketicinin korunması amacıyla atılan önemli 
bir adım olarak gördüğümüz Türk-İş Tüketici Danışma ve 
Şikayet Büroları uygulamasının, işçilerimize yarar getirme
sini dileriz.

Aldatılan ve zarara uğratılan tüketiciler hangi 
kuruluşa nasıl başvuracağını bilmiyor. Yanlış yer
lere, yanlış başvurularda bulunduğu için gereken 
sonucu alamıyor.

Yukardaki yazıda belirtildiği üzere, TÜRK-İŞ, 
tüketiciyi korumak amacıyla başlattığı çalışmala
ra paralel olarak, ilki Eskişehir’de olmak üzere, “Tü
ketici Danışma ve Şikayet Büroları” açacak.

Tüketicinin sorunlarına çözüm bulmak, onla
rın sağlığını, malını ve canını güvence altına ala
bilmek için, bir çok kuruluş bu konuda yoğun ça
lışmalar yapıyor.

Bu kurulu^ldidan T SE  (Türk Standartlan Ens
titüsü) ATO (Ankara Ticaret Odası) yetkilileriyle 
Dergimiz Muhabirinin yaptığı röportajları okuyucu
larımıza sunuyoruz.
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TSE Başkanı Mehmet Arıyörük:
"TSE Markalı ekmeğin 
var mı? diye sorulsun,,

(Yasemin Taşkın - TÜRK-İŞ Dergisi Özel)

SORU — Tüketicinin şikayetlerini Türk Standartlar Enstitüsü
ne yapabilmesi için hangi koşulların varlığı gerekiyor?
ARIYÖRÜK — T SE’de tüketici şikayetlerinin hemen hemen %  
15-20’si bizim yetki ve sorumluluklarımız içerisine giriyor, %  
60-85’i ise, isteklerimiz dışında kalıyor. Biz tüketiciden önce
likle üzerinde TSE, damgası olan, yani bizim teminatımızı taşı
yan mamûl ve mahsûller için başvuruda bulunmalarını bekliyo
ruz. Çünkü biz ancak TSE markalı maddelere müdahale edebi
liriz.

Ama üzerinde TSE markası yoksa, o mamulün bizimle bağ
lantısı yoktur. Basına yaptığımız duyuru ya yanlış anlaşıldı, ya 
da biz anlatamadık. On, onbeş yıllık buzdolabını bir hamalın sır
tına vurup getiren de var. Şikayetleri değerlendirmeye alabil
memiz için, ilk olarak üzerinde TSE markasının olması gereki
yor, bu damga onun bir teknik ömrü olduğunu gösterir. O tek
nik ömrü boyunca TSE geçerlidir. Bu teknik ömrü belirleyen 
ise standartlardır. Bunun garanti belgesiyle bir ilgisi yok. İkin
cisi, kullanım hatasından dolayı hasara uğramamış olması ge
rekir. Özellikle elektrikli aletlerde. Bunun dışında fonksiyonel 
bir hata olursa, yine TSE devreye girer.

Bu durumda vatandaşın, bilgi sahibi edilmesi gerekiyor. Ak
si halde, yanılgıya düşerek, 15-20 yıldır kullandıkları ve üzerin
de TSE markası olmayan bir malı getirdiklerinde çözüm bula
mayınca olumsuz bir düşünceyle geri dönüyorlar.

SORÜ — Şikayetlerin çözümlenmesi için takib edilen yo! nedir?
ARIYÖRÜK — Şikayet konusu şeyde TSE markasının olup ol
madığı tespit edildikten sonra, teknik heyetimiz el, göz ve du
yu muayenesiyle bu standarda aykırılığı tespit ettikten sonra tü
keticinin isteği doğrultusunda parasını geri verme, malı değiş
tirme veya tamiri yoluna gidilir. TSE markası o malda bulun
muyorsa da, yine hatalar tarafımızdan tespit edilerek raporları
mıza geçer ki, ilerde o malzeme standardı hazırlanırken bu hu
suslara dikkat olunsun. Ya da ilgili firma standart için müraca
at ederse, özellikle o hususlar üzerinde ısrar edilir. Ayrıca bu 
firmaya yazı ile durum bildirilir. Şimdiye kadar şikayet konu
suyla ilgilenmiyen imalatçı hiç olmadı.
SORU — Şikayetlerin ağırlık noktası nelerdir?
ARIYÖRÜK — Şikayetlerin ağırlık noktası, dayanıklı tüketim 
malları üzerinde odaklaşmakta. Şimdiden bir rakam vermek 
mümkün değil. Ancak 6 ay, 1 sene sonra. Dayanıklı tüketim mal
larından sonra ise sırayı duy, fiş, kordon, priz gibi elektrik mal
zemeleri alıyor. Bunun sebebi de kaçak imalat. TSE markası
nın taklidi var. Büyük firmaların taklidi var. Bunu imal etmek 
çok kolay. Küçük bir oda, bir baskı makinası, eritme, kalıp, kes
me bu iş için yeterli. Sonra bu şekilde yapılan eşyalar kullanı
ma girince eriyiveriyor.
SORU — TSE bu korsan imalatları denetlemek için neler yapı
yor? ügulanan cezalar nelerdir?

ARIYÖRÜK —- Bunun için can ve mal güvenliği ile ilgili malze
melerde Sanayi ve Ticaret Bakanlığı, ve Belediyelerle birlikte 
sık sık piyasa kontrolü yapıyoruz. Perakendeci, toptancı ve ima
latçıdan numuneler alarak bunları inceliyoruz. Tabii biz, teknik 
hizmet veriyoruz. Müeyyideyi Sanayi ve Ticaret Bakanlığı ile Be
lediyeler uyguluyor. Dükkan kapatma, mahkemeye verme gi
bi. Ayrıca 6 aydan 2 yıla kadar hapis cezası var. Eğer korsan 
imalattan yaygın vb. zararlar olursa hapis cezası 15 yıla kadar 
çıkıyor.
SORU — T SE’nin yurt çapındaki bütün teşkilatları bu hizmeti 
veriyor mu? Bu konuda ayrıca neler düşünülüyor, neler yapılı
yor?
ARIYÖRÜK — TSE'nin yurt çapındaki bütün teşkilatı, standar
dizasyon ve kalite kontrolü için çalışmaktadır. Tabii tüketici me
seleleri de bunun içindedir. Bizim teşkilatımız başta Ankara ol
mak üzere, İstanbul, İzmir, Denizli, Antalya, Konya, Adana, Mer
sin, İskenderun, G.Antep, Van, Kayseri Malatya, Elazığ, Erzu
rum, Samsun, Trabzon, Tekirdağ ve Bursa’da çalışmalarını sür
dürmektedir. Bu illerdeki teşkilatlarımız, tüketicinin her türlü 
şikayetine muhataptır. Çözmekle yükümlüdür. Bu yıl sonuna ka
dar 67 ilde de teşkilatlanacağız.

İlk etapta mahalli temsilciliklerimizde (Mersin, İskenderun 
hariç) mahalli laboratuarlar kuruyoruz. İzmir’de ve Konya’da bun
ların temelini atacağız. Kayseri için proje onaylandı. Arsaları
mız hazır. Ancak bunlar komple laboratuarlar olmayacak. Me
sela bir Konya çevresinde hangi laboratuvara daha çok ihtiyaç 
var: Genel kimya, genel elektrik. Bunlar hemen 1 sene içerisin
de devreye girecek. Ondan sonra tekstil, toprak analizleri geliyor.

Teçhizat ve finans sorunu yüzünden zamana ihtiyaç var. Bu 
kadar ilin hepsinde 2 yıl, 5 yıl içinde hepsinin yapılması müm
kün değil. Bu biraz da bütçe meselesidir. Biz genel bütçeye bağlı 
değiliz. Kendimizi, belge vermiş olduğumuz firmalara sattığı
mız teknik hizmet karşılıklarıyla finanse ediyoruz.
SORU — T SE ’nin imalatçıya verdiği “ imalat yeterlilik belgesi’- 
’nin fonksiyonu nedir?
ARIYÖRÜK — Tüketicinin korunması için,, önce üretimin sağ
lıklı gerçekleşmesinin sağlanması gerekir, üretici TSE marka
sını alabilmek için “ imalat yeterlilik belgesi” ni almak zorunda
dır. Hazırladığımız standarda uygun üretimi yaptığını iddia eden 
müteşebbis, bize müracaat eder ve belgelendirmemizi ister. 
TSE’den görevlendirilen bir teknik heyet gidip tesisi inceler, üre
timden numune alır ve laboratuvarda bu numune deneye tabii 
tutulur. Müsbet netice alınır ise, o mamule standarda uygunluk 
belgesi verilir.

“ İmalat yeterlilik belgesi” için ayrıca bu teknik heyetin, ma* 
kina malzeme, metod, personel, teknik ve mali imkanlar bakı
mından da “Standarda uygun imalat yapmaya yeterlidir” demesi 
gerekir. Firmalara, bu süreçten sonra TSE marka kullanma hakkı 
tanınır. İş bu kadarla bitmez. Sonra, bizim fabrikada periyodik
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laboratuvarlar üzerinde kontrol yok. Çünkü onları kontrol et
mek için de apayrı kontrol edecek laboratuar lazım.
SORU — Bazı mamullere uygulanan mecburi standartların şart
ları nelerdir? Yaygınlaştırılması düşünülüyor mu?
ARIYÖRÜK — Şu an için 760 adet mecburi standart var. Bun
ların sayısı gün geçtikçe arttırılmaktadır. Bunların arttırılması 
can ve mal güvenliği, insan sağlığı, Türk iktisadi hayatındaki 
ağırlık derecesi, dış ticaret, çevre sağlığı ve üretimlerin ana ham
maddesi olması gibi koşullara bağlıdır. Biz standart kullanımı
nın artırılmasında basın ve yayın organlarından özel bir yardım 
ve çaba bekliyoruz.

Bunun dışında belediyeler, belediye sınırları içinde yapıla
cak tüm inşaatlarda kullanılan yapı malzemelerinde TSE mar
kası koşulunu araya bilirler. Cam, ahşap, kiremit, demir, kireç, 
yağlıboya vs. tüm yapı malzemelerinde TSE markasını zorunlu 
tutarak, inşaat ve iskan ruhsatını buna göre verebilirler. Bu ile
risi için de çok büyük teminat olur.
SORU — İthalatın tamamen serbest bırakıldığı, şu dönemde tü
keticilerinin yabancı mallara karşı korunmasında TSE’nin fonk
siyonu nedir?
ARIYÖRÜK — Bizim dışımızdaki bütün ülkeler, ithalatların ken
di standartlarına uygunluk yönünden kontrol ederler. Çünkü bir 
ülke için standart, kendi üretici ve tüketici menfaatlerini kana
ate yer vermeden, objektif olarak koruyan vasıtadır. İthalatın 
Türk Standartlarına uygun olma şartı geçen sene getirildi. Özel
likle Doğu ülkelerinden ucuz ama vasıfları düşük emtia gelince 
Türkiye’deki yerli sanayii zor duruma sokuyordu. Şimdi kont
rol müessesesi geldi. Mecburi standartların mutlaka artırılması 
lazım ki Türk üreticisi ve tüketicisi haksız rekabetten korunsun.
SORU — Tüketici problemlerinin çözümünde sizce mevcut ör
gütler yeterli mi?

ARIYÖRÜK — Türkiye’de, tüketici örgütlerine gerek yok. TÜRK- 
İŞ ne güne duruyor? Zaten işçisi bir birim üretiyorsa, 99 birim 
tüketiyor. Öte yandan odalar, meslek kuruluşları fonksiyonla
rını tam yaparlarsa diğer müesseselere ihtiyaç kalmaz. En önem
lisi vatandaşın buna sahip çıkarak mal alırken TSE markasında 
ısrar etmesi. Vatandaş bunda ısrar ederse, satıcı da bu baskı ge
reği hissedecektir. Mesela TÜRK-İŞ bunu kendisine bağlı bütün 
sendikalarda üyelerine duyurmalı. Emek alırken dahi TSE mar
kalı ekmeğin var mı diye sorulsun. Hiç olmazsa TSE ne diye me
rak edilir.

kontrollarımız vardır. Bu periyodtk kontrollerde nümune alınıp 
yeniden deneye tabii tutulur. Netice olumsuz çıkarsa TSE bel
gesi iptal olur ve durum Resmi Gazeteyle ilan edilir.

Esas olan üretimin düzeltilmesidir. Esas olan, imalatı stan
dart hale sokmaktır. Biz bozuk imalat sözkonusu olduğunda tek
nik bilgimizle imalatçıya yardımcı oluruz. Teknik personel ne
denini bulur ve ortadan kaldırılır, piyasaya sürülmüş mal var ise 
onlar ya toplatılır, ya da piyasada iken düzeltilir.
SORU — Özellikle ihtiyari standartlarda imalatçının TSE mar
kasını tercih etmesinin sebebi nedir?

ARIYÖRÜK — üretici benim standartlarımı kendi isteğiyle alı
yor. Çünkü benim standartlarım ihtiyaridir. Yani mecburi değil. 
Mecburi standartları Sanayi Bakanlığı uyguluyor. Halen 2200 
malda ihtiyari TSE markası vardır. Bunlar standarda uygun ima
latın ekonomik imalat olduğunu idrak eden ve T SE ’nin teknik 
hizmetlerinin vasıflı olduğunu kabul eden imalatçılarımızdır. 
Çünkü büyük bir risktir bu. Zira burada, hem bozuk çıkan mal
ların geri gönderilmesi, hem de Resmi Gazetede yayınlanması 
sözkonusu. İmalatçının kendi menfaati bunu gerektirir. Kendi 
menfaati de tüketici şikayetlerinin en kısa yoldan, çözümlü ola
rak kendisine intikal ettirilmesidir. T SE ’nin verdiği bu hizmeti, 
firmanın kendisi yapmaya kalkarsa bunun maliyeti çok fazla
dır. Bugün TSE ’de 400-500 bin civarında yabancı standart var.

SORU — Tamir atölyeleri, ikmal istasyonları ve özel laboratu
varlar gibi hizmet veren yerlerle ilgili de kalite, ehliyet ve fiyat 
yönünden şikayetler var. TSE’nin bunları denetlemesi sözkonusu 
mu?
ARIYÖRÜK — Hizmetleri iki türlü değerlendiriyoruz. Birincisi 
laboratuarlarda verilen teknik hizmetler, İkincisi ikmal istasyon
larında verilen teknik hizmetler. Biz henüz bakım ve tamir işle
rini yapanlara henüz hizmet götüremedik. Buna gidilmesi lazım. 
Otomobilin verildiği atölyenin, araç, gereç, personel bilgisi ve 
uygulanan tamir metodu yönünden kontrol edilmesi lazım. Aksi 
takdirde, o adamın oto tamiri yapamaması lazım. Bu fevkalede 
önemlidir. Biz daha işin elifindeyiz. Kendi gücümüz yetmiyor. 
TSE  olarak, daha o kadar güçlü değiliz.

Bu da doğrudan bütçeyle ilgili. Teknik personel, teknik, teç
hizat ve metod. Bu üçü, dünyada en pahalı faktördür.

Biz, TSE belgesi alamıyan özel laboratuarlar kapatılsın di
yoruz. Çay götürüyorsunuz, idrar diye tahlil edip veriyorlar. Özel

TSE Başkanı Mehmet Yılmaz Arıyörük, Dergimiz Muhabiri ile röportaj yaparken...
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Röportaj

ATO’NÜN TÜKETİCİNİN 
KORUNMASI ÇALIŞMALARI

• Genel Sekreter Cİnsal Sezici: 
“Odamız kendi bünyesinde Tüketiciyi Koruma Bürosu 
oluşturdu,,

SORCİ — Ankara Ticaret Odası’nın tü
ketici kesimin korunması ile ilgili olarak 
yürüttüğü faaliyetlerde gücünü aldığı ya
sal dayanak nedir?

SEZİCİ — Öncelikle bu konuyla ya
kından ilgilenen TCİRK-İŞ’e ve TCİRK-IŞ Der
gisine teşekkür ederim. Dünya da batılı ül
kelere baktığımızda tüketiciyi koruma ko
nusunda görüyoruz ki halk kendi kendine 
örgütlenmiş. Ama Türkiye’de bakıyoruz ki 
uzun yıllardan beri bir hedefe varılamamış. 
Bununla ilgili hükümetlerimiz tasarılar ha
zırlıyorlar, çeşitli odakların görüşlerini al
mak koşuluyla. Ama ya sonunda tasarı Ba
kanlar Kuruluna ya da TBMM’ne sevkedil- 
miyor veya kağıt üzerinde kalıyor.

Bu konu son zamanlarda aktüel hale 
geldi. Gerek büyük bir kesimi temsil eden 
TÜRK-İŞ, gerekse kanunun kendine verdi
ği görevler dolayısıyla Ticaret Odaları ve 
TSE bunun üzerine gitmeye başladı. Oda
mız bu konuda seminerler düzenledi, TSE 
ile müşterek seminerler yaptık.

T icaret Odaları 5590 sayılı kanuna gö
re kurulmuş ve 12 eylülden sçnra hazırla
nan 2567 sayılı tasarıyla 5590 sayılı kanu
nun bazı maddelerini değiştirmiş ve Ana
yasanın 135. maddesine de dayandırılmak 
suretiyle mesleki kuruluşların sıfatı değiş
tirilerek. mesleki kamu kurumu” haline 
getirilmiş. Mesleki kamu kurumu olunca 
da kanunun kendisine vermiş olduğu gibi 
sadece kendi üyeleri, kendi mensuplarının 
korunmasını değil aynı şekilde ona para
lel olarak kamuoyunun da haklarının ko
runması görevi kanunen kendisine veril
miş. Nitekim 5590 sayılı kanunu tadil eden 
2567 sayılı kanunun 1. maddesi aynen şöy
le tarif ediyor, odaların bünyesini: “Ticaret 
ve Sanayi Odaları, Ticaret Odaları, Sanayi 
Odaları, Deniz Ticaret Odaları, üyelerinin 
müşterek ihtiyaçlarını karşılamak, mesle
ki faaliyetleri kolaylaştırmak, mesleğin ge
nel faaliyetlerine uygun olarak gelişmesi
ni sağlamak, mensuplarının birbirleriyle ve 
halkla olan ilişkilerinde dürüstlüğü ve gü
veni hakim kılmak üzere meslek disiplini
ni, ahlak ve tesanüdünü korumak ve bu ka
nunda yazılı hizmetleri görmek amacıyla 
kurulan tüzel kişiliğe sahip kamu kurumu 
şeklindeki meslek kuruluşlarıdır.”

SORCİ — ATO’nun bu tarif içerisinde
ki şomut çalışmaları nelerdir?

SEZİCİ — ATO kanunun kendisine 
vermiş olduğu bu yetki dolayısıyla kendi 
bünyesi içerisinde bir tüketiciyi Koruma 
Bürosu oluşturdu. Halihazır Ankara’da 
ATO’nun 41 üyesi mevcut ve Ankara nü
fusu kalabalık bir şehrimiz. Ankara bir me
mur şehri ve bu kesimin alım gücünün za
yıf olduğu hepimizce bilinmekte. Bunları 
gözönüne alarak bu büroyu kurduk. Bunun 
Türkiye Radyolarından duyurulmasından 
itibaren başvurular başladı. Türkiyenin bir
çok illerinden şikayetler aldık. Acaba bü
ro bütün Türkiye çapında mı anlaşıldı di
ye endişe ettik. Sonra durum öğrenildi. Pa
zarlamacı gruplar dolayısıyla, Ankara men
şeli olup, Ankara dışında satılan mallar söz- 
konusuydu.

SORCİ — Yapılan şikayetlerin ağırlık nok
tası nedir?

SEZİCİ — Yapılan şikayetlerin ağırlık 
noktasını dayanıklı tüketim mallan oluştu
ruyor. Daha sonra konfeksiyon ve ayakkabı 
geliyor. Dayanıklı tüketim malları elektrikli 
ev aletleri yamsıra TV, Video, Radyo, Mü
zik setleri, Giyimde ise ençok ayakkabıüze- 
rinde şikayetler toplanıyor.

SORCİ — Şikayetlerin nasıl yapılaca
ğı konusunda bilgi verir misiniz?

SEZİCİ — Öncelikle vatandaşın mut
laka fatura almasını öğütlüyoruz. Çünkü şi
kayetini yaparken firmanın amblemli fatu
rası ile bize gelecek. Şayet şikayetçi oldu
ğu dayanıklı tüketim malları ise onu sırt
layıp getirsin istemiyoruz. Küçük çapta bir 
mal ise fatura ile beraber getirmelerini is
tiyoruz ki, kusurun nerede olduğunu göre
lim. Kendisi bu malları bize teslim ettikten 
sonra ilgili servisimiz hemen sicil servisi
mizden firmanın odaya kayıtlı olup olma
dığını araştırıyor. 5590 sayılı kanuna göre 
odamıza kayıtlı tüccarlar vardır. Aynı za
manda yine 550 sayılı kanunla kurulmuş 
derneklere, konfederasyonlara kayıtlı kü
çük esnaf dediğimiz müesseseler mevcut.

İşte ilk etapta odamız üyesi olup olma
dığını araştırmamızın nedeni bu. Bizim 
odaya kayıtlı olmayan bir firmaya herhan
gi l?ir müdahalede bulunmamız mümkün 
değil.

Şikayet konusu malın faturasını aldık
tan ve firmanın odamıza kayıtlı olduğunu 
ibraz ettikten sonra tüketiciden bir dilek
çe alıyoruz. Dilekçe hemen ilgili serviste 
yazılıyor, resmiyet kazansın diye. İlk etap
ta servis müdürümüz evrakı resmi muame
leye koymadan önce, adı geçen firmayı arı
yor ve firma sahibine durumu izah ediyor. 
Dilekçede belirtilen isteği kendisine ileti
yoruz. Para iadesi, başka bir mal isteme ve
ya yenisi ile değiştirme vb. İşte 3 Nisan ta
rihinden bu yana yapılan 28 müracaatın 
26’sı, resmi muamele yapılmadan bu şekil
de halledilmiştir. Sadece 2 konu meslek 
komitelerine iletilmiştir. Meslek komiteleri 
yapılan şikayetlerde kusurun tüketicinin 
kullanımından mı, yoksa firmanın imalat 
hatasından mı kaynaklandığını saptar.

SORCİ — Malı satan kişi, ilgili meslek 
komitesinin, haksız olduğunu tespit etme
sine rağmen konuya itiraz ederse, durum 
ne olacak?

SEZİCİ — Kanunların bize verdiği yet
kiler doğrultusunda çıkarılmış disiplin ce
zaları mevcuttur. Bu cezaların uygulanma 
şartları disiplin yönetmeliğinde gayet açık
tır. Örneğin uyarma cezası, kınama ceza
sı, üyelikten geçici çıkarma cezası, üyelik
ten sürekli çıkarma cezası. Bir de bunların 
dışında para cezalan var. Ama en ağır mü
eyyide üyeyi geçici veya devamlı olarak 
üyelikten çıkarmadır, üyelikten çıkarma 
derken, kanunla üye olmak zorunda olan 
bir firmanın üyelikten çıkarılması artık ti
caret yapmama si demektir.

SORCİ — Böyle bir karar şimdiye ka
dar uygulandı mı?

SEZİCİ — Geçmiş yıllarda bilemiyo
rum. Ancak bir üyemize üç ay geçici uzak
laştırma cezası verdik. Süresi dolduktan 
sonra kaydını tekrar yeniledik. Ama benim 
görevde bulunduğum tarihlerde üyelikten 
devamlı çıkarma durumuyla henüz karşı
laşmadık. Para cezaları da kademe kade
medir. Üyenin odaya ödediği yıllık aidatın 
bir ila 10 katına kadar. Örneğin yılda 10 bin 
TL. üyelik aidatı ödüyorsa suçun nevine gö
re 10 bin ila 100 bin TL. arasında ceza ola
bilir. Bunu çok tatbik ettik.

SORCİ — ATO’nun üyelerini 1705 sa
yılı yasaya dayalı olarak kara listeye alma 
yetkisi var, bu uygulanıyor mu?
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SEZİCİ — Cezai müeyyide uyguladı
ğımız zaman zaten yasal yollar açık. Biz ka
rarımızı alıyoruz. Firma haklı olduğunu id- 

. dia ederse mahkemeye müracaat ediyor. 
Mahkeme neticesine göre hakim odayı 
haksız bulursa, kararı uygulamadan kaldır
dığı gibi tasdik de edebiliyor. Şimdiye ka- 
darki uygulamada kara listeye alınmış her
hangi bir firmamız yok. Benim bulundu
ğum dönem için söylüyorum.

Şimdi yeni bir çalışma içindeyiz. Mil
letlerarası Ticaret Odası ki Türkiye’de bu
nun üyesidir. Yanlış reklamların önlenme
si konusunda bir uygulaması var. Türkiye’
de buna bir tek İstanbul Ticaret Odası uy
makta. İkinci kez buna Türkiye çapında An
kara Ticaret Odası el attı. Reklamcılıkta 
haksız rekabeti ortadan kaldırmak ve tüke
ticinin aldatılmasını önlemek için bir çalış
ma içerisine girdik. Ankara içerisinde 
“Mesleki Riayeti Mecburi Kararların” hazır
lığı içerisindeyiz. Nitekim Sayın Sanayi ve 
Ticaret Bakanı da aldatıcı reklam yapan fir
maların TV’de teşhir edileceğini beyan edi
yorlardı. Son zamanlarda bunların tespit 
edildiğini ancak mahkeme kararı olmadan 
TV’de veya basında teşhir edilmesinin 
mümkün olmadığını bazı firmalar için mah
keme kararının beklenmesi gereğini söy
ledi.

SORU — Milletlerarası Ticaret Odasf- 
nın sözkonusu reklamlarla ilgili uygulama
sını Türkiye’de ilk defa uygulayan Oda ola
rak İstanbul Ticaret Odası nın çalışmaları
nı yeterli buluyor musunuz. Özellikle bü
yük reklam ajansları ve firmaların İTO’ya 
kayıtlı olduğu gerçeği gözönüne alınınca.

SEZİCİ — İTO sözkonusu "Mesleki Ri
ayeti Mecburi Kararları” ilk uygulayan en 
güçlü oda dır. TV reklamlarının birçoğu 
ITO ııun kontrolü altında. İTO bu konuda 
harekete geçebilir. Ama geçmiyor. Mese
la deterjan reklamları, bir kaşık deterjan
la gösterildiği kadar bulaşık yıkanabilece- 
ğinin TV'de reklamının yapılması bir alda
tıcı reklamdır. Diğer bir örnek TV’de bir de
terjan için 120 gr artırıldı diye reklam ya
pıldı, anlamadım. Satış hala eskisinden. El
deki stoku tüketmeden yenisini piyasaya 
çıkarmıyorlar. Bu şekilde TV’de aldatıcı 
reklam yapılıyor ve ITO müdahale etmiyor.

SORU — Şu an bu çalışma ne aşama
da ve bu kararın kapsamı ne olacak?

SEZİCİ — Bu çalışmayı Genel Sekre
terliğimiz bitirdi. Taslak yönetim kufulun- 
da görüşülecek. Belli kısımları redakte edil
dikten sonra esas yetkili karar organı olah 
Oda Meclisine verilecek. Sonra kesinlik ka
zanacak. Odamıza kayıtlı üyeler bizden 
müsaade almak suretiyle reklamlarını ya
yınlayabilecekler. Örneğin reklamda “Ga
ranti” kelimesini kullanıyorsa, mutlaka 
“Garanti” belgesinin noterden tasdikli bir 
kopyasını odamıza ibraz edecek. O firma
mızın dosyasına girecek ve ondan sonra bu 
“Garanti” kelimesini kullanabilecek.

SORU — Burada hem reklamı veren 
firma hem de reklam ajansı sorumlu tutu
lacak mı?

SEZİCİ — Her ikisi de sorumlu olacak. 
Zaten “Riayeti Mecburi Mesleki Kararları” 
yürürlüğe koyduğumuz zaman reklamların 
incelenmesi için bir değerlendirme kuru
lunu harekete geçireceğiz. Reklam firma

larının üst düzeydeki yetkililerinden oluşan 
7 kişilik bir komite kurulacak. Tabii Oda
nın yetkili elemanları da bu komitenin için
de olacak.

SORU — Yapılacak denetleme belirli 
konularla sınırlı mı? Örneğin hizmetlerle 
ilgili reklam için de aynı şey sözkonusu 
mu?

SEZİCİ — Ankara içerisinde odamıza 
kayıtlı bütün üyelerin vereceği her türlü 
reklam mutlaka bizim denetimimizden 
geçtikten sonra yayınlanacak.

Eğer malı satan firma odamıza müra
caat etmiş ve odamızdan müsaade belge
sini almış ise, bunu reklam spotuyla bera
ber ajansa teslim edecek. Eğer reklam 
ajansı bu belgeyi görmezse, odamıza mü
racaat etmekle mükellef. Bu belge reklam 
spotunun arkasına eklenmiş olacak ki al
datıcı reklamı önleme fırsatı bulabilelim.

SORU — Odanıza kayıtlı olmayan fir
malarla ilgili şikayetler geldiğinde bunları 
nasıl değerlendiriyorsunuz?

SEZİCİ — Bu takdirde diyoruz ki, bu 
firma odamıza kayıtlı değil. Ancak kayıtlı 
olabileceği dernekleri gösteriyoruz Terzi
ler, Konfeksiyoncular Derneği vb. Bu şekil
de onlar bir dilekçeyle konfederasyona mü
racaat ederken, bize yapılan müracaatın ve 
ekli faturanın fotokopisini, hemen Ankara 
ve Türkiye’nin birçok ilinde mevcut Sana
yi ve Ticaret Bakanlığı bünyesindeki An
kara Sanayi Müdürlüğüne intikal ettiriyo
ruz. Sanayi Müdürlüğü gerekli incelemeyi 
yaptıktan sonra müdahale yoluna gidiyor. 
Vatandaş firma odaya kayıtlı olmadığı za
man geri dönmüyor.

SORU — İlgili çevrelerde sürekli bir 
Tüketici yi Koruma Yasası’nın çıkarılmasın
dan sözediliyor. Sizin düşünceniz nedir? 
Yürürlükteki yasalar yeterli mi, yoksa böyle 
bir yasaya ihtiyaç var mı?

SEZİCİ — Ben her zaman için kanun 
koyucunun tedbirleriyle bir işin çözülece
ğine inanmıyorum. Çünkü böyle bir geliş
mekte olan ülkeyiz ki, kanunlar belli bir sü

re sonunda zaten aktivitesini yitiriyor, yo
ruma muhtaç hale geliyor. Bunun için tü
keticinin kendi kendini eğitmesi, tüketici 
birlikleri kurması ve kanunen kurulmuş 
mevcut Ticaret Odaları, Sanayi Odalarının 
kanunun kendisine vermiş olduğu yetkileri 
iyi işletmesi suretiyle konunun daha sağ
lıklı çözüme ulaşacağına inanıyorum.

Burada temel nokta, ana unsurların 
çok iyi kontrol edilmesi. Çünkü Ankara bir 
sanayi şehri değil. Çoğu sanayi bölgelerin
den gelen malları burada perakende olarak 
satıyorlar. Bir noktada firma mağdur du
ruma düşüyor. Firmanın vatandaştan geri 
alıp değiştirdiği malı, imalatçı firmaya ge
ri vermesi mümkün değil. İşte devletin, hü
kümetin burada yapacağı imalatçı firma
ların çok iyi denetlenmesini sağlamak. Biz 
bu açıdan dayanıklı tüketim mallarında 
TSE damgasının uygulanmasını talep edi
yoruz. Mecburi standartlar mutlaka artırıl
malı ve bütün mallara uygulanmalıdır.

SORU — Burada, size şikayetlerin ya
pılabileceği telefon numaralarını verebilir 
misiniz?

SEZİCİ — Genel Sekreterliğimizin 
başvuruların yapılabileceği iki numarası 
var:
11 42 56 — 10 61 03

Bu numaralara müracaat edildiği za
man, otomatikman benim sekreterlerim 
devreye giriyorlar.. Kendi gayretleriyle ko
nuyu çözmeye çalışıyorlar. Eğer çözemez
lerse, müracaat eden kişiyle ben görüşüyo
rum.

Asıl Tüketici Büromuz, Odamızın 
meslek komitesi müdürlüğüne bağlı olarak 
bu hizmeti vermek için çalışmaktadır. Mes
lek Komitesi Müdürümüzün numarası da 
şöyle:
11 42 56 — 10 61 03

Halkımız bu numaralara müracaat et
tiği zaman, neticeye daha çabuk ulaşabili
yor. Ancak, acil durumlarda benim kana
lımdan halletmeleri sözkonusu olunca, ko
nuyu hemen meslek komitelerine havale 
ederiz.
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Tüketiciler nerelere başvurmalı?
Sanayi ve Ticaret Odalarının 
Tüketici Şikayetleriyle ilgili 

Temsilcilikleri

1■ ADANA

2 ANTALYA

3• BURSA

4■ DENİZLİ

5■ ELAZIĞ

6- ERZURUM

7- GAZİANTEP

8- İSKENDERUN :

9■ İZMİT

10 KAYSERİ

Ökkeş KARAGÖZ 
Ticaret Odası 
Tel: Kod. 711 - 24669

Şerafettin ÖZGÜ 
Ticaret ve Sanayi Odası 
Tel: kod. 311-15136

Turgut MÜNGEN 
Çekirge Yolu İNTAM İş 
Merkezi No. 101 Da. 103-104 
Tel: Kod. 241-61920-66700/51

M.Can BAŞER
Sanayi Odası Genel Sekreteri 
Tel: Kod. 621-13511-12871

Naci KOLOĞLU 
Ticaret ve Sanayi Odası

Yön.Kur.Bşk.
Tel: Kod. 811-19690-11032-13500

Yalçın DERİCİOĞLU 
Ticaret ve Sanayi Odası Gen. 
Sekreteri
Tel:Kod. 011-12074-13229-11023

M. A li ZENGİN 
Ticaret ve Sanayi Odası 

Yön.Kur.Bşk.
Tel:Kod. 851-15425-12403- 

15217-11041

Hayrettin YILMAZ 
Ticaret ve Sanayi Odası Gen. 

Sekreteri 
Tel:Kod. 881-11292-15858-11380

A.Hamdi DOĞAN 
Ticaret ve Sanayi Odası 
Gen.Sek.Yrd.
Tel:Kod. 211-2301015 Hat-11951

Mehmet SOMTAŞ 
Sanayi Odası Yönetim Kurulu 

Üyesi
Tel:Kod. 351-13489-21657

11- KONYA F.Mehmet BOTSALI 
Ankara Yolu Üzeri Bayındırlık 
İskan Müdürlüğü Ek Binası 

P.K.363 
Tel: Kod. 331-40040/31-24540- 

41603

M.Nihat KÖLÜK 
Ticaret ve Sanayi Odası 
Tel: Kod. 821 - 23097 - 22539

Ali GÜL
Ticaret ve Sanayi Odası,
Meclis Üyesi
Tel: Kod. 741-19696-67295

Sabri SAMANGÜL 
Ticaret ve Sanayi Odası, 
Meclis Üyesi
Tel: Kod. 361-11038-14221-10721

Nedim KARA HALİL 
Ticaret ve Sanayi Odası

Yön.Kur.Bşk.
Tel: Kod. 1861-1219-1092-1060

Nevzat ERGÜNEY 
Ticaret ve Sanayi Odası Gen. 

Sekreteri
Tel: Kod. 031-15259-15260-12071

BÖLGE MÜDÜRLÜKLERİ:
1— İSTANBUL : Salih Zeki MISIR

Bölge Müdürü 
Meşrutiyet Cad.
Yıldız Apt. No. 162 Kat. 2 
Beyoğlu-İS TAN BUL

- Tel: 143 32 02 - 143 50 77

2— İZMİR : İsmail YANÇ
Bölge Müdürü 
Mithatpaşa Cad. No. 105 
Karataş - İZMİR

- Tel: 257325 - 148028

12 MALATYA

73- MERSİN

14• SAMSUN

75- TEKİRDAĞ

16- TRABZON
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Dayanışma aidatı ile Sözleşmeden 
Yararlanma

ÖZET : İŞYERİNDE UYGULANAN TOPLU İŞ SÖZLEŞ
MESİNDEN; TARAF SENDİKA ÜYESİ OLMAYAN İŞÇİ, 
ANCAK SÖZLEŞMENİN İMZASINDAN SONRA VE 
İLERİYE DÖNÜK OLARAK YARARLANABİLİR, GEÇ
MİŞ HAKLARDAN İSTİFADE EDEMEZ.

T.C.
Y A R G I T A Y
9. Hukuk Dairesi

Esas No : 1985/3006
Karar No : 1985/2538

Mahkemesi : Edirne İş Mahkemesi
Tarihi : 25.12.1984
No. : 141-129
Davacı : Hatice Mahmuzlu adına Avukat

Osman Yıldırım
Davalı : SSK Genel Müdürlüğü adına Avu

kat Tamer Babaç ve Rüstem Ergül
Dava : Davacı, ücret, ikramiye, fazla ça-

Iışma parası ile yakacak ve giyim 
paralarının ödetilmesine karar ve
rilmesini istemişlir.

Yerel mahkeme, isteği kısmen hüküm altı
na almıştır.

Hüküm süresi içinde davalı avukatı tarafın
dan temyiz edilmekle dosya incelendi, gereği 
konuşulup düşünüldü :

YARGITAY KARARI

1 — Türk Toplu İş Hukukunda toplu iş söz
leşmesinden yararlanma toplu iş sözleşmesi ile 
işçi arasındaki bağlılık ilkesine dayanır. Bu bağ
lılık ilkesi ise toplu iş sözleşmesini yapan sen
dikaya üye olmakla gerçekleşir. Toplu iş sözleş
mesinden yararlanmak için temel ve genel ilke
lere bağlılık kuralını oluşturan üyelik durumu
dur. Genel ve temel kuralın tek istisnası; 2822 
sayılı Yasanın 9 ve daha önceki 275 sayılı Ya
sanın 7/son maddesinde düzenler. Dayanışma 
denilen bir aidatın ödenmesi suretiyle yararlan
ma biçimidir. Toplu iş sözleşmesinin imzalan
ması sırasında taraf sendikaya üye olanların

toplu iş sözleşmesinden yararlanmaları bağlı
lık ilkesinin doğal sonucudur. İmza tarihinden 
sonra üye olanların üyeliklerinin taraf işçi sen-
dikasınca işverene bildirildiği tarihten itibaren 
yararlanmaları yine aynı kuralın uygulanmasıdır. 
Bunun için üyelik koşulu, az önce açıklanan şe
kilde düşünüldüğü takdirde üye olmayanların 
dayanışma aidatı ödemek suretiyle yararlandı
rılmalarında daha imtiyazlı ve avantajlı bir yol 
seçilmiş olurki bu da temel kuralla bağlaştırıla- 
maz. Ayrıca Kollektif İş Kanunun yerleşmesi ve 
gelişmesi prensiplerine de ters düşer. Yasada 
ve toplu iş sözleşmesinde dayanışma aidatı öde
mek suretiyle yararlanmada «toplu iş sözleşme
sinden» söz edilmiştir. Bu deyimler bir toplu iş 
sözleşmesinin ortaya çıkmış olmasını gösteren 
ve açıklayan deyimlerdir. HGK.da kararlarında 
konuyu aynı biçimde değerlendirerek kararlar 
oluşturmuştur. (HGK. 15.2.1985 gün, 1983/9- 
389 E.)

Olayımızda davalı toplu iş sözleşmesinin 
hukuken ortaya çıktığı 10.9.1984 tarihinden iti
baren talebe bağlı olarak dayanışma aidatı öde
mek suretiyle toplu iş sözleşmesinden yararlan- 
dırıldığına göre davanın reddi gerekirken kabu
lüne karar verilmesi yasaya aykırıdır.

2 — Kabul şekli itibariyle de bu dava diğer 
emsal davalarla birlikte aynı avukat tarafından 
ayrı bir emek sarfını gerektirmeyecek şekilde 
takip edildiği halde vekalet ücreti tarifesinin 
4/2 maddesinin yerine tam tarife üzerinden ve
kalet ücretine hükmedilmesi bozmayı gerektirir.

SONUÇ: Temyiz olunan kararın yukarıda 
gösterilen sebeblerle davalı yararına BOZUL
MASINA, temyiz peşin harcının istek halinde il
gilisine iadesine 13.3.1985 gününde oybirliğiyle 
karar verildi.



TÜRK-İŞ VE BAĞLI SENDİKALAR

#
TÜRK-İŞ
Gen. Bşk. : ŞEVKET YILMAZ
Bayındır Sok. N o : 10
Telf. : 33 31 25 - 26 2J 28/29 ANKARA

14
DOK GEMİ-İŞ
Gen. Bşk. : NAZIM TUR
Büyük Langa Fabrika Sok. No. 13
Telf. : 526 88 96 - 527 86 92 Yenikapı/ISTANBUL

01
TARIM-İŞ
Gen. Bşk : ZEYNEL İRMAK
Necatibey Cad. 22
Telf.: 29 56 86- 87 Sıhhiye/ANKARA

15
YOL-İŞ
Gen. Bşk. : BAYRAM MERAL
İzmir Cad. 22/25
Telf.: 18 05 95 - 25 78 64 - 25 38 07 ANKARA

02
TÜRKİYE MADEN-İŞ 
Gn. Bşk.: MUSTAFA ORHAN
Strasburg Cad. 7/3-4-5 Sıhhiye/ANKARA 
Tel.: 29 75 22 - 29 17 32 - 30 2215 - 30 22 16

16
TES-İŞ
Gen. Bşk. : ORHAN ERÇELİK
Meşrutiyet Cad. Karanfil Sok. 34 
Telf. : 34 49 87 - 88 - 89 /  18 58 89 
Bakanlıklar/ANKARA

02
GENEL MADEN-İŞ 
Gn Bşk : MEHMET TEZER
Mithatpaşa Cad. Okul Sok. 
Telf. : 2002 ZONGULDAK

17
TEZKOOP-İŞ
Gen. Bşk.: KENAN GÜRBÜZ
Necati Bey Cad. Sezenler Sok. 2/16 
Telf. : 29 67 97 - 2947 99 Sıhhiye/ANKARA

03
PETROL-İŞ
Gn. Bşk. : CEVDET SELVl
Yıldız Posta Cad. Evren Sitesi D Blok 
Telf.: 167 46 86 Gayrettepe/İSTANBUL

17
KOOP-fiŞ
Gen. Bşk. : AHMET BALAMAN
İzmir Cad. Fevzi Çakmak Sok. 15/11 
Telf. : 30 08 55 - 29 44 80 Yenişehir/ANKARA

04
TEKGIDA-İŞ
Gen. Bşk : ZEKİ GEDİK
4. Levent Konaklar Sok.
Telf. : 164 49 96 - 97 - 98 Levent/İSTANBUL

18
TÜMTİS ,
Gen. Bşk.; İbrahim  Uzun
Selim Paşa Sok. Tümtis Sarayı No. 62 
T e lf.: 526 72 32 - 33 Aksaray/İSTANBUL

05
ŞEKER-İŞ
Gen. Bşk. : YAŞAR DOĞUALP
Karanfil Sokak 59
Telf. : 18 42 73 - 74 - 75 Bakanlıklar/ANKARA

19
DEMİRYOL-İŞ
Gen. Bşk.: MEHMET ACİDERELİ
Necatibey Cad. Sezenler Sok. 5 /4  
Telf. : 29 56 70 - 71 Sıhhiye/ANKARA

06
TEKSİF
Gn. Bşk. : ŞEVKET YILMAZ
Ziya Gökalp Cad. Aydoğmuş Sok. No. 1 K a t: 5 - 6 
Telf. : 31 21 70 - 71 - 72 - 73 - 74 ANKARA

20
TÜRKİYE DENİZCİLER
Gen. Bşk. : EMİN KUL
Rıhtım Cad. Çıracı Sok. No. 7
Telf. : 144 48 38 - 149 56 29 Tophane/ISTANBUL

07
DERİ-İŞ
Gn. Bşk. : YENER KAYA
Gençtürk Cad. 17/3 Birlik Işhanı
Telf.: 522 19 89 - 526 28 65 Aksaray /İSTANBUL

21
HAVA-İŞ
Gen. Bşk.: İBRAHİM ÖZTÜRK
İncirli Cad. Volkan Apt. 66/1
Telf. : 572 25 98 - 572 35 27 Bakırköy/ISTANBUL

08
AĞAÇ-İŞ
Gen. Bşk. : GÜRAL ERÇAKİR
Necatibey Cad1. No. 20
Telf. : 29 53 95 - 29 08 27 Sıhhiye/ANKARA

22
LİKAT-İŞ -
Gen Bşk. : AHMET KURT
Necatibey Cad. Sezenler Sok. 4 /5  
Telf. : 30 21 82 - 83 Sıhhiye/ANKARA

09
SELÜLOZ-İŞ
G en. B ş k .: İSMAİL ÖNAY
Ömer Ağa Mâh. Hürriyet Cad. Işılay Apt. K a t: 1
Telf.: 11899 - 11806 - 11726 İZMİT

23
HABER-İİŞ
Gen. Bşk. : TURAN ÇAĞLAR
Necatibey Cad. Sezenler Sok. 1/14 
Telf. : 30 22 60 - 29 36 12 Sıhhiye/ANKARA

10
BASIN-İŞ
Gen. Bşk.: ALI EKBER GÜVENÇ
Necatibey Cad. 20/7
Te lf.: 30 29 08 Sıhhiye/ANKARA

24
SAĞLIK-İŞ
Gen. Bşk.: MUSTAFA BAŞOĞLU
Necatibey Cad. 23/&-10
Telfr: 30 25 41 - 42 - 44 Sıhhiye/ANKARA

11
BASİSEN
Gen. Bşk. : METİN TİRYAKİOĞLU
İstiklâl Cad. 311 - Mısır Han Kat: 4 Oda: 15 
Telf.: 149 56 83 -149 32 64 Galatasaray/İSTANBUL

25
TOLEYİS
G en. Bşk. : MUSTAFA ARAS
Meşrutiyet Cad. 182/3
Telf.: 149 41 383 Şişhane/ISTANBUL

11
BASS
Gen. Bşk. : SERVET KAHYAOĞLU
Sümer Sok. 29
Telf.: 3013 71 - 30 20 28 Demlrtepe/ANKARA

26
TÜRK HARB-İŞ
Gen. Bşk.: KENAN DURUKAN
İnkılâp Sokak 20
Te lf.: 34 20 00 Kızılay/ANKA RA

12
TÜRKİYE ÇİMSE-İŞ
Gen. Bşk. : TAMER ERALAN
Necatibey Cad. 20 Kot: 4
Telf. : 29 53 91 - 29 53 96 Sıhhiye/ANKARA

27
TGS
Gen. Bşk. : OKTAY KURTBÖKE
Basın Sarayı Kat: 2
Telf. : 527 85 34 Cağaloğlu/İSTANBUL

12
KRİSTAL ÇİTSER-İŞ
Gen. Bşk. : HAŞAN BASRI BABALI
Sahip Molla Cad. 24
Telf. : 331 00 77 - 331 06 88 Paşabahçe/ISTANBUL

28
TÜRKİYE BELEDİYE-İŞ
Gen. Bşk. : HÜSEYİN PALA
Yeni Selim Paşa Sak. 62
Telf. : 526 72 32 - 33 Aksaray/İSTANBUL

13
TÜRK-METAL
Gen. Bşk. : MUSTAFA ÖZBEK
Gazi M. Kemal Bulvarı 40/1
Telf. . 29 17 53 - 54 Maltepe/ANKA RA

TÜRK-SEN
Gen. Bşk. : HÜSEYİN CURCİOĞLU
7 A Şehit Mehmet R. Hüseyin Sok. 
Telf. : 72 444 Lefkoşe/KIBRIS


